
توصیه های به بهارستان نشینان ؛

مردم از مجلس یازدهم چه می خواهند؟
محمدرضا خباز: 

نسخه ستاد مدیریت کرونا  در 
دیگر حوزه ها تعمیم یابد
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فرمانده انتظامی استان قم  هشدارداد:

قم برای اراذل و اوباش 
نا امن است 

8

7

7

2

فرمانده انتظامی استان قم از اجرای طرح برخورد با اراذل 
سیدمحمود  .سردار  داد  خبر  قم  در  یک  سطح  اوباش  و 
اراذل  با  مقابله  ضربتی  طرح  اجرای  به  اشاره  با  میرفیضی 

قم،  در  گذشته  ساعت  طی 48  استان  سطح  در  اوباش  و 
اظهارداشت: طرح ارتقاء امنیت اجتماعی با رویکرد تامین 

آسایش و آرامش عمومی در سطح استان با تعامل با مراجع

با حضور نوبخت ؛

کلنگ احداث هزار واحد مسکونی 
برای محرومین درقم به زمین زده شد

مشمولان فراری، جلب و دستگیر می شوند

مدیرکل بیمه سلامت  قم گفت: از ابتدای امسال تاکنون،  ۱۹۲ 
میلیارد و ۴۵۰ میلیون ریال از مطالبات مراکز طرف قرارداد با بیمه 
سلامت در این استان پرداخت  شده است.  محمدرضا فخاریان 
بیمارستان ها، داروخانه ها، مراکز جراحی  افزود: مطالبات  قمی 
محدود،  آزمایشگاه ها و فیزیوتراپی ها، رادیولوژی، پزشکان عمومی 
دولتی،  و  خصوصی  دندانپزشکان،   درمانگاه های  متخصص،  و 

مراکز دیالیز و رادیوتراپی تا پایان اردیبهشت ماه تسویه شده است.
وی اضافه کرد: مطالبات اردیبهشت ماه بیمارستان های خیریه

شهردار قم گفت: بسترهای سرمایه گذاری در شهر قم باید بیش 
از پیش تسهیل شود و بتوانیم هرچه سریع تر اجرا و بهره برداری 
از پروژه های سرمایه گذاری را برای خدمات رسانی بهتر به مردم 
شاهد باشیم. دکترسیدمرتضی سقائیان نژاد د در آیین امضا قرارداد 
سرمایه گذاری و مشارکت با بنیاد تعاون ارتش جمهوری اسلامی و 
سرمایه گذار بخش خصوصی با تاکید بر اینکه سالیانه بیش از هزار 
می شوداظهارداشت:  اجرا  قم  در  عمرانی  پروژه  تومان  میلیارد 

سالیانه بیش از ۳۰۰ هکتار فضای سبز در شهر ایجاد شده و در

مدیرکل بیمه سلامت استان قم خبرداد:

پرداخت ۱۹2میلیارد ریال از 
مطالبات مراکز درمانی 

شهردار قم  :

بسترهای سرمایه گذاری در شهر قم 
باید تسهیل شود
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اخوان محترم طاهری نیک
با نهایت تأسف و تأثر درگذشت دایی گرامیتان مرحوم 

مغفور شادروان حاج ابوالفضل کاشانیان را تسلیت عرض 
نموده برای آن مرحوم علوّ درجات اخروی و برای شما و 

دیگر بازماندگان صبر و بردباری مسئلت داریم.
حسین عبداللهی – روح اله کرمانی

در نظر دارد به استناد مجوز هیات مدیره سازمان، فروش چهار دستگاه پله برقی مستعمل را به شرح ذیل و 
بصورت مزایده عمومی به اشخاص حقیقی و حقوقی واجدالشرایط واگذار نماید. لذا متقاضیان می توانند جهت 
بازدید و اطلاع از شرایط دریافت و تحویل اسناد و شرکت در مزایده از تاریخ نشر آگهی به جز ایام تعطیل تا پایان 
وقت اداری )۱۴/۲۰( روز سه شنبه مورخه ۱۳۹۹/۴/۲۴ به نشانی قم، بلوار غدیر، جنب تالار آرین، امورقرارداد 

های سازمان مراجعه و در صورت نیاز با شمارۀ تلفن 32425436  تماس حاصل فرمایند.
توضیحات : 

میزان سپرده شرکت در مزایده مبلغ )به عدد(: ۳7۵.۰۰۰.۰۰۰ ریال )به حروف(: سیصد و هفتاد وپنج 
میلیون ریال می باشد که شرکت کنندگان باید میزان سپرده شرکت در مزایده را بصورت ضمانتنامه بانکی با 
اعتبار سه ماه و به نام سازمان حمل و نقل و ترافیک شهرداری قم یا فیش  واریز نقدی به حساب سپرده با شمارۀ 
100789426557 نزد بانک شهر شعبه میدان جهاد به نام سازمان حمل و نقل و ترافیک شهرداری قم ارائه 

نمایند.
 هرگاه برندگان اول و دوم مزایده حاضر به انعقاد قرارداد نشوند، سپرده آنان به ترتیب ضبط خواهد شد. 

 هزینه کارشناسی و درج آگهی به عهده برنده مزایده می باشد. 
 سازمان در رد یا قبول هریک از پیشنهادها مختار است.

 پیشنهادهای رسیده ساعت ۱۰:۰۰ صبح روزچهارشنبه مورخه ۱۳۹۹/۴/۲۵ در محل سازمان، در کمیسیون 
مزایده مطرح و پس از بررسی و کنترل اسناد، برنده مزایده اعلام خواهد شد. 

سایر اطلاعات و جزئیات در اسناد مزایده مندرج است. 

سازمان حمل و نقل و ترافیک شهرداری قم 
اگهی مزایده عمومی )نوبت  دوم(

روزنامه

سرپرست وزارت صنعت، معدن و تجارت گفت: تا پایان سال جاری یکهزار و ۵۰۰ 
واحد راکد شهرک های صنعتی کشور به چرخه تولید بازخواهد گشت.  حسین 
مدرس خیابانی روز پنجشنبه در حاشیه بازدید از طرح های صنعتی قم در گفت وگو با 
خبرنگاران اضافه کرد: در سه ماه گذشته ۲۱۱ واحد راکد صنعتی کشور به مدار تولید 
بازگشته است. سرپرست وزارت صنعت، معدن و تجارت افزود: سیستم های بانکی، 
بیمه و مالیات بر تولیدات کشور سایه انداخته اند و انتظار می رود که در این مسیر 
تعاملات خود را بیشتر کنند. وی همچنین تصریح کرد: منشأ مشکلات حوزه صنعت

سرپرست وزارت صنعت، معدن و تجارت درقم:

2۰۰ طرح بزرگ تا پایان سال به بهره برداری می رسد
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با هرگونه اعمال خلاف با قاطعیت برخورد می کنیم
همه مجرمین در چتر اطلاعاتی پلیس قرار دارند

خطیب  جمعه قم گفت: آمریکا در طول چند سال گذشته به صورت مستمر در 
برابر مواضع و اقدامات مقابله ای ایران و گروه های مقاومت اسلامی شکست خورده 

و عصبانی است. 
حجت الاسلام و المسلمین علی رضا اعرافی در خطبه های نماز جمعه قم در 
مصلی قدس اضافه کرد: اشغال گری، جنگ افروزی، غارتگری، یکجانبه گرایی، 
فرهنگ  استبدادی،  قدرت های  از  حمایت  عهدشکنی،  جنگ افزارها،  توسعه 
مادی گرایی محض، تخریب فرهنگ بشری و حمایت از تروریسم از ویژگی های یک 

صدساله حکومت آمریکایی ها بوده است.
و  خوردند  ما  از  محکمی  سیلی  الاسد  عین  در  آمریکایی ها  کرد:  اضافه  وی 
پیچیده ترین سیستم های آن ها در چند سال گذشته توسط ایران ساقط شده است.
امام جمعه موقت قم گفت: آن ها درصحنه دریا از ما شکست خوردند و  در شورای 

امنیت نیز شکست خوردند و در کرونا هم مدیریت ضعیفی داشتند.
اعرافی یادآور شد: در دو ماه گذشته تبعیض نژادی نیز مانند طوفانی در آمریکا 

وزیدن گرفته و آشوب های بزرگ را ایجاد کرده است.
امام جمعه قم یادآور شد: تجربه نشان داده که آمدوشد روسای جمهور در آمریکا 

در رویکردهای کلی آن ها تغییر ایجاد نمی کند بنابراین باید خودمان را قوی کنیم.
اعرافی ادامه داد: پیشرفت های نظامی، فناوری، دفع فتنه داعش و بسیاری از 

اشکال دیگر پیشرفت ایران مرهون مدیریت و رهبری آیت الله خامنه ای است.
اعرافی تاکید کرد: ما می دانیم کسانی با نام امام از آرمان های امام راحل عقب 
نشسته اند و امروز تنها پرچم دار واقعی و یگانه امام راحل، مقام معظم رهبری است.

عضو فقهای شورای نگهبان گفت: جهش تولید اولویت اصلی کشور است و 
مجلس و دولت باید تمام همت خود را برای بهبود نسبی وضعیت معیشتی مردم 

به کار ببندند.
وی در ادامه گفت: کرونا ضعف انسان را بار دیگر نمایان کرد و نشان داد که دست 

خدا بالاتر از تمام امور و پیش بینی های بشری است.
امام جمعه موقت قم تصریح کرد: در مبحث کرونا مجموعه عوامل حاکمیتی 
اقتصادی  و  سلامت  نظام  تاب آوری  افزایش  در  مردمی  و  جهادی  گروه های  و 

نقش آفرینی کردند.
مدیر حوزه های علمیه کشور ابراز داشت: کرونا در قم تمام نشده و همچنان باید به 

پروتکل های بهداشتی تا کشف درمان قطعی این ویروس پایبند باشیم.

خطیب جمعه قم:

آمریکا کشوری شکست خورده در برابر ایران است

 درنظردارد براساس مجوز هیات مدیره سازمان نسبت به واگذاری بهره برداری از جایگاه
CNG  واقع درپردیسان، بلوار صد متری امام صادق )ع( بصورت اجاره یکساله از طریق مزایده 

عمومی اقدام نماید.

حساب  شماره  به  ریال   500/000 مبلغ  فوق  معاملات  از  یک  هر  اسناد  خرید  جهت 
35126182249351  یا شماره کارت 6273811151524029  نزد بانک انصار به نام 
سازمان همیاری شهرداری های قم واریز نموده و به همراه اصل فیش واریزی و کارت شناسایی 

معتبر جهت دریافت اسناد مراجعه نماید. 
* سپرده شرکت درمزایده بصورت واریز نقدی بحساب سپرده 35126182249351  نزد 

بانک انصار بنام سازمان همیاری شهرداری قم ویا ضمانت نامه بانکی با اعتبار 4 ماه باشد. 
* قیمت پایه بر مبنای نظریه کارشناس رسمی دادگستری می باشد.

* هزینه درج آگهی و کارشناسی رسمی دادگستری به عهده برنده مزایده خواهد بود.
** سایر اطلاعات و جزئیات مربوط به معامله در اسناد مزایده مندرج می باشد.

* شرکت کنندگان می بایست در چارچوب لایحه قانونی منع مداخله کارکنان دولت) مصوب 
1337( اقدام نمایند.

*سازمان در رد و قبول هریک از پیشنهادات مختار است .
محل تسلیم پیشنهادها: 

* مهلت تحویل اسناد و ارائه پیشنهاد روزسه شنبه مورخ ۱3۹۹/۰4/17 از ساعت 8 صبح 
لغایت 14 می باشد.

متقاضیان حقیقی و حقوقی دارای صلاحیت از شرکت ملی پخش فرآورده های نفتی می 
توانند از روز یکشنبه مورخ ۱3۹۹/4/8 تا پایان وقت اداری ۱7 /۱3۹۹/4 جهت دریافت 
اسناد وکسب اطلاعات بیشتر به آدرس قم – خیابان امام موسی صدر- بالاتر ازمیدان نواب – 
ساختمان نمایشگاه دائمی استان قم – طبقه دوم و یا به شماره تلفن 02536564805 تماس 

حاصل نمایند
زمان بازگشایی پاکات بعد از نوبت دوم اگهی روزنامه ساعت ۱۰ صبح روز پنجشنبه مورخ 

۹۹/۰4/۱۹ می باشد .

سازمان همیاری شهرداری استان قم
آگهی واگذاری بهره برداری جایگاه CNG  سازمان همیاری شهرداری استان قم)نوبت  دوم(

روابط عمومی سازمان همیاری شهرداری های استان قم
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با  مناطق  در  جدید  محدودیت های  اعمال  که  این  بیان  با  جمهوری  رییس   
وضعیت هشدار یا قرمز طبق برآوردهای دقیق و کاملا هوشمند خواهد بود، گفت: 
وزارت خانه ها برنامه جامع سازگاری با کرونا را برای تصویب در ستاد ملی ارائه کنند. 
حجت الاسلام والمسلمین حسن روحانی روز پنج شنبه در جلسه روسای کمیته 
های تخصصی ستاد ملی مبارزه با کرونا، با انتقاد از رعایت نشدن فاصله گذاری 
نسبی در حمل و نقل های عمومی، این موضوع را عامل دیگر افزایش تعداد 
مبتلایان عنوان کرد و از مسئولان کمیته اجتماعی – امنیتی خواست نظارت و 

مراقبت خود را در این خصوص تشدید کنند.
روحانی با ابراز خوشحالی از اینکه مراکز کسب و کار و محیط های مرتبط با آن با 
رعایت اصول بهداشتی نقش کمتری در افزایش شیوع و ابتلاهای جدید داشته اند، 
اظهار داشت: کمیته تبلیغاتی باید با ارائه یک بسته سیاستی و تعریف شرح وظایف 
مشخص برای فرهنگ سازی در تغییر سبک زندگی و عادات جدید رفتاری برای 

شهروندان، اقدامات اقناعی و تبلیغاتی لازم را انجام دهد.
رییس جمهوری با قدردانی از نقش آفرینی های موثر رسانه ها در مدیریت و کنترل 
بیماری افزود: از این پس در کنار هشدارها و توصیه هایی که برای مقابله با ویروس 
داده می شود باید فعالیت های موثر و اقناعی برای تغییر سبک زندگی انجام گیرد 
و کمیته تبلیغات موظف است از طریق رسانه ها اقدامات موثر از جمله ارائه آموزش 

های لازم را انجام دهد.
روحانی تاکید کرد: با توجه به گزارش ارائه شده از سوی کمیته اجتماعی – امنیتی 
و بررسی های دقیق، مقرر شد در مناطق با وضعیت هشدار یا قرمز محدودیت های 

جدید به شکل کاملا هوشمند اعمال شود.
رییس جمهوری تاکید کرد: مردم شریف مطلع باشند که با توجه به تجارب بدست 
آمده طی ماه های اخیر، قرار نیست محدودیت ها به شکل کلی و وسیع برقرار باشد 
و اعمال محدودیت های جدید منطبق بر محیط های شناسایی شده و مبتنی بر 
روش های موثر در افزایش ابتلا و شیوع بیماری است که براساس این مصوبه به 

استانداران اختیارات لازم برای شهرستان های قرمز آن استان واگذار خواهد شد.
روحانی در پی گزارش کمیته بهداشتی درخصوص وضعیت کادر پزشکی کشور 
و نیروی انسانی فعال در حوزه بهداشت و درمان، گفت: مردم بزرگوار ایران متوجه 
باشند بار سنگینی برای درمان بیماری و مراقبت و نگهداری بیماران بد حال بر 

دوش کادر درمانی کشور است.
رییس جمهوری هشدار داد: رعایت نشدن دستور العمل های بهداشتی و افزایش 
شمار مبتلایان، کادر درمانی کشور را دچار فشار کاری و فرسایش جسمی و روحی 

می کند و به انگیزه آنان که تاکنون با ایثار و فداکاری فعالیت کرده اند لطمه جدی 
وارد خواهد کرد و ما نباید بگذاریم چنین اتفاقی رخ دهد.

روحانی افزود: آنچه ستاد ملی در جلسه آتی خود مورد بررسی و تصویب قرار 
خواهد داد با توجه به مجموعه مباحث و بررسی های به عمل آمده از سوی کمیته 
های مختلف، روش های اجرایی و موثر نظارت بر دستور العمل ها و فاصله گذاری 
اجتماعی هوشمند با تعیین شرح وظایف معین برای بخش های مختلف نظارتی 

خواهد بود.
رییس جمهوری با استناد به گزارش های کمیته آموزش ستاد ملی مبارزه با کرونا 
و ارزیابی های متخصصان، علت افزایش شمار مبتلایان و قرار گرفتن برخی شهرها 
در وضعیت قرمز را برپایی تجمع ها و مراسم هایی نظیر میهمانی ها، عروسی و عزا 
برشمرد و گفت: رعایت نشدن اصول بهداشتی و دستورالعمل های پیشگیری در 
محیط ها و مکان هایی که از ابتدا درباره ممانعت از برگزاری آنها هشدار داده شده 

بود، عامل بروز این مشکل است.
رییس جمهوری در این جلسه با تاکید بر اینکه همه دستگاه های دولتی و محیط 
هایی که کارمندان دولت در آن فعالیت می کنندT باید پیشتاز رعایت دستورالعمل 
ها باشند، گفت: تمامی وزارت خانه ها موظف به ارائه برنامه جامع سازگاری با کرونا 

به کمیته اجتماعی – امنیتی هستند تا در ستاد ملی بررسی و تصویب شود.

آیت الله اعرافی در دیدار سرپرست وزارت صمت:

سلامت دستگاه های اداری ضروری است
مدیر حوزه های علمیه سلامت دستگاه های اداری را ضروری دانست وگفت: اگر 

این سلامت را دست کم بگیریم، مسائلی پیش می آید که گریبان ما را خواهد گرفت.
آیت الله علیرضا اعرافی روز پنجشنه 12 تیرماه در دیدارسرپرست وزارت صمت و 
معاونان  این وزارتخانه که در قم برگزار شد، با تبریک دهه کرامت و میلاد پرخیرو برکت 
امام هشتم)ع( اظهار داشت: جهش تولید و ارتقای صنعت از دو جهت با فرهنگ ارتباط 

دارد، نخست تقویت فرهنگ کار است که در این امر حوزه نقش مهمی دارد.
وی افزود: حوزه آماده است، فرآیند آگاهی علما و روحانیون را به مقوله صنعت و تولید 
آغاز کند تا این علما به آگاه سازی در جامعه بپردازد. مدیر حوزه های علمیه بیان کرد: 
قریب به 100 هزار طلبه در محافل حوزوی در حال تحصیل هستند و قم در حوزه 
معارف اسلامی در 200 رشته مرکز فرمان مراکز فرهنگی کشور است. آیت الله اعرافی 
ادامه داد: مدیریت حوزه در حال طی مسیر مطالبه گری و پاسخگویی قرار دارد و در 
درختواره رشته های حوزه 400 رشته در این حوزه ها دیده شده است. وی تاکید کرد: 
در بخش دوم کار فرهنگی نیز ما نیازمند پیوست فرهنگی در هر کاری هستیم و وزارت 
صمت لازم است، هر کاری که می کند این پیوست را پیش بینی نماید. عضوشورای 
عالی حوزه های علمیه، سلامت دستگاه های اداری را ضروری دانست و اضافه کرد: 
اگر این سلامت را دست کم بگیریم، مسائلی پیش می آید که گریبان ما را خواهد گرفت. 
آیت الله اعرافی خاطرنشان کرد: در رفع موانع تولید و اشتغال وزارت صمت، باید رویکرد 
فعال داشته و به سراغ حل مسائل تولیدکنندگان برود و در این میان توجه به حقوق 
کارگری و مسائل صنفی کارگران عزیز که به واقع پیشران عرصه تولید هستند؛ ضرورتی 
غیر قابل انکار است. وی با انتقاد از عملکرد بانک ها گفت:  بانک ها به وظایف خود به 
درستی عمل نمی کنند، اعطای تسهیلات در روزهای سخت کنونی از نیازهای مهم و 
اساسی کشور است. یت الله اعرافی تصریح کرد: فرار مغزها و اندیشه های برتر کشور 
نکته آزاردهنده ای است و از علل مهم این وضعیت این است که استعدادهای ما در 
کشور ابزارهای لازم را برای فعالیت ندارند. مدیر حوزه های علمیه گفت: جریان کرونا 
آزمونی بود که مجموعه کشور در آن خوب درخشید، هیچ جای دنیا تحریم های ما را 

تحمل نمی کند و با ورود مومنانه مردم در صحنه بسیاری از گره ها باز شد.
 

 مسئول دفتر مقام معظم رهبری در قم :

تکیه به فرهنگ دینی سبب رفع مشکلات 
کشور می شود 

 مسئول دفتر مقام معظم رهبری در قم گفت: یکی از مزیت های کرونا این بود که 
افرادی که دوران دفاع مقدس را باور نداشتند برای آن ها ثابت شد که در دوران سختی و 

بحران فرهنگ دینی سبب رفع مشکلات است. 
مردمی  گروه های  نشست  در  عراقی  محمدی  محمود  حجت الاسلام والمسلمین 
قرارگاه جهادی ستاد اجرایی فرمان امام)ره( که در مجتمع شهر آفتاب برگزار شد، اظهار 
داشت: ممکن است در زمینه اقتصاد دچار ضعف باشیم ولی یک مزیت و برتری داریم 
که در هیچ جا وجود ندارد و آن "فرهنگ دینی" است.  وی افزود: برخی افراد مدعی 
هستند که فرهنگ جایگاهی ندارد و مشکل کشور اقتصادی است واقتصاد در پیوند با 
قدرت های جهانی حل می شود،  یکی از مزیت های کرونا این بود که افرادی که دوران 
دفاع مقدس را باور نداشتند برای آن ها ثابت شد که در دوران سختی و بحران فرهنگ 
دینی سبب رفع مشکلات است. عضو مجلس خبرگان رهبری بیان کرد: مقام معظم 
رهبری فرمودند ملت ایران در زمینه مقابله با کرونا خوش درخشید، گروه های جهادی 
و طلاب و جهادگران  در این زمینه اهتمام داشتند و از نقطه بحران عبور کردیم. مسئول 
دفتر مقام معظم رهبری در قم عنوان کرد: این موضوع کار بزرگی بود که روز 13 فروردین 
یک خانواده از منزل بیرون نیامد که این موضوع به خاطر فرهنگ دینی و منویات مقام 
معظم رهبری و مراجع و علما است.   محمدی عراقی عنوان کرد: هفته امامت و ولایت 
را در عید سعیدغدیر در پیش داریم و باید از امروز برنامه ریزی شود تا در زمینه کمک به 
نیازمندان اقدام شود، خوشابحال کسانی که در زمینه کار خیر اهتمام دارند و کسی از آن 
خبر ندارد، به خدا قسم اگر مردم را به صحنه بیاوریم همه مشکلات کشور حل می شود 
ولی نیازمند برنامه ریزی مناسب هستیم.  وی گفت: در هیچ مکتب و دینی این موضوع 
را نداریم که شخصی کمک کند و نامی از وی باقی نباشد از این افراد در کشورمان کم 
نداریم و باید از این ظرفیت و فرهنگ دینی بیشتر بهره مند شویم. عضو مجلس خبرگان 
رهبری ادامه داد: باید قدر این نیروهای مومن و انقلابی را بدانیم و در کشورمان زیاد 
هستند، گروه های جهادی رسالت مهمی برعهده دارند و مردم ومحرومین که در سختی 

هستند را نسبت به حوزه، روحانیت و حزب اللهی ها خوش بین می کنند.
 

 یک وکیل پایه یک دادگستری :

اینترپل  باید اعلام وضعیت قرمز
 علیه ترامپ را بپذیرد 

 یک وکیل پایه یک دادگستری با بیان اینکه پلیس بین الملل از نظر قانونی باید اعلام 
وضعیت قرمز علیه ترامپ را بپذیرد، گفت: ترور سردار سلیمانی یک جرم تروریستی در 

یک کشور ثالث بود و پلیس بین الملل باید به این اتهام رسیدگی کند. 
سید محمود علیزاده طباطبایی،  در گفت وگو با ایلنا در خصوص دستور جلب و اعلام 
وضعیت قرمز برای  36 نفری که در ترور سردار سلیمانی نقش داشتند، اظهار کرد: ترور 
از جرائمی است که در قوانین همه کشور ها جرم محسوب می شود؛ جرم تروریستی از 
جرائمی است که پلیس بین الملل حتماً فردی را که برای او وضعیت قرمز اعلام می شود، 
بازداشت می کند. وی افزود: در این رابطه کار ما مشکل است چون متهم اصلی این 
پرونده ترامپ است و اینکه پلیس بین الملل وضعیت قرمز ترامپ را می پذیرد یا خیر جای 
بحث دارد.   این وکیل پایه یک دادگستری اضافه کرد: پلیس بین الملل یکی از ابزارهای 
مجامع بین المللی است که این مجامع در نفوذ گسترده آمریکا هستند اما از نظر قانونی 
باید اعلام وضعیت قرمز علیه ترامپ را بپذیرد. علیزاده طباطبایی بیان کرد: به هر جهت 
یک جرم تروریستی در یک کشور ثالث اتفاق افتاده و پلیس بین الملل باید به این اتهام 
رسیدگی کند. وی گفت: از نظر قانونی جمهوری اسلامی ایران در کشورهایی که نفوذ 
دارد می تواند این افراد را بازداشت کند در غیر این صورت کار خاصی نمی توان انجام 
داد؛ دنیای امروز دنیای زور است و هرکسی از نفوذ بیشتری برخوردار باشد، تدابیر خود 

را اجرایی خواهد کرد.

 سخنگوی سازمان انرژی اتمی:

 سایت حادثه دیده فاقد مواد هسته ای و 
آلودگی بود

 سخنگوی سازمان انرژی اتمی در توضیح وقوع حادثه  در یکی از سوله های در دست 
احداث در محوطه باز سایت نطنز گفت: این سایت فاقد مواد هسته ای و آلودگی بود. 

بهروز کمالوندی اظهار داشت: یکی از سوله ها که بامداد روز - پنجشنبه - دچار حادثه 
شد، سوله ای است که در فضای باز و فاقد مواد هسته ای بود که در واقع آلودگی هم 
ندارد. کمالوندی خاطر نشان کرد: متاسفانه برخی شایعات از سوی رسانه های معاند 
در ارتباط با مساله آلودگی مطرح شده است که به هیچ وجه صحت ندارد. تیم های 
کارشناسی در محل حضور دارند و در حال بررسی علت حادثه هستند. علی اکبر 
صالحی رییس سازمان انرژی اتمی هم در اینجا حضور داشتند؛ دوستان و همکاران 
موضوع را بررسی می کنند. سخنگوی سازمان انرژی اتمی در این گفت وگوی تلویزیونی 
تاکید کرد: این سایت غیر فعال بوده است و مواد رادیواکتیو در اینجا نبود و از نظر نیروی 
انسانی هم کسی حضور نداشته و تلفاتی نداشتیم. البته خسارات مالی و مادی داریم که 
در حال ارزیابی هستیم. سخنگوی سازمان انرژی اتمی تصریح کرد: در کار خود سایت 
غنی سازی وقفه ای ایجاد نشده است و سایت به همان روند، کار خود را ادامه می دهد.

رئیس مجتمع قضایی اقتصادی مطرح کرد:

سند دستنویس، بستر جرایم مرتبط با پولشویی 
رئیس مجتمع قضایی اقتصادی گفت: اسناد دستنویس که از آن به اصطلاح اسناد 

عادی یاد می شود بستر جرایم مرتبط با پولشویی است.
قاضی اسداله مسعودی مقام در گفتگویی افزود: باید نگاه مسئولین نظام نسبت به 
اسناد کشور عوض شود و اسناد عادی از چرخه ارزیابی و استناد در محاکم قضایی 
خارج شود.  وی گفت: بسیاری از این اسناد عادی، در قالب یک تکه کاغذ است که 
مشخصات آن در هیچ جایی ثبت و ضبط نشده است. این مقام قضایی ادامه داد: در 

کشور ما نقش اسناد عادی بسیار پررنگ است و میزان دارایی افراد مشخص نیست.

زهر یکجانبه گرایی و 
پادزهر چندجانبه گرایی

روزسه شنبه هفته گذشته شورای امنیت سازمان 
ملل، ویدئوکنفرانسی را برای بررسی اجرای قطعنامه 
2231 آن شورا درباره توافق هسته ای ایران برگزار کرد.

اکنون می توان این موضوع را بررسی کرد که مهمترین نکات مورد اشاره سخنرانان 
این جلسه چه بود و این اظهارات چگونه قابل تبیین است؟

معاون دبیرکل سازمان ملل در گزارش خود، به خاستگاه ایرانی موشکهای استفاده 
شده در حمله به تاسیسات شرکت آرامکو و نیز برخی سلاح های به کار رفته در 
جنگ یمن اشاره کرد. او به علاوه بر حفظ برجام پافشاری و بر حل وفصل اختلافات 

اعضای برجام در چارچوب همان توافق، تاکید کرد.
آیا گزارش دبیرخانه درباره  اینکه  امنیت درباره  اعضای شورای  آنکه  بر  علاوه 
خاستگاه سلاح های استفاده شده در حمله به آرامکو و جنگ یمن، در چارچوب 
است،  پذیرش  قابل   2231 قطعنامه  در  دبیرکل  برای  تعیین شده  ماموریت 
چنین  گنجاندن  که  گرفت  نادیده  نمی توان  را  نکته  این  داشتند؛  اختلاف نظر 
موضوعی در گزارش دبیرکل، در شرایطی که آمریکا تلاش می کند تحریم تسلیحاتی 

ایران را تمدید کند، نمی تواند موضوعی اتفاقی تلقی شود.
سرانجام آنکه حتی اگر این ادعا را بپذیریم که سلاح های به کاررفته در حمله 
با قاطعیت  تولید شده اند؛ نمی توان  ایران  نبرد یمن، در  و   آرامکو  تاسیسات  به 
نتیجه گیری کرد که حمله کنندگان به آرامکو و جنگجویان یمنی، با دستور مستقیم 
ایران، حملات خود را انجام داده اند و یا این سلاح ها را به طور مستقیم از ایران و یا در 

زمان اعتبار تحریم های تسلیحاتی ایران، دریافت کرده اند.
وزیر امورخارجه آمریکا، در سخنرانی خود، برجام را پیمانی ناقص و نتیجه عملکرد 
دولت قبلی آمریکا معرفی کرد و اظهار داشت تمدید تحریم تسلیحاتی ایران، برای 
صلح و امنیت بین المللی ضروری است. او ادعا کرد ایران با پایان تحریم تسلیحاتی، 

هواپیماهایی خواهد خرید که ورشو و ریاض را هدف قرار می دهد.
اینکه پمپئو تلاش کرد با نسبت دادن برجام به دولت قبلی آمریکا، خروج آمریکا را از 
این توافق توجیه کند؛ مغایر حقوق بین الملل، از جمله کنوانسیون حقوق معاهدات 
وین است. به علاوه، آشکار است که ایران آن زمان که تحریم های تسلیحاتی علیه آن 
اعمال نمی شد نیز هیچ گاه برای خرید چنین هواپیماهایی اقدام نکرد و اکنون نیز 

برای تهدید ورشو و قلب اروپا، انگیزه ای ندارد.
  تهدید ریاض نیز چنان پیچیده نیست که به خرید جنگنده های پیشرفته نیازمند 
باشد؛ بویژه آنکه افتضاح دفاع موشکی عربستان در ماجرای حمله موشکی به آرامکو 

میزان ضربه پذیری عربستان را برملا کرد.
سرانجام آنکه وزیرخارجه آمریکا، هرچند تمدید تسلیحاتی ایران را برای صلح و 
امنیت بین المللی ضروری دانست؛ اما این تناقض را توضیح نداد که چگونه شورای 
امنیت می تواند با نقض قطعنامه قبلی خود درباره برنامه هسته ای ایران و تمدید 

تحریم تسلیحاتی ایران، صلح و امنیت بین المللی را حفظ کند؟
نمایندگان اعضای شورای امنیت، هرچند ادبیات متفاوتی انتخاب کردند؛ اما به 
طور یکپارچه از برجام دفاع و بر اجرای آن پافشاری کردند. به علاوه، هیچ  دفاع 
مهمی از تمدید تحریم تسلیحاتی ایران از جانب اعضا، به جز آمریکا، دیده نشد. 

موضوعی که به طور آشکار، انزوای آمریکا را نشان داد.
ظریف بعنوان نماینده ایران در جلسه شورای امنیت سخنرانی کرد. اشاره ظریف 
به سخنان مصدق، نخست وزیر پیشین ایران، در شورای امنیت به لحاظ نمادین و  

محتوایی اهمیت داشت.
وزیر امورخارجه، با تبیین فرآیندی که برجام تاکنون پشت سر نهاده، تلاش کرد 
بر مسئولیت آمریکا در ایجاد شرایط پیچیده کنونی، پافشاری کند. او همچنین به 
گلایه های ایران درباره نقض برجام، از جانب سایر طرف ها و صبر یک ساله ایران در 
برابر خروج آمریکا از توافق هسته ای و  پیامدهای آن اقدام اشاره کرد تا این نکته را 

برجسته کند که تهران برای بقای برجام، تلاش کرده است.
اجلاس شورای امنیت، دو رویکرد متفاوت را بازتاب داد. آمریکا، از یک سو به طور 
یکجانبه تلاش می کند برجام را بعنوان دستاورد چندجانبه گرایی، نابود و شورای 

امنیت را به نقض قطعنامه خود، وادار کند.
ایران و سایر اعضای شورای امنیت، از جانب دیگر، با وجود برخی اختلافات 
دیپلماسی،  و  چندجانبه گرایی  دستاورد  بعنوان  برجام  حفظ  درباره  دست کم 

هم نظرند.
اینکه مبارزه زهر یکجانبه گرایی و پادزهر چندجانبه گرایی، برای جسم ضعیف 
منطقه و امنیت جهان چه نتیجه ای در پی آورد، موضوعی است که گذشت زمان 

نشان خواهد داد.
کارشناس ارشد دیپلماسی و سازمان های بین المللی

اقتصاد را دریابید
 چند روزی خبر ساختن خانه های 25 متری دست 
به دست شد. خبری که بعد وزیر راه و شهرسازی آن 
را تکذیب کرد و گفت  دولت برنامه ای برای ساختن 

چنین خانه هایی ندارد.
ساختن خانه های کوچک در جهان چیز عجیبی نیست و در بسیاری از 
کشورها برای بخشی از جامعه بنا بر طبقه اجتماعی خانه های کوچک در نظر 

می گیرند.
در ایران اما واکنش ها به این خبر منفی بود و مردم از آن استقبال نکردند و حتی آن 
را پس زدند. این پس زدن چرا اتفاق افتاد؟ چرا مردم زندگی در خانه های 25 متری 

را قبول نکردند؟
این خبر برای مردم حاوی یک پیام بود. آنقدر وضع اقتصادی خراب است که اگر 
دوست دارید خانه دار شوید، مجبور هستید به زندگی در خانه های کوچک در حد 

25 متر قناعت کنید.
بماند که حتی اگر دولت بنا به چنین کاری داشت و مثلا در تهران این خانه ها را 
می ساخت، باز هم خیلی ها نمی توانستند آنها را بخرند. در جنوبی ترین نقاط تهران 
قیمت خانه به نزدیکی متری 10 میلیون تومان رسیده است و این یعنی یک خانه 

25 متری معادل 250 میلیون تومان است!
خانه 25 متری برای یک جوان مجرد که دوست دارد تنها زندگی کند و زیاد هم 
اهل معاشرت با دیگران نیست، یک گزینه مطلوب است اما برای یک خانواده چهار 

نفری، یک اتفاق تلخ.
شاید ژاپن به خاطر مساحت کمی که دارد مجبور به ساختن خانه های کوچک 
شود اما ایران کشور بزرگی است و دلیلی بر تمرکز در شهرهای بزرگ وجود ندارد البته 

به شرطی که منابع و امکانات به درستی توزیع شود. 
بازار مسکن در ایران به مثابه اسبی سرکش شده است که هیچ کس نمی تواند به 
آن لگام بزند. اگر وضعیت به همین گونه ادامه داشته باشد دیگر خیلی از ایرانی ها به 

ویژه نسل جوان تر باید قید خرید خانه را بزنند.
نخریدن خانه و داستان اجاره و اجاره نشینی هم که خود مثنوی هفتاد من است، 
باعث می شود خیلی از جوان ها با توجه به شرایط سخت اقتصادی قید تشکیل 

زندگی و ازدواج را بزنند.
ازدواج، کار نیست که بشود به صورت دورکاری آن را انجام داد. خیلی از زوج های 
جوان به دلیل عدم تهیه خانه به هر شکلی نمی توانند زندگی مشترک خود را آغاز 

کنند.
این شرایط یعنی هر فردی که خانه دارد، دارد و آنکه ندارد باید در آرزوی 
که  کارمندی  شود  باعث  شدن  دار  خانه  آرزوی  همین  شاید  شود.  پیر  آن 
سال ها سعی کرده است سالم زندگی کند، برای بهتر شدن سقف بالا سر 
خانواده اش، رشوه ای قبول کند یا امضای غیرقانونی بزند تا حداقل کنایه های 

فرزندان را نشنود.
 شرایط بد اقتصادی شاید در نگاه اول فقط شرایط بد اقتصادی باشد اما تاثیر 
مستقیمی بر زندگی اجتماعی و فرهنگی مردم می گذارد. تورم و گرانی می تواند 
انسان هایی را که سال های متوالی سعی کرده بودند درست زندگی کنند، به راه کج 

بکشاند.
ایران کرد. اقتصادی که در حال  نزار اقتصاد  باید هرچه زودتر فکری به حال 

فروپاشندن فرهنگ جامعه است.

اخبار

مصطفی داننده*

حسن بختیاری زاده*

 عضو مجمع تشخیص مصلحت نظام از نمایندگان 
موضوعات  با  که  خواست  اسلامی  شورای  مجلس 
شعاری برخورد نکنند و همچنین افزود: دود تقابل 
با دولت به چشم مردم و نظام می رود و باید در شرایط 
سخت فعلی که کشور تحریم های ظالمانه را تحمل 
می کند با همراهی با دولت از این گردنه سخت عبور 

کنیم. 
انجمن  مشترک  نشست  در  عارف«  محمدرضا 
نمایندگان  مجمع  با  ری  و  تهران  معلمان  اسلامی 
تهران در مجلس دهم که در دبیرستان البرز برگزار 
شد با اشاره به حادثه انفجار در یک کلینیک درمانی 
جان باختگان  خانواده  به  تسلیت  ضمن  تهران،  در 
این حادثه و آرزوی سلامتی برای مصدومین بر لزوم 
نظارت جدی بر ایمنی تجهیزات و ساختمان های 

مراکز درمانی از سوی مسئولین ذی ربط تاکید کرد.
برخی می خواستند عملکرد فراکسیون امید دیده 

نشود
مجلس  امید  فراکسیون  عملکرد  درباره  عارف 
دهم،   اظهارکرد: برخی بر اساس پیش داوری ها و 
تحلیل های اولیه خودشان بنا را بر ندیدن عملکرد 
فراکسیون امید گذاشتند و حتی زمانی که کتابچه 
خواستند  شد  منتشر  فراکسیون  این  عملکرد 

دستاوردهای این فراکسیون را نبینند.
جریان  اینکه  بیان  با  مجلس  سابق  نماینده  این 
به  پاسخگویی  ثابت کرده است ظرفیت  اصلاحات 
مطالبات مردم را دارد، گفت: جریان رقیب، حیات 
از بین بردن گفتمان  و  را در تضعیف  وجودی خود 
که  است  کرده  ثابت  تجربه  اما  می داند  اصلاحات 
گفتمان اصلاحات در بطن جامعه نفوذ دارد و هیچگاه 
تک  ایجاد  برای  تلاش  و  نیست  شدن  حذف  قابل 
صدایی در کشور آن هم با استفاده از اهرمهای قدرت 

نتیجه عکس می دهد.
گفتمان اصلاحات فرد محور نیست

عارف با تاکید بر اینکه جریان اصلاحات نمی تواند 

صحنه را ترک کند، گفت: ویژگی جریان اصلاحات 
گفتمان  نیست.  فردی  هیچ  به  قائم  که  است  این 
یا  و  برود  اگر فردی  اصلاحات فرد محور نیست که 
فردی بیاید اتفاق خاصی بیافتد. گفتمان اصلاحات 
نفس،  هوای  باید  ماندگاری  برای  و  است  ماندگار 

خودخواهی ها  و خود بزرگ بینی ها را کنار گذاشت.
برخی  از  انتقاد  با  ایرانیان  امید  بنیاد  رییس 
فردی  حساب های  تسویه  از  نشان  که  اظهارنظرها 
دارد، خاطر نشان کرد: باید با انسجام و وحدت و در 
مسیر راهبردهای کلان جریان اصلاحات که اولویت 
به منافع ملی و تفکر گفتمانی است فعالیت های خود 
را ساماندهی کنیم و در این راستا تقویت همراهی و 
همدلی، گذشت و سعه صدر و امید ضروری و حیاتی 

است.
عارف با بیان اینکه شرط حضور جریان اصلاحات 
نباید صرفا به پیروزی در عرصه انتخابات محدود شود، 
گفت: ما باید تلاشمان در چارچوب ارزش ها نظام و 
ارزش های گفتمانی و عبور از منافع جریانی به نفع 
منافع ملی و عبور از منافع حزبی و فردی به نفع منافع 
جریانی باشد و انتظارم از تشکل های اصلاح طلب 
به ویژه تشکل با سابقه انجمن اسلامی معلمان این 
جریان  انسجام  و  وحدت  حفظ  زمینه  در  که  است 

اصلاحات پیشگام باشند.
عارف در بخش دیگری از سخنان خود به مجلس 
یازدهم و نامه روسای کمیسیون های مجلس به رئیس 
مجلس  عملکرد  یادآوری  یا  و  کرد  اشاره  جمهوری 
در  کرد:  تصریح  قیمت ها،  تثبیت  طرح  در  هفتم 
مجلس هفتم طرحی را در اواخر سال 83 با ادعای 
یعنی طرح  تصویب کردند  مردم  به  عیدی مجلس 
تثبیت قیمت ها که بلایی که امروز بر سر اقتصاد کشور 
ما آمده است نشات گرفته از طرح تثبیت قیمت ها 
اقتصادی 7  مثبت  رشد  که  شد  این  نتیجه  است. 
درصد سال 84 به رشد منفی 7 درصد در دولت دهم 
رسید، تورم یک رقمی سال 84 به رقم 40 در سال 91 

رسید و عملا نظام تک نرخی ارز متلاشی شد.
نمایندگان مجلس یازدهم با موضوعات، 

شعاری برخورد نکنند
عارف با بیان اینکه به عنوان فردی که 4 دهه در 
مسئولیتهای اجرایی و دانشگاهی بوده ام توصیه ام به 
نمایندگان مجلس یازدهم این است که با موضوعات 
هنوز  وقتی  کرد:  تاکید  نکنند،  برخورد  شعاری 
کمیسیون های مجلس شکل نگرفته است ولی نامه 
روسای این کمیسیون ها به رییس جمهوری منتشر 
می شود نشان از این دارد که برخوردهای شعاری و 
بدون توجه به واقعیات کشور صرفا ملاک عمل است 
و تجربه اینگونه برخوردها را در دولت های نهم و دهم 
دیدیم. عضو مجمع تشخیص مصلحت نظام خطاب 
به نمایندگان مجلس یازدهم گفت: بنا را بر تقابل با 
دولت قرار ندهید. دود تقابل با دولت به چشم مردم 
و نظام می رود. باید در شرایط سخت فعلی که کشور 
تحریم های ظالمانه را تحمل می کند با همراهی با 

دولت از این گردنه سخت عبور کنیم.
از  یازدهم  مجلس  نمایندگان  کرد:  تصریح  عارف 
تجربه مجلس دهم استفاده کرده، ضعف های مجلس 
دهم را اصلاح کنند و مجلس قوی را نه صرفا در شعار 
بلکه بر اساس عملکرد خود و با توجه به واقعیت های 

کشور به مردم گزارش دهند.
فراکسیون امید در مجلس دهم در اکثریت نبود

امید  فراکسیون  اینکه  بیان  با  همچنین  عارف 
طرح  و  نبود  دهم  مجلس  در  اکثریت  فراکسیون 
موضوع اکثریت با بیان تعداد نفرات غیرواقعی اعضای 
این فراکسیون آن هم  قبل از تشکیل مجلس دهم با 
هدفی خاص مطرح شد، گفت: نقش آفرینی و تلاش 
ارتقا  و  همبستگی  حفظ  برای  امید  فراکسیون  در 
همدلی و تفاهم در چارچوب راهبردهای کلی مصوب 
فراکسیون را نباید از یادها برد. عملکرد فراکسیون امید 
در حوزه های محتلف منتشر شده است هر چند عده 
ای  نمی خواهند عملکرد فراکسیون امید دیده شود.

محمدرضا عارف: 
دود تقابل مجلس با دولت به چشم مردم و نظام می رود

رییس جمهوری: 
وزارت خانه ها برنامه جامع سازگاری با کرونا ارائه کنند

 رئیس اداره سرمایه انسانی سرباز ستادکل نیروهای مسلح گفت: امسال جلب و 
دستگیری مشمولان غایب با شدت بیشتری در حال اجراست و مشمولان فراری بعد 

از تعیین تکلیف در دادگاه به خدمت اعزام می شوند.
امیر دریادار دوم غلامرضا رحیمی پور رئیس اداره سرمایه انسانی سرباز ستادکل 
نیروهای مسلح در خصوص جلب و دستگیری مشمولان غایب اعلام کرد: امسال 
این امربا سخت گیری  یافته و  بحث جلب و دستگیری مشمولان غایب شدت 

بیشتری در استانها در حال اجرا است. 
رئیس اداره سرمایه انسانی سرباز ستادکل نیروهای مسلح تصریح کرد: مشمولان 
غایب پس از جلب و دستگیری به دادگاه اعزام شده تا به وضعیت شان رسیدگی شود 

و بعد از دادگاه به خدمت فرستاده می شوند. 
امیردریادار دوم رحیمی پور اظهار داشت: طبق ماده 58 قانون, بیش از یک سال 
غیبت فرار محسوب شده و افراد دستگیرشده باید برای تعیین تکلیف به دادگاه 

بروند. 

وی با تأکید بر این مطلب که جلب و دستگیری مشمولان غایب با قوت بیشتری 
در حال اجراست، از مشمولان غایب درخواست کرد که هر چه سریع تر وضعیت 
خدمتی خود را تعیین تکلیف کنند و منتظر طرح خرید خدمت در آینده نباشند، 
چرا که ستاد کل برنامه ای برای جریمه مشمولان غایب در دستورکار ندارد و این طرح 

کاملًا منتفی شده است. 
کرد:  خاطرنشان  مسلح  نیروهای  ستادکل  سرباز  انسانی  سرمایه  اداره  رئیس 
مشمولانی که تا یک سال غیبت کرده باشند، سه ماه اضافه خدمت سنواتی دریافت 
کرده و مشمولانی که غیبت شان بیش از یک سال باشد، علاوه بر اعزام به دادگاه 

شش ماه اضافه خدمت سنواتی خواهند داشت. 
وی در پاسخ به دیگر پرسش فارس در این خصوص که مشمولان با چه میزان غیبت 
در لیست جلب و دستگیری قرار خواهند داشت، گفت: بعد از یک روز غیبت این 
وضعیت در سامانه افراد ثبت شده و می توان آنها را جلب کرد، اما اولویت جلب و 

دستگیری فعلًا با مشمولان غایبی است که بیش از یک سال غیبت کرده اند.

ستاد کل نیروهای مسلح: 

مشمولان فراری، جلب و دستگیر می شوند

بر ضرورت  ایران در سازمان ملل متحد  نماینده دائم   
لغو تحریم های یکجانبه که ظرفیت کشورهای هدف برای 

مقابله با کرونا را تضعیف می کنند، تأکید کرد. 
»مجید تخت روانچی« روز پنج شنبه به وقت محلی در 
نشست شورای امنیت که برای بررسی آثار کرونا برگزار شد، 
گفت: بیماری های همه گیر با نرخ مرگ و میر بالا، دارای 
آثار منفی بر وضع اقتصادی و اجتماعی کشورهای درگیر 
در مخاصمات بوده و با افزودن یک لایه دیگر بر مشکلات 

موجود آنها، وضع را پیچیده تر می کنند.
وی در این راستا به برخی مشکلات که در نتیجه گسترش 
کرونا در منطقه و به ویژه در سوریه و یمن پیش آمده، اشاره 

یکجانبه  های  تحریم  اعمال  با  وضع  این  افزود:  و  کرد 
اخیر آمریکا علیه مردم سوریه و نیز تداوم محاصره بنادر و 
فرودگاه های یمن، تشدید شده است. تخت روانچی ادامه 
داد: ایران، به عنوان کشوری که تحت تأثیر کرونا بوده و 
هدف تحریم های آمریکا نیز قرار دارد، بخوبی واقف است 
که این تحریم ها، با پیشگیری از واردات تجهیزات پزشکی 
و دارو، چگونه و تا چه اندازه ظرفیت کشورهای هدف را 
در مقابله با کرونا تضعیف می کند.  وی خاطرنشان کرد: 
این تحریم های یکجانبه به طور عملی بیماران را بیشتر از 
همه هدف قرار می دهند و نشانگر آن است که تحریم های 
نامشروع  و  غیرانسانی  غیراخلاقی،  اندازه  چه  تا  مذکور 

هستند. نماینده دائم ایران در سازمان ملل متحد اضافه 
کرد: کرونا دشمن مشترک خانواده بشر است و تنها راه 
مقابله با آن نیز همبستگی عملی و همکاری جهانی است. 
از این رو، هر گونه تحریم به ضرر منافع کل جهانیان خواهد 
بود.  تخت روانچی تأکید کرد: به همین خاطر است که 
دبیرکل سازمان ملل و بسیاری از شخصیت های بین المللی 
فوری  لغو  خواستار  جهان  مذهبی  و  سیاسی  رهبران  و 

تحریم ها شده اند.
در  بیماری  این  آثار  بررسی  کنار  در  کرد:  تصریح  وی 
پیامدهای  باید  مسلحانه،  مخاصمات  درگیر  کشورهای 
اعمال تحریم های یکجانبه بر آنها نیز مورد بررسی قرار گیرد.

 تخت روانچی:

 لغو تحریم ها برای مقابله با شیوع کرونا ضروری است
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بسیاری از افراد نمی دانند که آیا مایعات موجود در مواد غذایی کنسرو شده 
سالم هستند یا خیر. برای پایان دادن به همه شک و تردیدها، در این مقاله، ما به 
تفصیل توضیح می دهیم که چه زمانی باید از آن استفاده کنید و چه زمانی بهتر 

است آن ها را دور بریزید.
کنسرو کردن مواد غذایی یک استراتژی مؤثر است که به مردم این امکان را 
نیز  در طول سال  دیگر  در فصول  مواد غذایی فصلی  برخی  از  که  می دهد 
بهره مند شوند. در واقع با این روش شما از کیفیت غذایی و بهداشت صحیح 
آن ها اطمینان حاصل می کنید. از طرف دیگر، این راهکار به شما این امکان 
را می دهد که مازاد مواد غذایی موجود در خانه را ذخیره کرده و از خراب شدن 
برخی محصولات جلوگیری کنید. اما مایع موجود در مواد غذایی کنسرو چه 

طور؟ آیا مصرف آن درست است؟
گاهی اوقات، این مایع حاوی مقدار مطلوبی از ریزمغذی های مفید است. با 
این حال، گاهی اوقات نیز از مواد افزودنی یا مقدار زیادی سدیم تشکیل شده که 
بهتر است از مصرف آن جلوگیری کنید. در این مقاله، ما به شما خواهیم گفت 

که در چه مواقعی باید این مایع را مصرف کنید.
مایعات موجود در کنسرو ماهی 

با توجه به ماهیت این مواد غذایی، مایعی که معمولًا تولیدکنندگان از آن برای 
تضمین حفاظت مناسب این محصولات استفاده می کنند، روغن است. بنابراین 
و از آنجایی که ویتامین های محلول در چربی در این محیط حل می شوند، 
توصیه می شود از مایع این کنسروها برای جلوگیری از هدر رفت مواد مغذی 

استفاده کنید.
از طرفی کمبود ویتامین D در سطح جامعه بسیار شایع است. کمبود این ماده 

مغذی طبق یک مقاله علمی منتشرشده در سال 2016 با افزایش خطر ابتلا 
به بیماری های قلبی عروقی همراه است. ماهی های چرب مانند ماهی تن که 
معمولًا به صورت کنسروشده مصرف می شوند یکی از معدود غذاهایی است 
که دوز قابل توجهی از این ویتامین را تأمین می کند. بنابراین، دور ریختن روغن 
درون قوطی به معنای کاهش قابل توجهی در تأمین این ماده مغذی لازم است.

مثلا یکی از روش های مصرف روغن درون تن ماهی این است که هنگام دم 
کردن برنج تن ماهی را به طور کامل با کمی سبزی به برنج اضافه کنید و بگذارید 
دم بکشد. در این صورت دیگر نیازی نیست که به برنجتان نمک و روغن اضافه 

کنید.
در موارد دیگر، مایع موجود در ماهی کنسرو از آب نمک تشکیل شده است. در 
این نوع شرایط، مصرف آن ممکن است خیلی مفید نباشد، زیرا می تواند سطح 

سدیم را به میزان قابل توجهی افزایش دهد.
بر اساس مقاله ای که در مجله Nutrients منتشر شده است، مصرف زیاد 
سدیم با افزایش خطر فشارخون مرتبط است. بنابراین، هنگام تصمیم گیری در 
مورد استفاده یا عدم استفاده از مایع موجود در مواد غذایی کنسرو، باید این 

مسئله را در نظر بگیرید.
معمولًا  است.  آ  بیسفنول  باشید  داشته  نظر  در  باید  که  دیگری  نکته ی 
قوطی های فلزی دارای این ترکیب هستند و مصرف مایعات موجود در کنسروها 
ممکن است باعث تجمع این مواد سمی در بدن شود. پس کنسروهایی را 

خریداری کنید که دارای قوطی های بدون بیسفنول آ )BPA( هستند.
مایعات موجود در کنسرو سبزیجات

اغلب سبزیجات کنسرو شده شامل مایعی هستند که از آب، اسید اسکوربیک 

و گاهی اوقات نمک تشکیل شده است. به همین دلیل، مصرف آن ها تقریباً 
بی ضرر است، مگر این که شما باید میزان سدیم دریافتی روزانه تان را تنظیم 
کنید. در این جور موارد می توانید از کنسروهای کم سدیم یا کم نمک استفاده 

کنید.
در اغلب مواقع، مردم این مایع را دور می ریزند زیرا این امر می تواند بر کیفیت 
غذای آماده شده با آن از نظر رنگ و بو و طعم و مزه تأثیر بگذارد، نه به این دلیل 
که برای سلامتی مضر باشد. با این وجود توصیه می شود برای شناسایی مواد 
افزودنی احتمالی موجود در محصول، به برچسب آن ها دقت کنید. اگر مواد 
نگهدارنده ای به غیر از اسید اسکوربیک را در آن دیدید، توصیه می شود این مایع 

را در حد اعتدال مصرف کنید.
با وجود همه این ها، مردم معمولًا قبل از استفاده از کنسروهای سبزیجات 
برای آماده سازی و پخت غذاها، بعضی از انواع آن ها مانند ذرت کنسروشده، 
نخودسبز کنسروشده و ... را شستشو می دهند، زیرا این مایع باعث تغییر طعم 

غذا می شود.
به هر حال، مصرف مایعات موجود در سبزیجات کنسرو شده، موجب کاهش 
دریافت ویتامین های محلول در آب، مانند ویتامین های گروه B، می شود. دلیل 
این امر هم این است که این ویتامین ها می توانند در طی فرآیندهای نگهداری و 

عملیات حرارتی وارد این مایع شوند.
نکاتی در مورد سبزیجات کنسرو شده 

از غذاهای فرآوری شده  تازه بیش  بر مصرف غذاهای  اگرچه متخصصان 
یا بسته بندی شده تاکید دارند و در واقع اولویت آن ها غذاهای تازه است؛ اما 
نباید فراموش کنید که سبزیجات کنسرو شده از محصولاتی هستند که وقتی 
دسترسی به نوع تازه ی آن ها وجود ندارد، توصیه می شوند. آن ها تقریباً دارای 
همان خواص تغذیه ای انواع تازه شان هستند و کیفیت ارگانولپتیکی )مشخصات 

ظاهری، طعم، بو، مزه( قابل قبولی دارند. 
بین  زیاد  مسافت  یا  سبزیجات  نامطلوب  نگهداری  اوقات  گاهی  واقع  در 
تولیدکننده تا مصرف کننده باعث می شود که خواص برخی سبزیجات کاهش 

یابد و کنسروها از این نظر خوب هستند. 
از طرفی تحقیقات نشان داده اند که به دلیل گرمای حاصل از فرآیند پخت و پز، 
برخی از مواد غذایی کنسرو شده از نظر برخی مواد مغذی مثل آنتی اکسیدان ها 
از انواع تازه و یخ زده شان مغذی تر هستند؛ مانند گوجه فرنگی، کدوتنبل، ذرت، 
هویج و اسفناج. علاوه بر این، کنسرو سبزیجات این امکان را به شما می دهند 
که مواد غذایی غیرفصلی را نیز مصرف کنید و همچنین نیازی نباشد که دائم به 
سوپرمارکت ها و مغازه ها مراجعه کنید. البته همچنان باید حواستان به بیسفنول 

A و میزان سدیم آن ها باشد. 
آنچه باید در مورد مایع موجود در مواد غذایی کنسرو شده به خاطر 

بسپارید
در مورد مصرف مایعات موجود در مواد غذایی کنسرو شده باید بدانید که تجزیه 
و تحلیل برچسب های مواد غذایی بسیار مهم است. اگر تشخیص دادید که در 
یک محصولی مواد نگهدارنده زیادی، فراتر از سدیم یا اسید اسکوربیک وجود 
دارد، باید با احتیاط بیشتری آن را مصرف کنید. البته این یک امر غیرمعمول 
است، و آنچه رایج است این است که تولیدکنندگان غذاها را در آب نمک کنسرو 
می کنند که این فقط برای بیماران مبتلا به فشارخون بالا و کسانی که پزشکشان 

برای دریافت سدیم یا نمک برایشان محدودیتی در نظر گرفته، مضر است.

یک سوال رایج در مورد کنسروها؛

آیا مایعات موجود در کنسرو مواد غذایی سالم است؟

سلامت 

اغلب افرادی که کاهش وزن را تجربه کرده اند و یا به فکر 
لاغر شدن هستند، به افرادی مراجعه می کنند که آن ها را در 
رسیدن به این هدف کمک کنند. احتمالًا همه ما می دانیم 
که خیلی از رژیم ها اصولی نیستند و به خاطر رسیدن به 
لاغری، انجامشان می دهیم! وقت تجدید نظر جدی در این 

زمینه رسیده است؛ اما چرا؟! 
اغلب افرادی که کاهش وزن را تجربه کرده اند و یا به فکر 
لاغر شدن هستند، به افرادی مراجعه می کنند که آن ها را در 
رسیدن به این هدف کمک کنند. احتمالًا همه ما می دانیم 
که خیلی از رژیم ها اصولی نیستند و به خاطر رسیدن به 
لاغری، انجامشان می دهیم! وقت تجدید نظر جدی در این 

زمینه رسیده است؛ اما چرا؟!
همه افرادی که دچار اضافه وزن هستند و در پی لاغر 
شدن، سعی می کنند از اصولی در غذا خوردن تبعیت کنند 

که وزنشان را کاهش دهد. گاهی اوقات توصیه های غلط 
دیگران یا تحقیقات نادرست خودمان باعث می شود که راه 

غلطی را  پیش بگیریم.
به متخصصان تغذیه مراجعه کنید

فراموش نکنید که تغذیه یک علم است. کارشناس تغذیه  
هم می تواند به شما روش لاغری را نشان دهد و می توانید 
به او مراجعه کنید. همواره دقت کنید که نزد افرادی که علم 
کافی را ندارند و ممکن است به سلامت بدنتان آسیب بزند 

نروید.
با افرادی که رژیم های بسیار محدودکننده دارند، همراه 

نشوید
کالری های به شدت پایین قاتل متابولیسم بدنتان هستند 
و به طور قطع برای سلامت بدن شما مضر هستند. اگر شما 
در گذشته مشکلات بهداشت روان داشته اید، به طور قطع 

با این رژیم ها درمان خودتان را به خطر انداخته اید. این 
رژیم ها به شدت روی روان و اعصاب تأثیر منفی می گذارد. 
دستورالعمل پزشک باید دقیق و متناسب برا شرایط بدن 

شما باشد.
با اینفلوئنسرها رژیم نگیرید

شما اشتباه می کنید اگر فکر می کنید که افکار ساده لوح 
از اینفلوئنسرها رژیم می گیرند. این اتفاق هر روزه در فضای 
برچسب های  با  نمی توانیم  و  است  جریان  در  مجازی 
اینچنینی آن را حل کنیم.  افرادی که به دیگران می گویند: 
»مثل من بخور تا لاغر شوی«. توجه داشته باشید که یک 
نسخه واحد برای سلامتی وجود ندارد. حتی اگر همه ما 
برنامه غذایی یکسانی را بخوریم و تمرین های یکسانی را 
انجام دهیم، دلیلی برای جواب دادن رژیم لاغری ما وجود 

ندارد.

افرادی که همه جوانب یک چاقی را نمی بیند
چاقی برای اغلب افراد چاق، فقط خوردن بیش از حد 
کالری ها نیست. همه ما می دانیم که پنیر و سیب زمینی 
کالری زیادی را وارد بدن می کند، اما اغلب متخصصان به 
نام تغذیه بدون اینکه با افراد چاق گفتگو کنند به آن ها رژیم 
می دهند. بهترین کار برای کاهش وزن، توجه به زمینه های 

عاطفی اساسی در زمینه مشکلات وزن است.
درست است، پیدا کردن فرد مناسب یک چالش بزرگ 
است، اما ارزشش را دارد. بدن شما قرار است سال ها در 
کنارتان فعالیت کند و این کار سخت را برای خودتان هم که 

شده، با جدیت پیگیری کنید.
فراموش نکنید که پیدا کردن تعادل در زندگی با سبک 
سالم غذا خوردن اهمیت دارد و نباید بدن خود را مورد حمله 

آنی قرار دهید.

یک توصیه؛ 
با این افراد رژیم غذایی برای تناسب اندام نگیرید

عفونت های ویروسی، شایع ترین بیماری 
چشم در فصل گرما

 عفونت های ویروسی از شایع ترین بیماری های چشم در فصل گرما است که با 
ترشح، سوزش و قرمزی چشم قابل شناسایی است.

صادق والایی متخصص چشم افزود: عفونت های چشمی از طریق ترشحات 
چشم باعث سوزش و ورم پلک ها، قرمزی چشم و پوست پلک شده و به شدت 

متورم می شود و خارج شدن ترشحات از چشم را به دنبال دارد.
وی اظهار داشت: در بسیاری از بیماران ترشحات خونی در قسمت سفیدی 
چشم اتفاق می افتد که رعایت بهداشت فردی برای جلوگیری از شیوع عفونت 
های چشمی در افراد الزامی است زیرا این این عفوت ها به شدت واگیردار بوده 
و از فردی به فرد دیگر قابل انتقال و درمان با توجه به نوع ترشحات از سه هفته تا 

9 ماه نیز در صورت وخامت طول می کشد.
والایی ادامه داد: با توجه به خطرناک بودن عفونت های ویروسی چشم و 
احتمال از بین رفتن بینایی و بروز لکه های مدور بر روی سطح قرنیه در انواع 
شدید بهتر است به پزشک مراجعه شود و در درمان اولیه پزشک مصرف قطره 
های ضد ویروس و ضد التهاب، قرص های درمان کننده این عفونت ها و پماد 
های موضعی چشمی را تجویز و در بسیاری از موارد برای درمان مصرف قطره 

های اشک مصنوعی بدون ماده نگهدارنده را نیز توصیه می کند.
این متخصص چشم، تقویت سیستم ایمنی بدن برای جلوگیری از انواع 
بیماری های ویروسی، رعایت کردن اصول بهداشتی، استفاده از پارچه سفید 
بر روی بالش، ضد عفونی کردن و قرار دادن بالش در معرض نور خورشید، 
شست و شوی مداوم دست ها با مواد شوینده و پرهیز از تماس دست با چشم 

را ضروری دانست.
به گفته والایی عفونت های ویروسی از شایع ترین علت های بیماری چشم 
هستند که به عنوان خطر جدی برای سلامتی چشم ها محسوب می شوند، 
این ویروس ها که موجودی بسیار ریزی هستند در صورت آلوده کردن چشم 
باعث بروز مشکلاتی برای چشم خواهند شد و به جنسیت و سن و سال ربطی 

ندارد.
وی افزود: عفونت می تواند به بخش های داخلی پلک های بالا و پایین اثر 
بگذارد و باعث گل مژه یا برآمدگی پلک شود، هنگامی که عفونت به غده های 
اشکی چشم حمله می کند، بیماری های التهابی ایجاد می شود که زمینه ای 

برای زخم قرنیه است.
والایی تصریح کرد: زخم قرنیه در صورت عدم درمان می تواند منجر به کاهش 
شدید بینایی شود و در عین حال بسیاری از عفونت های ویروسی شایع چشم 
خود به خود برطرف می شوند، برای اطمینان از درمان سریع عفونت  استفاده از 

کمپرس های سرد یا گرم، قطره چشم، کرم یا آنتی بیوتیک لازم است.
وی خاطرنشان کرد: برای پیشگیری از عفونت چشم، از شستن دست ها 
پیش از لمس کردن چشم ها یا پلک های خود از عفونت های چشمی جلوگیری 
و اگر از لنزهای تماسی استفاده می کنید، باید نکات ایمنی را برای بهداشت 
مناسب رعایت کرده و اگر یکی از اعضای خانواده دچار قرمزی چشم یا عفونت 
چشمی باشد، رختخواب و حوله های وی را تمیز نگه دارید و از استفاده مشترک 

از وسایل وی خودداری کنید.

تحقیق جدید نشان می دهد؛
ورزش روند از بین رفتن بینایی را کُند می کند

تحقیق جدید نشان می دهد ورزش می تواند از ابتلا به دژنراسیون ماکولا 
پیشگیری کرده یا روند آن را کُند نماید.

محققان دانشگاه ویرجینیا دریافتند ورزش موجب کاهش رشد بیش از حد 
عروق خونی در چشم های موش های ازمایشگاهی تا 45 درصد شد. گرفتگی 
رگ های خونی نقش اصلی در دژنراسیون ماکولا و چندین بیماری چشمی 

دیگر دارد.
بیماری دژنراسیون ماکولا منجر به از بین رفتن بینایی می شود.

»بردلی گلفند«، سرپرست تیم تحقیق، در این باره می گوید: »تحقیق ما نشان 
می دهد که فواید ورزش برای سلامت در مورد میزان نسبتاً کم ورزش بود و 

ورزش بیشتر به معنای فایده بیشتر نیست.«
محققان هنوز دقیقاً نمی دانند که چگونه ورزش از رشد بیش از حد عروق 
خونی پیشگیری می کند. البته انها معتقدند فاکتورهای زیادی در این زمینه 
نقش دارند که از ان جمله می توان به افزایش جریان خون به چشم ها اشاره 

کرد.
گلفند در ادامه اذعان می کند: »غالبا شروع از بین رفتن بینایی با کاهش 
ورزش مرتبط است. کاملًا مشخص است زمانیکه چشم ها و بینایی فرد دچار 
کاهش  فیزیکی  فعالیت های  در  حضور  برای  افراد  تمایل  می شود  اختلال 

می یابد.«
محققان بر انجام تحقیقات بیشتر در این زمینه تاکید دارند.

واکسن آنفلوآنزا در مقابل کووید۱۹ 
ایمنی ایجاد نمی کند

بیماری  های واگیر وزارت بهداشت گفت: واکسن  اداره مراقبت    رییس 
آنفلوآنزا به هیچ عنوان برای بیماری کووید19 ایمنی ایجاد نمی کند اما با شروع 
فصل سرد سال در پاییز باید واکسن آنفلوآنزا برای گروه های هدف و پرخطر 

تزریق شود.
 دکتر حسین عرفانی اظهار کرد: واکسن آنفلوآنزا، واکسنی خوب، بدون ضرر 
و موثر برای بیماری آنفلوآنزا است اما برای سرماخوردگی و بیماری کووید19 

کاربرد و اثری ندارد.
وی  خاطرنشان کرد: علائم اصلی بیماری کووید 19، علائم تنفسی است 
و ممکن است در سیستم گوارشی بدن از جمله کلیوی و ادراری نیز علائمی 
وجود داشته باشد اما برخی علائم عمومی مانند تب، سردرد، احساس ضعف، 

خستگی و کوفتگی نیز ممکن است در بیماران وجود داشته باشد.
رییس اداره مراقبت بیماری  های واگیر وزارت بهداشت اضافه کرد: توصیه 
اکید ما پرهیز از تماس با بیماران کووید19 است اما اگر تماسی با این بیماران 
داشته باشیم، باید حتما به مدت دو هفته جداسازی از سایرین را مورد نظر 
داشته باشیم و اگر به علائم مشکوکی برخورد کردیم، از سامانه های 190 و 
4030 مشاوره تلفنی بگیریم و در صورت نیاز، به مراکز بهداشتی و درمانی 

مراجعه کنیم.
عرفانی تاکید کرد: رعایت فاصله گذاری اجتماعی و فیزیکی یکی از بهترین 
راه های پیشگیری از ابتلا به کووید19 است. باید همچنان در خانه بمانیم و فقط 
در مواقع ضروری یعنی برای کار و شغل و همچنین خرید مایحتاج ضروری 
از منزل خارج شویم و در این موارد نیز باید فاصله فیزیکی و بهداشت دست و 

تنفس رعایت شود تا انتقال بیماری به حداقل برسد. 
وی یادآور شد: حتما باید به غربالگری کرونا توجه ویژه ای داشته باشیم تا 
بیماران در مراحل اولیه بیماری، تشخیص داده شوند. شناسایی بیماران در 
مراحل اولیه چندین مزیت دارد؛ یکی اینکه احتمال سرایت ویروس به دیگران، 
کاهش می یابد. دیگر اینکه احتمال تغییر وضعیت بیماران به شدید و بدحال و 
در نهایت مرگ و میر کاهش پیدا می کند بنابراین باید بیماران را در مراحل اولیه 

شناسایی کنیم تا باعث انتقال ویروس به سایرین نشوند.

موج جدید کرونا در بسیاری از کشورها از جمله ایالات متحده شروع 
شده است و آمار مبتلایان دوباره در حال به افزایش است. در این بین 
رفتارهای خودمراقبتی هم رو به کاهش و حساسیت افراد نسبت به 
بیماری کاهش پیدا کرده است. افراد در قرار گرفتن در ازدحام جمعیت 
نرم افزارهای  می دهند.   نشان  کمتری  ترس  محصور  محیط های  و 
نشان  میزان همه گیری  و تخمین  بیماری های عفونی  مدل سازیی 
می دهند که طی شش ماه آینده قرار نیست اتفاق عجیبی بیفتد و چه 
بسا سطح مبتلایان به بیماری بالاتر هم برود. بسیاری از افراد هنوز مبتلا 
نشده اند و البته مستعد ابتلا هستند. در حال حاضر گفته می شود که 
مبارزه با بیماری سخت تر هم شده است چراکه سطح فاصله گیری 
اجتماعی پایین آمده است. در اروپا و آمریکا شاهد تظاهرات گسترده 
علیه نژادپرستی هستیم که منجر به ازدحام جمعیت شده است و همین مسئله باعث شیوع بیشتر بیماری می شود. در اینجا نکاتی 

را بیان می کنیم که نشان می دهند چرا نباید این بیماری همه گیر را پایان یافته بدانیم و چرا باید به مبارزه با این بیماری ادامه دهیم.
۱- مانعی به نام فعالیت های اقتصادی

اگر ویروس کرونا را مثل آتش تلقی کنیم ما مثل درخت و سوخت هستیم که در مسیر این آتش قرار داریم و قرار داشتن ما در معرض 
این آتش باعث می شود شدت این آتش سوزی بیشتر شود. وقتی در وضعیت قرنطینه قرار داشتیم احتمال ابتلا به بیماری کمتر بود اما 

حالا این احتمال بسیار بیشتر شده است.
۲- فاصله ای زیاد تا رسیدن به ایمنی جمعی

برای اینکه اثرات ویرانگر بیماری به حداقل برسد بخش بزرگی از جمعیت باید به این بیماری مبتلا شوند. گفته می شود تا زمانی که 
بین  50 تا 65 درصد مردم به این بیماری مبتلا نشوند ایمنی گله ای اتفاق نمی افتد. هنوز به آستانه های این رقم هم نرسیده ایم. در 
بهترین حالت در برخی از ایالت های آمریکا 20 درصد مردم مبتلا شده اند. از طرف دیگر فراموش نکنیم که نرخ مرگ ومیر این بیماری 
به ما می گوید که مبتلا شدن 50 درصد مردم به این بیماری یعنی مرگ ومیری بسیار فراتر از حد تصور. به همین خاطر گفته می شود 

که فاصله اجتماعی تا سال 2022 ضروری است.
۳- جدی گرفتن توصیه ها

مصونیت گله ای تنها راه ایمن شدن نیست. ردگیری بیماران و جداسازی آن ها خیلی می تواند به شکستن زنجیره انتقال کمک کند. 
خیلی از اوقات افراد بدون اینکه بدانند گسترش دهنده بیماری اند و سرفه  و عطسه جدی ترین راه انتقال این بیماری است پس ماسک 
را باید جدی گرفت. تجربۀ کرۀ جنوبی به ما می گوید که استفاده از ماسک تا چه حد مفید بوده است. همچنان باید توصیه ها را جدی 

گرفت.
۴- از ایمنی جمعی مطمئن نباشید

بعدازاینکه فرد به ویروس مبتلا می شود بین 5 تا 14 روز طول می کشد تا نخستین نشانه های خود را بروز دهد. قبل از اینکه فرد علائم 
داشته باشد تا یکی دو روز قبل از آن می تواند ناقل بیماری باشد. بسیاری از مبتلایان علائم ندارند و همین باعث می شود که افراد 

احساس کنند دیگر بنا نیست مبتلا شوند و یا اینکه قبلًا مبتلا شده اند و خطری آن ها را تهدید نمی کند.
۵- واکسن به سرعت کارساز نخواهد بود

حتی بعد از کشف واکسن هم زمان زیادی برای ریشه کن کردن بیماری لازم است. از میزان کارایی واکسن گرفته تا الگوی دسترسی 
و توزیع آن بین افراد بسیار زمان بر هستند. فراموش نکنیم که تلاش ها برای کشف واکسن تا امروز بی ثمر بوده اند. نباید فراموش کنیم 
که فقط دو بیماری از طریق واکسن ریشه کن شده اند: آبله و یک بیماری دامی به نام ریندرپست. پس نباید در تأثیر واکسن دچار اغراق 

شویم.

آنطور که متخصصان می گویند، ریزش روزنامه 50 تا 90 تار مو 
در روز می تواند برای هر فردی طبیعی باشد اما اگر شما بیشتر 
از 100 تار مو در طی روز از دست می دهد و این مشکل ادامه 
دار است، شاید دچار یک مشکل سلامتی جدی تر شده باشید. 

ریزش مو علل متعددی دارد. وقتی ریزش مو به صورت ناگهانی 
یا  داروها،  رژیم،  بیماری،  است  ممکن  علت  میشود،  شروع 
بارداری باشد. اگر ریزش مو به صورت تدریجی است، فرد ممکن 

است ریزش موی ارثی داشته باشد.
با این حال رایجترین علل علمی ریزش مو از این قرارند:

۱-به اندازه کافی پروتئین مصرف نمی کنید
 به گفته متخصصان تغذیه دانشگاه تگزاس، فقدان پروتئین 

یکی از اصلیترین دلایل ریزش موها و توقف رشد موها است. کمبود پروتئین حتی باعث تغییر رنگ موها میشود. زنان باید 
حداقل 46گرم پروتئین در روز دریافت کنند. فراموش نکنید کمبود پروتئین در برنامه غذایی و یا صرفا مصرف پروتئینهای 
گیاهی مانند حبوبات و غیره که دارای پروتئینی با کیفیت مرغوب نیستند، )پروتئینهای گیاهی دارای تمام اسیدهای آمینه به 

اندازه کافی نیستند( ریزش موها را به دنبال دارد.
۲-ممکن است فقر آهن داشته باشید

 برای گیاه خواران و یا افرادی که سعی در محدود کردن مصرف گوشت دارند، فقر آهن یک دغدغه واقعی است ضمن اینکه 
ریزش موها نیز در این افراد مشاهده میشود. زنان بین سنین 19 تا 50 سال باید حداقل روزانه 18 میلی گرم آهن در روز 
دریافت کنند و این میزان در زنان بالای 50 سال باید 8 میلی گرم در روز باشد. در کنار محصولات حیوانی حاوی آهن، مصرف 

گیاهانی مانند کلم، سویا، اسفناج، عدس و کدو نباید فراموش شود.
۳-استرس شدید بی تاثیر نیست

یکی از پیامدهای موقتی استرس ریزش مو است که البته به گفته محققان کلینیک مایو، با کنترل استرس، ریزش موها 
متوقف و رشد موها آغاز میشود.

۴-تغییرات هورمونی را جدی بگیرید 
 تغییرات قابل توجه در سطح هورمونها به ویژه در زنان میتواند موجب ریزش مو شود. ریزش مو در زمان یائسگی و همچنین 
به دنبال تولد نوزاد به خاطر پایین افتادن سطح استروژن خون شایع است. وقتی ریزش مو به علت پایین افتادن استروژن خون 
باشد این موقتی است و موها مجددا به حالت اول برخواهند گشت. یک خانم در سن 40 سالگی یا بالاتر نباید انتظار داشته 

باشد موهایش به اندازه سنین 20 سالگی رشد کنند.
۵-مشکلات تیروئید و اثرات جانبی

 تیروئید شما مسئول تنظیم توابع بدن مانند چرخه قاعدگی، ضربان قلب و دمای بدن است. وقتی غده تیروئید کم کار باشد 
سبب کاهش سرعت متابولیزم بدن، خشک، نازک و شکننده شدن موها شده و در نهایت باعث ریختن موها میگردد، از طرفی 
دیگر به دلیل کند شدن سرعت متابولیسم بدن رویش مجدد موها نیز با سرعت کمتری روی میدهد که تدریجا باعث خالی 
شدن قسمت های مختلف سر میگردد. از دلایل کم کاری غده تیروئید میتوان به کمبود ید، منگنز، سلنیوم، ویتامین سی و 

سایر مواد مغذی که غده تیروئید جهت فعالیت خود به آن ها احتیاج دارد اشاره کرد.
۶-مصرف برخی داروها

 به عقیده محققان کلینیک مایو، برخی داروها از جمله داروهای فشار خون می توانند باعث ریزش مو شوند. البته اگر از این 
داروها استفاده می کنید و دچار ریزش مو هستید، نباید قبل از مشاوره با پزشک، اقدام به قطع داروی مصرفی کنید.

ریزش مو دارید؟ این مطلب را بخوانید۵ دلیل برای اینکه کرونا به این زودی ها از بین نمی رود
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گرجستانی بازیگری که از عهده نقش های مختلف خوب برآمده بود. از آنجا که در 
سریال  »متهم گریخت« مهربان و پر آشوب است تا آنجا که در ایفای نقش میانسالی تا 

زمان مرگ »شهریار« شاعر درخشید. 
سیروس گرجستانی چهره آشنای تئاتر، سینما و تلویزیون برای تمامی ایرانیان است. 
بازیگری که بازی های خوب و موقعیت سازش برای همیشه در اذهان باقی خواهد ماند.

گرجستانی که بازیگری قدیمی در عرصه تئاتر و سینما است در سال های اخیر با 
برعهده گرفتن نقش های طنز به خوبی توانست با مخاطبان تلویزیون ارتباط برقرار کند 
حالا پسر او سیاوش گرجستانی خبر مرگ او در اثر بیماری قلبی را تایید کرده است. 
مرگی که باعث فراموشی او نخواهد شد. بازیگری که از عهده نقش های مختلف خوب 
برآمده بود. از آنجا که در سریال  »متهم گریخت« مهربان و پر آشوب است تا آنجا که در 
ایفای نقش میانسالی تا زمان مرگ »شهریار« شاعر درخشید. گرجستانی بازیکن فوتبالی 
بود که اگرچه نتوانست شهرتی که در عرصه بازیگری دارد را در آن حوزه داشته باشد اما 

همانند نام باشگاه فوتبالش »شاهین« همیشه خوش نام ماند.
از گیلان تا سنگلخ

بازیگر گیلانی در شهر بندرانزلی به دنیا آمد و در کودکی به همراه خانواده به تهران کوچ 
کرد. در ذهن مخاطبان گرجستانی بیشتر با بازی در فیلم های طنز شناخته می شود که 
در حالی که او با تئاتر حرفه بازیگری را آغاز کرد. او در جوانی وارد اداره تئاتر شد و نخستین 
بازی های تئاترش را در سنگلج داشت. نخستین نمایشنامه ای که در عرصه تئاتر بازی کرد 
»سنگ و سورنا« نام داشت. »آنتیگون« به کارگردانی جمشید ملک پور، »دکتر کنوک« 
به کارگردانی ایرج راد، »معرکه در معرکه« به کارگردانی سیاوش طهمورث، »عشق آباد« 
به کارگردانی داوود میرباقری، »بلبل سرگشته« به کارگردانی صدرالدین حجازی، »آسید 

کاظم« به کارگردانی مجید مظفری تنها بخش کوچکی از کارهای تئاتر اوست.
گرجستانی را به عنوان بازیگری پرکار باید شناخت. او که با فیلم »فریاد مجاهد« وارد 
عرصه بازیگری شده بود در تمام این سال ها توانست برخلاف دیگر هم نسلان خود که 
اکثرا خانه نشین شدند خود را مورد توجه کارگردانان قرار دهد. ما همه با هم هستیم، 
قانون مورفی، نهنگ عنبر، پا تو کفش من نکن، ناردون، آدم باش تنها چند مورد از 
بازی های او در فیلم های سینمایی طنز چند سال اخیر اوست. گرجستانی در بسیاری از 
سریال های طنز دهه 80 و 90 بازی کرده است و به نوعی می توان او را مرد همیشه گرفتار 
مجموعه های تلویزیونی نامید. دردسرهای او و خانواده اش در سریال های تلویزیونی، طنز 
تلخی را به همراه داشت که مخاطب تلویزیونی را به شدت درگیر می کرد و البته بیینده 
آیینه ای از مشکلات اجتماعی خود و دیگران را در او می دید. سریال هایی چون »متهم 
گریخت«، »روزگار خوش حبیب آقا«، »زن بابا«، »دنگ و فنگ روزگار«، »خوش نشین ها« 

و البته »سه دونگ سه دونگ« نمونه هایی از این دست کارهای این بازیگر هستند.
با این حال بی انصافی است اگر گرجستانی را صرفا بازیگر سریال های طنز بنامیم. 
نقش ماندگار او در سریال »شهریار« کمال تبریزی )سال 84( و همچنین ایفای نقشش در 
مجموعه تاریخی »کلاه پهلوی« مرحوم ضیاءالدین دری نمونه هایی از نقش های جدی 

این بازیگر در قاب جادوست که اتفاقا به خوبی هم از پس انجامشان برآمد.
خودش در این زمینه گفته بود: »به یک بازیگر نقش های متفاوتی محول می شود و او 

موظف به ایفای آن هاست؛ ضمن این که بدم نمی آید نقش های متفاوتی را بازی کنم 
اما به شرط آن که این نقش ها به من پیشنهاد شود.« و البته اضافه کرده بود: »اگر مدت 
زمانی به بازیگر بی کاری بخورد، مجبور است نقش هایی که چندان مطلوبش نیست را هم 
بازی کند؛ چرا که حرفه ما بازیگری است و زندگی مان از این راه تامین می شود.« ایفای 
نقش گرجستانی در »کلاه پهلوی«، بعد از »کیف انگلیسی«، دیگر ساخته موفق دری 
اتفاق افتاد. او در این سریال، نقش »یاور نیکوکار« رییس نظمیه را بازی کرد که اتفاقا در 
همان سال )اردیبهشت 92 ( سر صحنه این سریال دچار سانحه شد؛ از اسبی که سوار 
بر آن بود، سقوط کرد و از ناحیه ی سر دچار شکستگی شد. با این حال دیری نپایید که 
خبر بازگشتش به صحنه در رسانه ها منتشر شد. او زمانی مقابل دوربین »کلاه پهلوی« 
قرار گرفت که بازی در سریال »شهریار« کمال تبریزی را تازه تمام کرده بود. گرجستانی 
درباره درباره ایفای نقش در مجموعه کمال تبریزی به ایسنا گفته بود، »خیلی تلاش کردم 
تا بتوانم نقش استاد شهریار را از 48 سالگی به بعد به خوبی و به نحوی که کارگردان راضی 

باشد، بازی کنم.«
او در پاسخ به این پرسش که برای ایفای نقش »استاد شهریار« از چه منابعی بهره برده 
هم چنین اظهار کرده بود: »چهار نوار از صحبت ها و نظرات استاد شهریار برای من تهیه 

شده و من آن ها را بارها گوش کردم. این نوارها خیلی به بازی من کمک کرد.«
»شاهرگ« آخرین سریالی که از او در شبکه دو پخش می شود هم موضوعی کاملا جدی 

دارد که موضوعی امنیتی در سال های پس از انقلاب را روایت می کند.
از دیگر سریال های ماندگار سیروس گرجستانی می توان به مجموعه های همسران 

)بازیگر مهمان(، امام علی )ع(، کاکتوس)سری اول( و ولایت عشق اشاره کرد.
 شوخ طبعی "آقا سیروس" فراموش نمی شود 

 عباس غزالی گفت: نمی توانیم مرگِ این شخصیت بزرگ و دوست داشتنی را باور کنیم.   
عباس غزالی بازیگر سینما و تلویزیون در گفت وگویی ، گفت: تنها ماجرایی که نمی توان با 
آن جنگید همین مرگ است و خبر نمی کند. واقعاً برایمان قابل باور نیست این شخصیت 

بزرگ و دوست داشتنی از میان ما رفته است.
و  خوب  اخلاق  می ماند  ذهنم  در  گرجستانی  سیروس  از  که  چیزی  افزود:  او 
شوخ طبعی شان؛ برای همه ما نقش های درخشان و خاطرانگیزی در ذهن و قلب ما 

ماندگار می ماند؛ آقای گرجستانی را فراموش نمی کنیم.
ایرج راد:

سیروس گرجستانی بدون هیچ حمایتی رشد کرد
 ایرج راد کارگردان و بازیگر تئاتر معتقد است زنده یاد سیروس گرجستانی از بازیگرانی 
بود که با تلاش و توان شخصی و بدون هیچ حمایتی رشد کرد و جایگاه خود را در بازیگری 
به دست آورد. ایرج راد ادامه داد: سیروس انسان بسیار شریف، فوق العاده و زحمتکشی 
بود. وی با اتکا به خود و زحماتی که کشید، بدون حمایت از سوی دیگران به جایگاه قابل 
قبولی در عرصه بازیگری دست پیدا کرد. سیروس سب و شیوه بازیگری خاص خود را 

داشت.
رامبد جوان :

گرجستانی بازیگری دوست داشتنی بود
رامبد جوان که تجربه همکاری با سیروس گرجستانی را در فیلم »قانون مورفی« داشت، 

او را بازیگری دوست داشتنی دانست گفت: حیف شد زود از دنیا رفت. 
کارهای  آخرین  از  یکی  گرجستانی  سیروس  که  سینما  کارگردان  و  بازیگر  این 
سینمایی اش را با فیلم »قانون مورفی« او ثبت کرده بود، در گفت وگویی کوتاه با ایسنا بیان 
کرد:  سیروس گرجستانی آدمی بسیار دوست داشتنی، مهربان و صبور بود. سرصحنه 
خیلی خوش اخلاق بود و با همه شوخی می کرد ولی در عین حال در کارش بسیار جدی 
بود؛ آنقدر جدی که ترجیح می دادی از او فاصله بگیری تا تمرکزش به هم نریزد. او با 
اشاره به درگذشت ناگهانی این بازیگر گفت:  سیروس گرجستای کارهای زیادی در طول 
سال ها فعالیت خود انجام داده که برخی آثارش هم ماندنی شدند. خیلی حیف شد که 

رفت.
زمان تشییع پیکر زنده یاد سیروس گرجستانی

سیاوش گرجستانی فرزند سیروس گرجستانی درباره مراسم تشییع پیکر زنده یاد 
سیروس گرجستانی بیان کرد: مراسم تشییع پدرم صبح شنبه 14تیر در قطعه هنرمندان 

بهشت زهرا )س( خواهد بود.
وی ادامه داد: ما به دلیل شرایط کنونی بهتر دیدیم مراسمی برگزار نشود با این حال 

تدابیری از طرف خانه سینما هم اندیشیده شده است.

مدیرکل بیمه سلامت استان قم خبرداد:

  پرداخت ۱۹۲میلیارد ریال از مطالبات 
مراکز درمانی 

مدیرکل بیمه سلامت  قم گفت: از ابتدای امسال تاکنون،  192 میلیارد و 450 
میلیون ریال از مطالبات مراکز طرف قرارداد با بیمه سلامت در این استان پرداخت 

 شده است. 
محمدرضا فخاریان قمی افزود: مطالبات بیمارستان ها، داروخانه ها، مراکز جراحی 
محدود،  آزمایشگاه ها و فیزیوتراپی ها، رادیولوژی، پزشکان عمومی و متخصص، 
دندانپزشکان،   درمانگاه های خصوصی و دولتی، مراکز دیالیز و رادیوتراپی تا پایان 

اردیبهشت ماه تسویه شده است.
وی اضافه کرد: مطالبات اردیبهشت ماه بیمارستان های خیریه و خصوصی به مبلغ 
12 میلیارد و 350 میلیون ریال و 70 درصد مطالبات اردیبهشت ماه بیمارستان های 

دولتی به مبلغ 54 میلیارد و 27 میلیون ریال نیز پرداخت  شده است.
وی ادامه داد: مطالبات اردیبهشت ماه داروخانه های خصوصی به مبلغ 36 میلیارد 
و 301 میلیون ریال، پزشک خانواده روستایی سطح یک به مبلغ 2 میلیارد و 597 
میلیون ریال و سایر موسسه ها از جمله پزشکان، تصویربرداری و آزمایشگاه به مبلغ 

21 میلیارد و 797 میلیون ریال واریز شده است.
فخاریان با اشاره به این که 315 هزار و 711 نفر در قم تحت پوشش بیمه سلامت 
هستند، بیان کرد: 61 هزار و 914 نفر عضو صندوق کارکنان دولت، 71 هزار و570 
نفر عضو صندوق سایر اقشار،  18 هزار و 452 نفر عضو صندوق ایرانیان و 100 هزار 

و226 نفر عضو صندوق بیمه سلامت همگانی هستند.
به گفته وی،  53 هزار و 955 نفر عضو صندوق بیمه روستایی، پنج هزار و 825 
نفر عضو صندوق سایر اقشار نظام ارجاع سطح یک و سه هزار و 769 نفر نیز عضو 

صندوق اتباع خارجی می باشند.
وی با بیان این که بیمه سلامت درقم با 606 مرکز پزشکی و درمانی طرف قرارداد 
فوق  پزشک  متخصص،  26  پزشک  عمومی،  118  پزشک   150 گفت:  است، 
فیزیوتراپی، 6 مرکز جراحی  آزمایشگاه،  37 مرکز  داروخانه،  24  تخصص،  142 

محدود و 10 بیمارستان از جمله مراکز طرف قرارداد هستند.
مدیرکل بیمه سلامت قم افزود: 17 مرکز تصویربرداری، یک مرکز رادیوتراپی،  25 
دندانپزشک،  19 درمانگاه خصوصی، 2 درمانگاه دولتی دانشگاهی،  9 درمانگاه 

تخصصی و 12 درمانگاه خیریه از دیگر مراکز طرف قرارداد می باشند.
 

رییس جهاد کشاورزی استان قم مطرح کرد:

اختصاص ۱۲هزار هکتار از باغات قم به 
کشت پسته

رییس سازمان جهاد کشاورزی قم گفت: 12 هزار و 432 هکتار از باغ های این 
استان زیر کشت پسته است و 291 کشاورز به طور مستقیم درزمینهٔ تولید این 

محصول فعال هستند. 
عباس پور میدانی بیان کرد: البته پسته مراحل فرآوری متنوعی دارد که در هرکدام 
این  تولید  بنابراین  می شود،  ایجاد  قابل توجهی  شغلی  فرصت های  نیز  آن ها  از 

محصول در استان ازنظر اقتصادی مناسب است.
وی ادامه داد:  به طور میانگین سالانه چهار هزار تن پسته از باغ های استان برداشت 

می شود که رقم قابل توجهی است و قم در بازار این محصول جایگاه بالایی دارد.
وی افزود: کیفیت پسته تولیدشده در قم به دلیل شرایط جغرافیایی استان،  مطلوب 

است و قابلیت صادرات به کشورهای مختلف را نیز دارد.
پورمیدانی گفت: ارقام مختلف پسته همچون احمد آقایی،  اکبری، فندقی و کله 

قوچی ازجمله ارقام باکیفیتی است که در سطح باغ های استان کاشت می شود.
استان  پسته  باغ های  کشت  زیر  سطح  گذشته  سال های  طی  کرد:   بیان  وی 
افزایش میزان  به دنبال  اکنون  اما  یافت  توسعه  به خصوص در بخش مرکزی قم 

بهره برداری از سطح موجود هستیم.
قم دارای یک شهرستان به همین نام و پنج بخش مرکزی،  کهک، خلجستان،  

سلفچگان و جعفریه است.
سطح زیر کشت باغ های قم 22 هزار هکتار است و سالانه 82هزار تن محصول 

باغی در استان برداشت می شود.
نزدیک به 14 هزار تن در بخش کشاورزی قم مشغول فعالیت هستند که در این 

میان بیش از یک هزار تن خانم هستند.
استان تشکیل می دهند  روستاییان  را  قم  بهره برداران بخش کشاورزی  بیشتر 
به نحوی که کشاورزی به تنهایی 45 درصد اشتغال روستائیان در بخش های مختلف 

استان را به خود اختصاص داده است.
میزان متوسط تولید بخش کشاورزی استان قم در سال برابر 805 هزار تن در زمینهٔ 

محصولات زراعی،  باغی،  دامی و شیلات است.
 

رییس سازمان صنعت و تجارت استان قم:

صنعت  قم در حال حرکت به سمت 
تولیدمحوری است

رییس سازمان صنعت،  معدن و تجارت استان قم گفت: آمارها به خوبی نشان 
می دهد این استان در حال حرکت به سمت تولید محوری و گسترش فعالیت های 

صنعتی پیشرو برای تامین محصولات موردنیاز است. 
محمود سیجانی بیان کرد: حمایت از تولیدکنندگان و صنعتگران در سال جهش 
تولید،  اولویت اصلی برنامه های اقتصادی قم است تا علاوه بر حفظ ظرفیت موجود،  

وضعیت تولید و اشتغال استان ارتقا یابد.
وی ادامه داد: در این زمینه، کارهای عملی قابل توجهی از ارائه تسهیلات بانکی تا 
تسهیل صدور مجوزها، موردنظر است و مسئولان استان تلاش دارند تا مراحل اداری 

لازم برای انجام فعالیت های تولیدی در قم تا حد امکان با سرعت انجام شود.
وی با تاکید بر اینکه حمایت از تولید در قم تنها یک شعار نیست اظهار داشت: امروز 
شهرک های صنعتی قم با تقاضای بالای سرمایه گذاران برای احداث واحد تولیدی 
مواجه شده و همچنین میزان نیاز بخش صنعت به برق در قم رو به افزایش است که 

همه نشان از تقویت فعالیت های صنعتی و تولیدی در این استان دارد.
سیجانی گفت: مسئولان استان نیز هر هفته و به صورت میدانی و ستادی، مسائل 
و مشکل های واحدهای تولیدی و صنعتی فعال در قم را در قالب ستاد تسهیل و 
رفع موانع تولید بررسی و برای رفع آن دستورهای لازم را صادر می کنند که در اکثر 
موارد عملیاتی شده و نتیجه موردنظر را درپی دارد. وی با اشاره به این که با رعایت 
اصول محیط زیستی توسعه فعالیت های تولیدی و صنعتی در قم دنبال خواهد 
شد،  افزود: این استان ظرفیت های خوبی برای صنعتی شدن ازنظر نیروی انسانی و 
زیرساخت های فنی دارد که باید از این قابلیت برای رشد اقتصاد قم به شکل مطلوب 
واحدهای  برای  انجام شده  سرمایه گذاری  حجم  آمار  آخرین  اساس  بر  برد.  بهره 
صنعتی و معدنی موجود استان قم بیش از50 هزار میلیارد ریال است که با این حجم 
از سرمایه گذاری صورت گرفته در 2هزار و 222 واحد صنعتی و صنایع معدنی استان 
برای 56 هزار و 376 تن فرصت اشتغال ایجادشده است؛ همچنین قم دارای هفت 
شهرک صنعتی شکوهیه، الغدیر، چاپ و نشر، سلفچگان، محمودآباد، ثامن الائمه 
)ع( - قنوات - و فناوری اطلاعات و ارتباطات )I.C.T( و چهار ناحیه صنعتی خورآباد، 

دستجرد، سیرو و طغرود است.
 

رییس مجمع سمن های استان قم:
 امور جوانان به دست خودشان سپرده شود

با تاکید بر این که امور  رییس مجمع سازمان های مردم نهاد جوانان استان قم 
جوانان باید به دست خودشان سپرده شود گفت: مدیران جوان در مسئولیت هایی 

که به آن ها سپرده شده عملکرد مناسبی از خود به ثبت رسانده اند. 
حمید جلیلی افزود: تلاش،  پشتکار، انگیزه، کار شبانه روزی،  خلاقیت و ابتکار 
ازجمله ویژگی های جوانان است که با بهره گیری از این ظرفیت ها می توان شاهد 
تحول در مدیریت اجرایی استان شد. وی با اشاره به تشکیل مجمع مشورتی جوانان 
در این استان گفت: استفاده از ظرفیت جوانان نخبه، مستعد و پرتلاش در مدیریت 

قم اولویت و هدف گذاری این مجمع مشورتی است.

با حضور نوبخت ؛

کلنگ احداث هزار واحد مسکونی برای 
محرومین درقم به زمین زده شد 

همزمان با میلاد با سعادت حضرت علی بن موسی الرضا)ع( و در سفر معاون رئیس 
جمهور ورئیس سازمان برنامه وبودجه به قم کلنگ احداث یکهزار واحد مسکونی برای 

محرومین به زمین زده شد.
بر اساس تفاهمنامه ای که دیروز بین سازمان برنامه و بودجه، بنیاد مسکن انقلاب 
اسلامی و استانداری قم امضا شد در مدت کمتر از یکسال این واحدهای مسکونی با 
هدف تامین مسکن اقشار کم در آمد ساکن در مناطق روستائی وحاشیه شهر احداث 

می شود.
محمدباقر نوبخت معاون رئیس جمهور و رئیس سازمان برنامه و بودجه کشور با اشاره به 
اینکه اعتبار مورد نیاز این طرح ها را سازمان برنامه و بودجه تامین می کند افزود: برای 
اجرای این طرح ها حداقل 70 میلیارد تومان مورد نیاز است که 30 میلیارد آن به صورت 

بلاعوض تامین و اختصاص داده خواهد شد.
وی درادامه  با بیان اینکه در سفر رئیس جمهوری به قم 24 مصوبه صورت گرفته بود، 
گفت: برای این مصوبه ها سه هزار و 870 میلیارد ریال اعتبار تعیین شد که تا الان مجموع 

پرداختی پنج هزار و 830 میلیارد ریال و 151 درصد بیشتر از مبلغ مورد نظر می باشد. 
"محمدباقر نوبخت" روز جمعه در سفر به قم و شرکت در جلسه ویدیو کنفرانس با 
بهرام سرمست استاندار قم که به کرونا مبتلا و در منزل در قرنطینه بسر  می برد، اظهار 
داشت: با این حال ما خودمان را موظف می دانیم برای برخی از طرح هایی که باقی 
مانده پرداخت هایی را داشته باشیم و همه این اقدام ها گام کوچکی در خدمتگزاری 

به مردم قم است.
نوبخت همچنین با بیان اینکه ارقامی که در حوزه حمل و نقل و ریل و تصفیه خانه آب 
قم لازم است نیز از سوی دولت اختصاص داده خواهد شد گفت: در ارتباط با زیرساخت 
راه و راه آهن و همچنین مساله آب شرب قم نیز این مساله اجتماعی را با حمایت مالی 

بر طرف می کنیم.
تابش رئیس بنیاد مسکن انقلاب اسلامی گفت: دولت برای هر واحد 50 میلیون تومان 

تسهیلات بانکی و 30 میلیون تومان هم به صورت بلاعوض تامین میکند.
وی افزود: امسال در سراسر کشور 70 هزار واحد مسکونی از این دست احداث می 

شود که تاکنون 19 هزار واحد تکمیل و به بهره برداری رسیده است.
همچنین دیروز تفاهم نامه اجرای ابلاغیه مقام معظم رهبری در حوزه جهش تولید در 

سال99، بین استانداری قم و سازمان برنامه وبودجه کشور امضا شد.
بر اساس این تفاهم نامه 27طرح کشاورزی، صنعتی، خدماتی و گردشگری با اعتباری 

معادل هزار میلیارد تومان و 18 هزار و 600 میلیون دلار در استان قم اجرا می شود.
با اجرای این طرحها چهارهزار و 292میلیارد تومان عاید استان خواهد شد و برای 

2هزار 377نفر فرصت شغلی فراهم می شود.
دیروزهمچنین نه هزار و صدمین واحد مسکونی از محل طرح ویژه بهسازی مسکن 

روستائی در روستای خور آباد بخش کهک قم به بهره برداری رسید.
  

با حضور سرپرست وزارت صمت صورت گرفت :

افتتاح ۲طرح صنعتی در قم 
همزمان با ایام دهه کرامت 2 طرح صنعتی با حضور سرپرست وزارت صمت 

در شهرک صنعتی شکوهیه قم به بهره برداری رسید.
شرکت فیدار سپند رایکا تولید کننده فیلم های بی اُ پی پی  )bopp( و جهت 
دار با ظرفیت 35 هزار تن در سال نخستین طرحی بود که با حضور آقای 
مدرس خیابانی به بهره برداری رسید. برای راه اندازی این واحد صنعتی 13 
میلیون دلار در مدت سه سال سرمایه گذاری شده است که توان تامین بخشی 
از نیاز کل کشور به این محصول برای مصرف در صنایع بسته بندی و غذایی و 

بهداشتی را دارد.
با راه اندازی این واحد برای 80 نفر اشتغال زایی شده است.

احیا و راه اندازی شرکت گلریز پلیمر قم دیگر واحد صنعتی بود که امروز مجدد 
وارد چرخه تولید شد. این واحد صنعتی با اشتغالزایی 84 نفری، قادر است 
سالانه 60 هزار تن پلی اتیلن ترفتالات گرید بطری و 27 هزارتن پلی اتیلن 
ترفتالات گرید فیلم تولید کند. این واحد صنعتی با سرمایه گذاری 4 هزار و 

300 میلیارد ریالی، بعد از 5 سال تعطیلی راه اندازی شده است.
سرپرست وزیر صنعت معدن و تجارت در حاشیه افتتاح این طرح ها در گفتگو 
با خبرنگار ما با بیان اینکه تولید، راه نجات کشور و داخلی سازی هم راه نجات 
تولید است افزود: باید با تکیه بر توان نیروی انسانی و فناوری داخلی نیاز کشور 

به محصولات مختلف را تامین کرد.
مدرس خیابانی با تاکید بر اینکه برای نجات تولید و جهش تولید باید همه 
دستگاه ها و نهاد ها تلاش کنند گفت: بر اساس برنامه ریزی های انجام گرفته 
تاپایان امسال 1500 واحد غیرفعال صنعتی مجدد به چرخه تولید بازگردانده 

می شوند که در سه ماهه نخست امسال 211 واحد راه اندازی شده است.
وی تکمیل طرح های صنعتی نیمه تمام را از دیگر اولویت های این وزارتخانه 
برشمرد و افزود: امسال و با وجود تحریم های ظالمانه و بی سابقه آمریکا علیه 
ملت ایران 200 طرح بزرگ صنعتی با سرمایه گذاری 170 هزار میلیارد تومانی 
در کشور به بهره برداری می رسد. سرپرست وزارت صمت همچنین از شرکت 
تولیدی پاکشوما و مراحل تولید انواع لوزام خانگی در این شرکت بازدید و بر لزوم 
برندسازی این محصولات و استفاده از توان رسانه ای و فرهنگی برای مصرف 

محصولات تولید داخل تاکید کرد.
 

اختتامیه جشنواره رسانه ای ابوذر در قم 
برگزار شد

عصر  قم  استان  ابوذر  رسانه ای  جشنواره  دوره  پنجمین  اختتامیه  آیین   
سه شنبه هم زمان با ایام دهه کرامت در سالن همایش های شهرداری قم برگزار 

و 31 برگزیده آن معرفی شد. 
دبیر پنجمین دوره جشنواره رسانه ای ابوذر استان قم در حاشیه این آیین در 
گفت وگویی گفت: 470 اثر از 110 خبرنگار به دبیرخانه این جشنواره در 2 
بخش اصلی و ویژه ارسال شد که از این تعداد 31 اثر به عنوان آثار برگزیده این 

جشنواره معرفی و موردتقدیر قرار گرفت.
سید جواد اشرفی ادامه داد: بخش اصلی این جشنواره شامل خبر، گزارش، 
تیتر، مصاحبه، عکس خبری، گزارش تصویری، ژورنالیسم تلویزیونی و مستند 
و بخش ویژه آن نیز شامل چهار موضوع »قم سرآمد ایثار و شهادت«، »فرهنگ 
گردش  و  جوان گرایی  انقلاب،  دوم  »گام  و  عفاف«  و  »حجاب  شهروندی«، 
به اعلام فراخوان این جشنواره در آذرماه سال  با اشاره  نخبگان« بود. وی 
گذشته گفت: در این زمان آثار جمع آوری و مقرر شد تا که مراسم اختتامیه این 
جشنواره اواخر دی ماه 98 برگزار شود که شهادت سردار حاج قاسم سلیمانی 
موجب شد که این مراسم به تعویق بیافتد. اشرفی ادامه داد: مراسم اختتامیه 
این دوره برای اسفندماه سال گذشته برنامه ریزی شد که شیوع کرونا و محدود 
شدن برگزاری اجتماعات، مراسم اختتامیه جشنواره نیز برای دومین بار به 

تعویق افتاد.

عضو هیات رئیسه مجلس شورای اسلامی :

هلال احمر قم در کشورسرآمد است 
عضو هیات رئیسه مجلس شورای اسلامی گفت: در حوادث مختلف که 
نمونه  بارز آن سیل لرستان و زلزله  سرپل ذهاب بود، جمعیت هلال احمر قم 
با نیروهای داوطلب، باانگیزه، جوان و کارآمد خود، وظیفه ی خود را در امر 

کمک رسانی در کنار نیروهای مردمی دیگر به خوبی انجام دادند.
احمد امیرآبادی در دیدار مدیران جمعیت هلال احمر قم، ضمن تبریک ایام 
دهه کرامت بیان داشت: جمعیت هلال احمر قم به دلیل ظرفیت های مادی 
و معنوی و نیروهای انسانی کارآمد و باانگیزه ای که دارد همیشه در حوادث 
مختلف، در خط مقدم کمک  رسانی به مردم بوده و دراین امر سرآمد کشور 
هستند. وی افزود: در حوادث مختلف که نمونه  بارز آن سیل لرستان و زلزله  
سرپل ذهاب بود، جمعیت هلال احمر قم با نیروهای داوطلب، باانگیزه، جوان و 
کارآمد خود، وظیفه ی خود را در امر کمک رسانی در کنار نیروهای مردمی دیگر 

به خوبی انجام دادند.

اجتماعی

شوخ طبعی "آقا سیروس" فراموش نمی شود 

سیروس گرجستانی؛ از تیم شاهین تا پرده سینما 

گزارش: محمد جنابان

مساله فرونشست زمین به دلیل آسیب های فراوانی که به 
دنبال دارد ازجمله موضوعاتی است که نمی توان آن را نادیده 
گرفت و اکنون خطر وقوع این پدیده بیش از گذشته در قم 

جدی شده است. 
کارشناسان معتقدند برداشت بی رویه آب از منابع زیرزمینی 
و کاهش سطح سفره ها مهمترین عامل وقوع فرونشست 
و  هوا  گرمی  دلیل  به  قم  در  موضوع  این  که  است  زمین 
خشکسالی با سرعت بیشتری دنبال شده و اکنون زنگ خطر 

فرونشست در برخی از مناطق استان به صدا درآمده است.
به  نکته قابل توجه آن که جبران آب ازدست رفته سفره ها 
زمان زیادی نیاز دارد و نباید تصور کرد بارندگی های خوب دو 
سال اخیر می تواند حل کننده مساله و رفع مشکل فرونشست 

در سطح دشت های استان باشد.
در همین رابطه برای بررسی بیشتر موضوع، خبرنگار ایرنا در 
گفت وگو با شماری از مسئولان استان، آسیب های فرونشست 
موردتوجه  را  آن  از  جلوگیری  راهکارهای  و  قم  برای  زمین 

قرارداد.
آبی  منابع  از  استفاده  کاهش  با  زمین  فرونشست  روند 

متوقف می شود
مدیرعامل شرکت آب منطقه ای قم در این خصوص گفت: 
کاهش میزان بهره برداری از منابع آبی موجود در سفره های 
منطقه،  مؤثرترین راهکار برای توقف روند فرونشست زمین در 

قم است.
بررسی های  با  کرد:  بیان  مسگر  حسینی  حاجی  احمد 
روند  پیش  سال   20 حدود  از  گرفته  صورت  کارشناسی 
فرونشست زمین در قم به ویژه بخش جعفریه، براثر برداشت 

بی رویه آب از منابع زیرزمینی موردتوجه قرار گرفت.
وی افزود: از همان زمان نیز هشدارهایی درخصوص تاثیر 
منفی این رویداد و راهکارهای مقابله با آن توسط متولیان 

حوزه آب استان به مسئولان و مردم ارائه شد.
وی ادامه داد:  در همین رابطه با مصوبه شورای حفاظت 
از منابع آب استان،  موضوع به صورت دقیق تر موردبررسی 
علمی قرار گرفت و مشخص شد که خطر فرونشست زمین 

در قم جدی است و باید هرچه سریع تر روند آن متوقف شود.
زمین  فرونشست  گفت:  مسگر  حسینی  حاجی 
خسارت های سنگینی برای تاسیسات زیربنایی،  شبکه های 
انتقال آب،  برق و گاز، ساختمان ها و مهم تر از همه محیط 

 زیست استان درپی دارد و آن را دچار آسیب جدی می کند.
وی بیان کرد: بهترین و مهم ترین اقدامی که برای مقابله 
با پدیده فرونشست زمین در قم می توان انجام داد، کاهش 
بهره برداری از منابع آبی است تا روند افت سطح سفره های 

زیرزمینی متوقف شود.
وی ادامه داد:  درهمین رابطه صدور مجوز برای حفر چاه 
جدید به منظور مصارف کشاورزی در مناطقی از قم همچون 
بخش جعفریه ممنوع شد تا از توسعه بهره برداری از منابع آبی 

موجود جلوگیری شود.
مدیرعامل شرکت آب منطقه ای قم گفت: مشکل دیگری 
که در این رابطه وجود دارد، اضافه برداشت از چاه های مجاز 
است که این موضوع نیز به منابع آبی موجود در سفره ها 

آسیب جدی وارد می کند.
وی با اشاره به این که بیشترین میزان بهره برداری از چاه ها 

بهره برداران  از  برخی  افزود:  است،  کشاورزی  بخش  در 
چاه های مجاز متاسفانه 2 برابر حد تعیین شده آب برداشت 

می کنند.
وی ادامه داد: در موضوع فرونشست زمین مهم ترین نکته 
این است که هر جا برداشت بی رویه از منابع آبی موجب افت 
سفره های زیرزمینی شود، چراغ خطر فرونشست زمین روشن 

می شود.
حاجی حسینی مسگر گفت: بنابراین برای مقابله با پدیده 
فرونشست زمین در قم و به خصوص بخش جعفریه که مشکل 
در آن جدی تر است، هم مردم بومی و کشاورزان منطقه و هم 

مسئولان باید برای مدیریت منابع آبی بخش تلاش کنند.
اجرای طرح های آبخیزداری در قم خطر فرونشست 

زمین را کاهش می دهد
همچنین مدیرکل منابع طبیعی و آبخیزداری قم گفت: 
اجرای طرح های آبخیزداری و آبخوان داری با مدیریت صحیح 
منابع آبی موجب کاهش خطر فرونشست زمین در مناطق 

مختلف استان به خصوص بخش جعفریه می شود.
با اجرای طرح های  سید محمدتقی سجادی بیان کرد:  
آبخیزداری، حجم قابل توجهی از منابع آبی موجود در اثر 
بارش باران و جاری شدن روان آب ها وارد سفره های زیرزمینی 
می شود و با تقویت بستر خاک از فرونشست آن جلوگیری  

می کند.
وی افزود: با تکمیل روند اجرای طرح های آبخیزداری و 
آبخوان داری درقم، بخش زیادی از روان آب های فصلی به 
سمت سفره های زیرزمینی هدایت شده و علاوه بر جلوگیری 
از فرونشست زمین، موجب تقویت خاک و پوشش گیاهی 

منطقه نیز می شود.
زیرزمینی،  منابع  از  آب  بی رویه  برداشت  داد:  ادامه  وی 
مهم ترین عامل فرونشست زمین است و متاسفانه همین 
مساله در بخش جعفریه قم به وقوع پیوسته و برای جلوگیری 
از ادامه این روند باید برداشت از سفره های زیرزمینی منطقه 

به میزان قابل توجهی کاهش یابد.
سجادی بیان کرد:  برای حفظ و تقویت بستر خاک مناطق 
آسیب دیده از فرونشست، باید به سرعت در روند برداشت از 
چاه های آب منطقه تجدیدنظر صورت گیرد و تغذیه مصنوعی 

سفره ها از طریق اجرای طرح های آبخیزداری دنبال شود.
وی ادامه داد: اتکا به منابع آبی زیرزمینی و برداشت بی رویه 
از سفره ها خطرات بسیار زیادی برای محیط  زیست و زندگی 
مردم به همراه دارد که فرونشست زمین تنها یکی از آن ها 

است.
اختصاص حقابه راهکار کاهش فرونشست زمین 

در قم است
مدیرکل مدیریت بحران قم نیز در این رابطه گفت:  اکنون 
بیشترین خطر از پدیده فرونشست در سطح استان متوجه 
الغدیر  سد  از  حقابه  اختصاص  که  است  جعفریه  بخش 
این  در  زمین  فرونشست  روند  کاهش  برای  موثر  راهکاری 

منطقه به شمار می آید.
محسن اوروجی بیان کرد: احداث سد الغدیر در بالادست 
رودخانه قره  چای و به صفر رسیدن آورده این رودخانه، تاثیر 
نامناسبی بر حجم سفرهای زیرزمینی بخش جعفریه گذاشته 

است.
وی افزود: برای جبران باید حقابه زیست محیطی از سد 
الغدیر برای رودخانه قره چای در نظر گرفته شود تا با جاری 

سفره های  وضعیت  جعفریه،  بخش  در  آب  مستمر  شدن 
زیرزمینی منطقه بهبود یابد.

وی ادامه داد: وضعیت سفره های زیرزمینی در موضوع 
فرونشست زمین تاثیر بسزایی دارد و هر چه منابع آبی این 
منطقه تقویت شود،  از روند نامطلوب فرونشست زمین در 

بخش جعفریه جلوگیری خواهد شد.
پدیده  تشدیدکننده  عوامل  دیگر  از  گفت:  اوروجی 
فرونشست زمین در بخش جعفریه، برداشت بی رویه آب از 
سفره های زیرزمینی برای مصارف کشاورزی است که این 
موضوع به دلیل خشک سالی های اخیر، افزایش نیز یافته 

است.
وی بیان کرد: تسریع در اجرای طرح تعادل بخشی به منظور 
پر کردن  و  از چاه های مجاز  متوقف کردن اضافه برداشت 
چاه های غیرمجاز ازجمله راهکارهایی است که در این رابطه 

دنبال می شود.
وی ادامه داد: هنوز روند فرونشست در بخش جعفریه به 
مرحله بحرانی برای زندگی ساکنان منطقه نرسیده است اما 
باید هرچه سریع تر برای رفع این مشکل اقدام کرد که در این 
زمینه همکاری مردم بومی با مسئولان در استفاده بهینه از 

چاه های آب،  اهمیت فراوانی دارد.
خشک سالی روند فرونشست در قم را سرعت 

بخشیده است
معاون فنی اداره کل حفاظت محیط  زیست قم نیز گفت:  
خشک سالی سال های اخیر باعث برداشت بیش ازحد آب از 
منابع زیرزمینی استان شده که این موضوع روند فرونشست 

زمین را سرعت بخشیده است.
سید احمد شفیعی بیان کرد: بر اساس گفته کارشناسان 
طی 50 سال اخیر میزان میانگین بارش در ایران از 250 به 
200 میلی متر رسیده است که این کاهش 20 درصدی بارش 
موجب خشک سالی و افزایش سطح برداشت از سفره های 
بخش  در  به خصوص  آبی  مصارف  تامین  برای  زیرزمینی 

کشاورزی شده است.
وی افزود: زمانی که میزان برداشت از سفره های زیرزمینی 
پدیده  وقوع  خطر  یابد،   افزایش  خشک سالی  دلیل  به 
فرونشست جدی می شود که بهترین راه برای جلوگیری از 
وقوع آن، کنترل سطح برداشت آب از این منابع حیاتی است.
وی ادامه داد: سفره های آب زیرزمینی ازجمله مهم ترین 
منابع تامین آب شیرین است و به همین علت اکثر شهرها 
شکل  طبیعی  مخازن  این  روی  بر  کشاورزی  زمین های  و 

می گیرد.
سفرهای  از  آب  برداشت  میزان  وقتی  گفت:   شفیعی 
زیرزمینی افزایش یابد و حجم آب استفاده شده جایگزین 
نشود، همانند آنچه در جعفریه شاهد هستیم، شرایط برای 
فرونشست مهیا  می شود؛ به خصوص که آب ورودی به بخش 

جعفریه از طریق رودخانه قره چای نیز نزدیک به صفر است.
وی بیان کرد: اگر حقابه رودخانه قره چای محقق شود تا 
حدی می تواند حجم سفره منطقه را جبران و از وقوع خطر 

جدی فرونشست زمین جلوگیری کند.
خطرآفرین  پدیده ای  زمین  فرونشست  داد:  ادامه  وی 
است که  تاسیسات و سازه های ایجادشده در منطقه ازجمله 
و  می دهد  قرار  جدی  آسیب  معرض  در  را  ساختمان ها 
باید به سرعت ضمن کنترل حجم آب مصرفی از سفرهای 

زیرزمینی، از گسترش این پدیده  جلوگیری شود.

اختصاص حقابه راهکار کاهش فرونشست زمین است؛

خطر فرونشست زمین درقم جدی تر از همیشه



5 شنبه -چهاردهم تیر ماه 1399-    سال بیست  و سوم -   شماره 5066

قانون گذاری در حوزه شفافیت، یکی از گام های توسعه اقتصادی در کشور 
است. دولت پیش از این با توجه به ضرورت این مسأله، لایحه ای را به مجلس 
تقدیم کرده و این لایحه  اکنون در انتظار نمایندگانی است که با شعار شفافیت به 
مجلس راه  یافته اند. در این لایحه به مسائلی توجه شده که همواره محل تردید و 
ابهام بوده ، از دریافتی مدیران گرفته تا سهم نهادهای خاص در اقتصاد در انتظار 

تصمیم مجلس است. 
لایحه شفافیت که در اردیبهشت 1398 به تصویب هیأت وزیران رسید و حدود 
13 ماه پیش به مجلس تقدیم شد، همچنان در انتظار واکنش مجلس است. در 
مقدمه توجیهی این لایحه، شفاف سازی عملکرد دولت به معنای عام، به عنوان 
یکی از شاخص های حکمرانی مطلوب معرفی شده است. شفافیت می تواند 
از طریق آگاهی مستمر و بدون تبعیض شهروندان از فرآیندها و امور مربوط به 

سازوکارهای حاکمیتی، شاخص حکمرانی مطلوب را ارتقا دهد.
منابع  مدیریت  آن  در  که  است  روشی  ساده،  زبان  به  مطلوب  حکمرانی 
اقتصادی و اجتماعی یک کشور در راستای توسعه انجام شود و مدیریت مؤثر و 

پاسخگوی یک سازمان، نهاد و در ابعاد بزرگ تر، یک کشور نیازهای جامعه را 
در هنگام تصمیم گیری، درنظر قرار می دهد. کمیسیون اقتصادی- اجتماعی 
آسیا و اقیانوسیه از هشت شاخص برای اندازه گیری حکمرانی خوب، استفاده 
می کند. اثربخشی و کارایی، پاسخگویی، حاکمیت قانون، تساوی حقوق، 
شفافیت، وفاق عموم، مسئولیت پذیری و در نهایت، مشارکت، شاخص های 

هشت گانه حکمرانی خوب را تشکیل می دهند.
هدف از این لایحه که در خرداد سال گذشته راهی مجلس شد، افزایش 
شفافیت دولت، نظارت و اعتماد عمومی نسبت به حاکمیت همگانی و تقویت 
مبارزه با فساد است؛ لایحه ای که تاکنون از طرف مجلس اعلام وصول نشده و 
این در حالی است که به گفته محمدحسین فرهنگی، سخنگوی هیأت رئیسه 
مجلس، به  جریان انداختن طرح ها و لوایح معوق با درخواست حداقل 25 نفر 
از نمایندگان امکان پذیر است. لایحه شفافیت در پنج بخش تدوین و در آن برای 
حوزه های سه گانه قانون گذاری، قضایی و اجرایی، قواعد اختصاصی برای 
ایجاد و ارتقای شفافیت در نظر گرفته شده است. شفافیت اقتصادی در کنار 

شفافیت اداری، فرهنگی-آموزشی، سیاسی و زیست محیطی، یکی از ابعاد 
مورد توجه در حوزه شفافیت اجرایی است. تصویب و اجرای این لایحه می تواند 

برای بخشی از مسائل فعلی موجود در اقتصاد ایران راهکار ارائه دهد.
خداحافظی با شرکت های کاغذی

از جمله مسائلی که در حال حاضر به دلیل فقدان شفافیت موجب اخلال در 
نظام اقتصادی شده، مسأله شرکت های غیرواقعی است. در این لایحه، پیشنهاد 
شده از امکاناتی که بانک مرکزی فراهم خواهد کرد و نیز گزارش سازمان امور 

مالیاتی، برای تشخیص وضعیت فعالیت شرکت ها استفاده شود.
با  مقابله  و  کاغذی  شرکت های  این  شناسایی  به  می تواند  موضوع  این 
سوءاستفاده های آنها مفید باشد. بنابراین در صورتی که شرکتی دو سال فاقد 
مبادلات مالی و پولی متناسب برای انجام فعالیت تجاری باشد یا در این مدت، 
اظهارنامه مالیاتی نداده باشد، در روزنامه رسمی و پایگاه اطلاع رسانی ثبت 
شرکت ها به عنوان شرکت غیرفعال اعلام می شود. این اطلاع عمومی می تواند 
مانع بخش قابل توجهی از  فعالیت های مخل اقتصادی باشد که در پوشش 

شرکت های غیرواقعی و کاغذی انجام می شود.
حذف شیرینی و زیرمیزی مدیران

دریافتی  می کند،  پیدا  سروسامان  لایحه  این  تصویب  با  که  دیگری  مورد 
مدیران است. مسأله دریافت های خارج از عرف و سوءاستفاده برخی از مدیران 
بنگاه های اقتصادی در قالب دریافتی های نقدی و غیرنقدی هر از چند گاهی 
رسانه ای می شود و ضرورت مبارزه با فساد را یادآوری می کند. این در حالی 

است که شفافیت اقتصادی، پیش نیاز مبارزه با مفاسد اقتصادی است.
در صورت تصویب لایحه شفافیت، کمک و هدایای نقدی و غیر نقدی به 
احزاب و تشکل های مردم نهاد صرفاً در چارچوب مجازی که در قوانین و مقرات 
مربوط به آنها است، انجام می شود و همچنین هویت آن اشخاص، باید از طریق 

پایگاه های اطلاع رسانی در دسترس عموم قرار گیرد.
پایان گمانه زنی ها درباره نهادهای خاص

گمانه زنی درباره سهم نهادها و بنیادهای خاص از جمله مسائلی است که 
به عنوان یکی از موانع فعالیت بخش خصوصی در کانون توجه  قرار می گیرد، اما 
به دلیل فقدان اطلاعات و آمار کافی درباره این فعالیت  آنها، تا کنون این حدس و 
گمان ها پایان نیافته اند. لایحه شفافیت، وزارت امور اقتصادی و دارایی را مکلف 
کرده اطلاعات مربوط به اموال غیرمنقول متعلق به دولت و مؤسسات عمومی 
و همچنین موقوفات عام را با رعایت جنبه های امنیتی در دسترس عموم قرار 
دهد. علاوه بر این، مؤسسه ها و نهادهای عمومی غیردولتی، ستاد اجرایی 
فرمان امام)ره( و سازمان جمع آوری و فروش اموال تملیکی مکلف می شوند 
لیست اموال تحت سرپرستی را تهیه کرده و در دسترس عموم قرار دهند. تهیه 
این بانک اطلاعاتی می تواند به نوعی در مولدسازی اموال دولتی نیز تأثیرگذار 

باشد، زیرا گام نخست در مولدسازی این دارایی ها، شناسایی آنهاست.

بررسی لایحه شفافیت در انتظار مجلس؛

اتاق شیشه ای اقتصاد، معطل تصمیم بهارستان

اقتصادی

ابلاغیه
متهم خانم سهیلا خدایی فرزند قدرت اله به موجب گزارش شماره مورخ 2717/3/06/136/98 مورخ 98/3/26 اداره مبارزه 
با قاچاق کالا و ارز استان قم از حیث اتهام قاچاق کالا طی دادنامه شماره 139800230006000894 مورخ 1398/10/28 قرار 
منع تعقب نامبرده از اتهام انتسابی صادر گردیده است. لذا با توجه به عدم شناسایی نامبرده در نشانی اعلامی در خصوص ابلاغ 
دادنامه صادره ظرف مدت 20 روز از تاریخ نشر آگهی جهت اجرای دادنامه در شعبه اول ویژه قاچاق کالا و ارز تعزیرات حکومتی استان 
قم واقع در میدان مطهری، طبقه فوقانی بانک رفاه حاضر در غیر اینصورت برابر مقررات رأی صادره حضوری تلقی و پس از انقضاء 

مهلت مقرر قانونی رأی صادره قطعی خواهد شد.
مدیر دفتر شعبه
شعبه اول بدوی و ویژه قاچاق کالا و ارز
تعزیرات حکومتی استان قم

-----------------------------------------------------------------
ابلاغیه

متهم آقای بهمن رستمی توفیق فرزند محمد ابراهیم به موجب گزارش شماره 2717/3/6/232/98 مورخ 98/5/13 اداره 
مبارزه با قاچاق کالا و ارز استان قم از حیث اتهام قاچاق کالا طی دادنامه شماره 139900230006000034 مورخ 99/2/6 قرار 
منع تعقب نامبرده از اتهام انتسابی و استرداد اثاث منزل مستعمل و خودرو صادر گردیده است. لذا با توجه به عدم شناسایی نامبرده 
در نشانی اعلامی در خصوص ابلاغ دادنامه صادره ظرف مدت 20 روز از تاریخ نشر آگهی جهت اجرای دادنامه در شعبه اول ویژه 
قاچاق کالا و ارز تعزیرات حکومتی استان قم واقع درمیدان مطهری، طبقه فوقانی بانک رفاه حاضر در غیر اینصورت برابر مقررات رأی 

صادره حضوری تلقی و پس از انقضاء مهلت مقرر قانونی رأی صادره قطعی خواهد شد.
مدیر دفتر شعبه 
شعبه اول بدوی و ویژه قاچاق کالا و ارز
تعزیرات حکومتی استان قم

-----------------------------------------------------------------
ابلاغیه

متهم آقای علی پورصفریان فرزند روح اله به موجب گزارش شماره 2717/3/6/8/97 مورخ 97/2/29 اداره مبارزه با قاچاق کالا 
و ارز استان قم از حیث اتهام مباشرت در قاچاق کالای گمرکی طی دادنامه شماره 139800230006000654 مورخ 98/9/6 
حضوراً علاوه بر ضبط کالا به پرداخت مبلغ 167/500/000 ریال جزای نقدی در حق دولت محکوم گردیده لذا مقرر است ظرف 
مدت یکماه از تاریخ نشر آگهی جهت تجدیدنظر خواهی در شعبه دوم ویژه قاچاق کالا و ارز تعزیرات حکومتی استان قم واقع در 

میدان مطهری – طبقه فوقانی بانک رفاه حاضر در غیر اینصورت پس از انقضاء مهلت مقرر قانونی رأی صادره قطعی خواهد شد.
مدیر دفتر شعبه
اول بدوی و ویژه قاچاق کالا و ارز- تعزیرات حکومتی استان قم

-----------------------------------------------------------------
اگهی تاسیس

تاسیس شرکت سهامی خاص نواندیش سازان بعد دیگر فضا درتاریخ 02/04/1399 به شماره ثبت 17545 به شناسه ملی 
14009226090 ثبت و امضا ذیل دفاترتکمیل گردیده که خلاصه آن به شرح زیر جهت اطلاع عموم آگهی میگردد. موضوع 
فعالیت :انجام عملیات ساخت در امور عمرانی از قبیل احداث ساختمان و راه و یا شبکه های آب رسانی، انجام طراحی ، محاسبه 
، سدسازی و طراحی ، محاسبه ، نظارت و اجرای کلیه پروژه های عمرانی - اجرای دکوراسیون ساختمان- صادرات خواربار، فرش 

و زعفران و واردات ماشین آلات ومصالح ساختمانی- انجام فعالیت های تجاری و خدمات بازرگانی در زمینه خرید و فروش و 
صادرات و واردات کلیه کالاهای مجاز بازرگانی- ترخیص کالا از کلیه گمرکات کشور- ایجاد شعب و نمایندگی در سراسر کشور 

و برپایی غرفه و شرکت در کلیه نمایشگاههای معتبر داخلی و خارجی - مشارکت و سرمایه گذاری و عقد قرارداد با کلیه اشخاص 
حقیقی و حقوقی- ایجاد شعب و نمایندگی در داخل و خارج از کشور-شرکت در کلیه مناقصات و مزایدات و پیمانها اعم از دولتی 
و خصوصی - اخذ وام وتسهیلات ارزی و ریالی وضمانت نامه ها و گشایش اعتبارات اسنادی از کلیه بانکهای داخلی و خارجی و 
موسسات مالی و اعتباری درصورت لزوم پس از اخذ مجوزهای لازم از مراجع ذیربط مدت فعالیت : از تاریخ ثبت به مدت نامحدود 
مرکز اصلی : استان قم ، شهرستان قم ، بخش مرکزی ، شهر قم، محله جهان بینی ، کوچه صدوقی 15 ، خیابان مهدیه ، پلاک 4 ، 
طبقه اول کدپستی 3716656441 سرمایه شخصیت حقوقی عبارت است از مبلغ 1000000 ریال نقدی منقسم به 100 سهم 
10000 ریالی تعداد 100 سهم آن با نام عادی مبلغ 1000000 ریال توسط موسسین طی گواهی بانکی شماره 15/87668 مورخ 
27/03/1399 نزد بانک ملت شعبه بلوار امین با کد 87668 پرداخت گردیده است اعضا هیئت مدیره خانم نسرین عباسی به شماره 
ملی 0370129849 و به سمت عضو هیئت مدیره به مدت 2 سال خانم نرگس حسینی به شماره ملی 0383649511 و به سمت 
عضو هیئت مدیره به مدت 2 سال و به سمت نایب رئیس هیئت مدیره به مدت 2 سال آقای سیدمحمدحسین حسینی به شماره ملی 
0386576602 و به سمت عضو هیئت مدیره به مدت 2 سال و به سمت رئیس هیئت مدیره به مدت 2 سال و به سمت مدیرعامل به 
مدت 2 سال دارندگان حق امضا : کلیه اوراق و اسناد بهادار و تعهد آور شرکت از قبیل چک ، سفته ، بروات ، قراردادها عقود اسلامی 
و همچنین کلیه نامه های عادی و اداری با امضاء آقایان سیدمحمدحسین حسینی و رضا نوریان بیدگلی متفقاً همراه با مهر شرکت 
معتبر می باشد. اختیارات مدیر عامل : طبق اساسنامه بازرسان آقای سعید عباسی به شماره ملی 0371445485 به سمت بازرس 
اصلی به مدت یک سال مالی آقای علیرضا رئیس ابراهیمی به شماره ملی 0372558321 به سمت بازرس علی البدل به مدت یک 
سال مالی روزنامه کثیر الانتشار ایمان جهت درج آگهی های شرکت تعیین گردید. ثبت موضوع فعالیت مذکور به منزله اخذ و صدور 

پروانه فعالیت نمی باشد. اداره کل ثبت اسناد و املاک استان قم اداره ثبت شرکت ها و موسسات غیرتجاری قم )901351(
-----------------------------------------------------------------

آگهی تغییرات
آگهی تغییرات شرکت صنعتی ثابت پلاست سهامی خاص به شماره ثبت 6870 و شناسه ملی 10861016088 به استناد 
صورتجلسه مجمع عمومی عادی سالیانه مورخ 21/03/1399 تصمیمات ذیل اتخاذ شد : 1- آقایان سعید عبد به شماره ملی 
0384717276 ، حسن عبد به شماره ملی 0381156028 و خانم اکرم سعادت به شماره ملی 0380885093 بعنوان اعضای 
هیئت مدیره برای مدت دو سال انتخاب شدند. 2- روزنامه کثیرالانتشار ایمان جهت درج آگهی های شرکت تعیین شد. 3- آقایان 
محمد رضا یعقوبی نادر بشماره ملی 0381036618 به سمت بازرس اصلی و عباس حاجی واعظی بشماره ملی 0384587747 به 
سمت بازرس علی البدل برای مدت یک سال انتخاب شدند. اداره کل ثبت اسناد و املاک استان قم اداره ثبت شرکت ها و موسسات 

غیرتجاری قم )901386(
-----------------------------------------------------------------

آگهی تغییرات 
آگهی تغییرات شرکت صنعتی ثابت پلاست سهامی خاص به شماره ثبت 6870 و شناسه ملی 10861016088 به استناد 
صورتجلسه هیئت مدیره مورخ 21/03/1399 تصمیمات ذیل اتخاذ شد : آقایان سعید عبد به شماره ملی 0384717276 به سمت 
رئیس هیئت مدیره و مدیرعامل ، حسن عبد به شماره ملی 0381156028 به سمت نائب رئیس هیئت مدیره و خانم اکرم سعادت 
به شماره ملی 0380885093 به سمت عضو هیئت مدیره انتخاب شدند.کلیه اسناد و اوراق بهادار و تعهد آور شرکت از قبیل چک ، 
سفته ، بروات ، قراردادها و عقود اسلامی به امضاء رئیس هیئت مدیره و مدیر عامل آقای سعید عبد منفرداَ همراه با مهر شرکت معتبر 

می باشد اداره کل ثبت اسناد و املاک استان قم اداره ثبت شرکت ها و موسسات غیرتجاری قم )901389(

وزیر نیرو:
۴۳ سد در ۸۳ ماه گذشته به بهره برداری رسید

 وزیر نیرو گفت: در 83 ماه گذشته 43 سد و هر 2 ماه یک سد مخزنی ملی به 
بهره برداری رسیده که امید است تا پایان دولت یعنی نیمه سال 1400، 15 سد 

دیگر مطابق برنامه به نتیجه برسد. 
رضا اردکانیان روز پنجشنبه در آیین افتتاح 10 پروژه صنعت آب و برق استان های 
فارس و کرمانشاه که با حضور رییس جمهوری برگزار شد، افزود: تصفیه خانه ای 
که امروز به بهره برداری می رسد، سی و هفتمین تصفیه خانه ای است که در این 
دولت به بهره برداری می رسد و امید است تا پایان دولت به رقم 54 تصفیه خانه 

آب برسیم.
به مردم گزارش  پایان دوره کاری خود  در  امید  و  تدبیر  داد: دولت  ادامه  وی 
می دهد و در مدت کمتر از هر 2 ماه در این هشت سال به طور متوسط یک 

تصفیه خانه آب به مدار بهره برداری رسیده است.
وی اظهار داشت: ما وعده کرده ایم امسال 250 طرح را تا پایان سال با سرمایه 
گذاری بالغ بر 50 هزار میلیارد تومان به بهره برداری برسانیم. در ماه های گذشته 
سه سد در استان های ایلام، خراسان جنوبی و آذربایجان غربی، 22 هزار هکتار 
شبکه در استان ایلام، آبرسانی به یک شهر جدید در استان مرکزی، آبرسانی به 
15 روستا در خراسان جنوبی، چهار تصفیه خانه بزرگ فاضلاب در استان های 
تهران و قم، سه نیروگاه حرارتی در استان های تهران، بوشهر و لرستان، سه نیروگاه 
تجدیدپذیر و تعداد قابل توجهی پست های برق و خطوط انتقال به بهره برداری 
رسیدند که جمعا 25 پروژه با سرمایه گذاری جمعا 9 هزار و 100 منیلیارد تومان 

به ثمر رسیده است.
اردکانیان با بیان اینکه  10 پروژه در استان های فارس و کرمانشاه افتتاح می 
شود، افزود: از مهمترین پروژه های امروز آبرسانی به کلانشهر شیراز است که پروژه 

مهمی است.
وزیر نیرو گفت: سال گذشته در تابستان به مرز جیره بندی آب در شهر شیراز 

رسیده بودیم که شرایط با همراهی مردم در مصرف مدیریت شد.
وزیر نیرو اظهار داشت: در عرصه های مختلف از جمله آب، نسبت به متوسط 

جهانی و منطقه ای شرایط خوبی حاکم است.
وی گفت: امروز 15 درصد از جمعیت شهری دنیا با وجود تلاش هایی که صورت 
گرفته هنوز دسترسی به آب پایدار ندارند و در جمعیت روستایی 37 درصد فاقد 

دسترسی هستند.
وزیر نیرو خاطرنشان کرد: در ایران 99.9 درصد جمعیت شهری و در روستاها 

82.5 درصد به آب پایدار دسترسی دارند.
وی با بیان اینکه با توجه به آمار موجود از متوسط جهانی بسیار بالاتر هستیم، 
اظهار داشت: در جمعیت شهری ایران هم پای کشورهای توسعه یافته در زمینه 
شبکه های آب برای شرب و بهداشت فعالیت شده و در روستاها هم فعالیت خوبی 

در حال انجام است.

 دبیر انجمن قطعه سازان:

راه اندازی خط جدید تولید خودرو با 
داخلی سازی ۹۰ درصدی

 دبیر انجمن صنایع همگن نیرو محرکه و قطعه سازان گفت: انتظار می رود تا زمان 
تولید انبوه خودروی K132، داخلی سازی بیش از 90 درصدی را در آن شاهد 

باشیم. 
علیه  تحریم ها  تازه  دور  پی  در  فرانسوی ها  وقتی  افزود:  محبی نژاد«  »آرش 
کشورمان از ایران خارج شدند، همه فکر می کردند پروژه ساخت خودروی پژو 301 
)به عنوان سومین خودروی پسابرجامی پس از پژو 2008 و سیتروئن سی 3( با 
وجود هزینه ها و سرمایه گذاری های زیاد انجام شده مسکوت بماند، اما صنعتگران 
ایرانی   K132 به را  پژو 301  پروژه  توانستند  با تلاش خود  ایرانی  و مهندسان 
تبدیل کرده و آن را به نتیجه برسانند. به گفته وی، K132 مدل ایرانیزه شده پژو 
301 نیست، بلکه خودرویی جدید است. این مقام صنفی خاطرنشان کرد:  با این 
حال، توانمندی ها و ظرفیت هایی که در پروژه پژو 301 در قطعه سازان ایرانی از نظر 
تکنولوژیکی ایجاد و سرمایه گذاری های زیادی که در آن انجام شد، اکنون در پروژه 
K132 به کار گرفته شده و استفاده می شود. وی یادآورشد: در پسابرجام، حتی 
نخستین نمونه پژو 301 با 55 درصد داخلی سازی و به کارگیری ظرفیت های زنجیره 
تامین و صنعت قطعه سازی کشور تولید شده بود، اما در ادامه این ظرفیت بلا 
 K132 استفاده نماند و قطعه سازان و مجموعه زنجیره تامین خودروسازی در پروژه
حضور خواهند داشت. محبی نژاد خاطرنشان کرد: قرار است از یک موتور ایرانی 

در این پروژه استفاده شود و مجموعه گیربکس و اکسل آن نیز ایرانی خواهد بود.

رییس کل سازمان توسعه و تجارت ایران :

به بستن چاه های نفت نزدیک شدیم
به روند مطلوب صادرات  با اشاره  ایران   رییس کل سازمان توسعه و تجارت 
غیرنفتی کشور گفت: با برنامه ریزی های انجام شده به مرز بستن کامل چاه های 

نفت نزدیک شده ایم. 
حمید زادبوم روز پنجشنبه در دیدار سرپرست و معاونان وزارت صنعت، معدن 
و تجارت با حجت الاسلام والمسلمین سید محمد سعیدی امام جمعه قم، افزود: 
یکی از برکات تحریم این بود که وابستگی و اتکای به نفت و مواد معدنی را از بین 
برد. وی بیان کرد: برای قطع کامل وابستگی به نفت باید فرهنگ سازی تولید، 
صادرات و ارزآوری به کشور توسط رسانه های گروهی و فعالان اقتصادی در بین 
تمام مردم نهادینه شود. زادبوم گفت: بخشی از مواد اولیه صنعتی و تولیدی کشور 
از طریق واردات تامین می شود و باید با افزایش صادرات بتوانیم این کالاهای 
اساسی را به موقع تامین کنیم. معاون وزیر و رییس کل سازمان توسعه و تجارت 
ایران افزود: بعد از باز شدن مرزهای کشور از خردادماه سال جاری روند صادرات 
به وضعیت عادی خود در حال برگشت است. وی بیان کرد: کشورهای همسایه 
اولویت اصلی ایران در صادرات محصولات غیرنفتی است و تلاش می شود حجم 
صادرات به این کشورها تا پایان سال 70 درصد از کل صادرات ایران را شامل شود.
زادبوم ابراز کرد: یکی از مزیت های کشورهای همسایه این است که تحریم ها 

نمی تواند اثری بر روند مبادلات تجاری فی مابین بگذارد.

معاون وزیر صمت: 

قیمت خودرو کاهش می یابد 
 معاون وزیر صنعت، معدن و تجارت گفت: قصد داریم با افزایش ساخت داخلی، 
وابستگی صنعت خودروسازی را به خارج از کشور کاهش دهیم که با این کار، 

قیمت ها هم کاهش می یابد. 
امیر بیات با اشاره به اینکه کشور در بخش خودروسازی، سال ها در تلاش است 
و دولت های مختلف از قطعه سازان داخلی، حمایت کرده اند، افزود: دولت ها و 

خودروسازها تلاش کردند قطعه سازی را افزایش دهند.
وی با اشاره به تولید خودرو k132 در ایران خودرو اضافه کرد: حدود 92 درصد 
این خودرو داخلی سازی شده است و 8 درصد آن از خارج وارد می شود که تلاش 

می کنیم این 8 درصد هم داخلی سازی شود.
 بیات گفت: تحریم ها فرصتی را برای صنعت خودرو فراهم کرده است تا وابستگی 

خود را به خارج قطع کند.

 حسین مدرس خیابانی سرپرست وزارت صنعت، معدن و تجارت به رشد مثبت تولید خودرو در کشور پس از دو سال در سه ماهه 
اول امسال اشاره و تاکید کرد: راه نجات کشور رونق تولید است. 

سرپرست وزارت صمت چهارشنبه شب و پس از برگزاری چهارمین میز توسعه و تعمیق ساخت داخل صنعت خودرو و قطعات 
در گفت و گو با خبرنگاران گفت: در این میز ساخت داخل 66 میلیون یورو از قطعات و تجهیزات وارداتی صنعت خودرو توسط 
سازندگان داخلی ساخته می شود. وی تصریح کرد: راه نجات کشور رونق تولید است و در حوزه تولید مهمتر از تعمیق و توسعه 

ساخت داخل و داخلی سازی برای قطع وابستگی بخش تولید و کاهش ارزبری وجود ندارد.
مدرس خیابانی افزود: وزارت صنعت، معدن و تجارت برای داخلی سازی 3.2 میلیارد دلار از قطعات و تجهیزات وارداتی مورد نیاز 

حوزه صنعت امسال برنامه گسترده ای برای قطع وابستگی، خودکفایی و کاهش ارزبری دارد.
سرپرست وزارت صمت تصریح کرد: این داخلی سازی در همه حوزه ها از جمله خودرو، نفت و گاز، پتروشیمی، صنایع دریایی، 

صنایع نساجی و دیگر صنایع وابسته است.
او ادامه داد: البته این داخلی سازی مستلزم ارتباط و همکاری تنگاتنگ با مراکز علمی، دانشگاهی، مراکز پژوهشی و شرکتهای 

دانش بنیان و نهادها و دستگاه های پیشرو مانند وزارت دفاع و معاونت علمی و فناوری ریاست جمهوری است.
وی افزود: نهضت ساخت داخل از سال گذشته توسط وزارت صمت کلید خورد و مجلس شورای اسلامی نیز در دوره جدید حتما 
به این حرکت کمک خواهد کرد. او گفت: امسال عزم مجموعه حاکمیتی کشور برای قطع وابستگی و خودکفایی محکم تر است 
و انشالله بتوانیم با برگزاری همین میزهای تخصصی ساخت داخل از طریق استانها و شرکتهای بزرگ تولیدی در تمام نقاط کشور  

ساخت داخل را بصورت یک فرهنگ غالب ترویج بدهیم.
مدرس خیابانی تصریح کرد: تولیدی که روی پای خود باشد و به مواد و قطعات وارداتی اتکا نداشته باشد، قابل افتخار و مایه 
مباهات است. وی افزود: اخیراً در ابلاغی از سازمان صنایع کوچک و شهرک های صنعتی خاص نیز در ورودی تمامی شهرک 
های صنعتی یک نمایشگاه دائمی از دستاوردهای ساخت داخل و همچنین نیازمندی های خود را برپا کنند تا مسیر همرسانی 

نیازمندیها و توانمندیها هموارتر شود.
او گفت: هر چند خودروسازان خارجی پس از تشدید تحریم ها و خروج آمریکا از برجام کشورمان را ترک کرده اند، اما در سه ماهه 
اول امسال پس از دو سال رشد منفی تولید خودرو با بیش از 200 هزار دستگاه تولید سواری در کشور به رشد مثبت  تبدیل شده 

و حدود 9 درصد رشد داشته است.
سرپرست وزارت صمت تاکید کرد: باید با دستیابی به فناوریهای نوین بسمت داخلی سازی حرکت کنیم.

نایب رییس اتحادیه مشاوران املاک گفت: اگر مستاجران در قراردادها واقعیتی را درباره تعداد افراد یا نسبیت اعلام نکنند، 
قرارداد اجاره به راحتی فسخ می شود. 

با توجه به افزایش بی سابقه اجاره بها به ویژه در کلان شهرها ناشی از افزایش قیمت مسکن، ارز و ... مستاجرانی که درآمد 
آنها نسبت به سال گذشته تغییری نداشته اما امسال باید اجاره بیشتری را بپردازند، ناچار شدند به مناطق پایین تر بروند و متراژ 
واحد را کاهش دهند. امسال با سخت تر شدن شرایط اقتصادی و کاهش قدرت خرید، خانواده ها مجبور شدند با همان تعداد 
اعضا در واحد کوچک تری مستقر شوند که همین موضوع مشکلاتی را به دنبال داشت از جمله اینکه همسایه ها به میزان 
مصرف انرژی در واحد مجاور خود معترض می شوند. در این شرایط دیده شده است که عده ای به ناچار تعداد اعضای خانوار 
را دقیق اعلام نمی کنند یا اینکه پس از امضای قرارداد و سکونت در واحد، تعداد افراد این خانواده افزایش می یابد.     حسام 
عقبایی در گفت وگویی درباره این قراردادها و امکان اعتراض به مستاجر گفت:  قاعدتا در شرایطی مستاجر دروغی را مطرح 
کند، مدیر ساختمان به دلیل ارتباطاتی که با تمام ساکنان ساختمان دارد متوجه تعداد افراد ساکن یک واحد خواهد شد در 
این شرایط طبق قانون تملک آپارتمان ها و آیین نامه اجرای آن و قانون مالک و مستاجر؛ موجر می تواند بر اساس این قوانین 
قرارداد اجاره را به راحتی فسخ کند.   وی با تاکید بر اینکه مشاوران املاک در تنظیم قراردادها باید به این موضوعات توجه 

داشته باشند، اظهارداشت: این الزام است که تعداد، جنسیت و اسامی مستاجران باید در قراردادهای اجاره نوشته شود.
الزام ثبت تعداد، جنسیت و نام مستاجران در قراردادها 

عقبایی افزود: این موضوع بسیار جدی گرفته می شود چراکه شاهد ناهنجاری هایی در اجتماع هستیم و فقط بحث کتمان 
تعداد مستاجران در یک واحد مطرح نیست. ممکن است فردی اعلام کند که متاهل است و برای خانواده 4 نفره واحد را 
اجاره کند اما پس از استقرار به جای افراد گفته شده، نفرات دیگری در این واحد رفت و آمد داشته باشند و موجب نارضایتی 
همسایه ها شوند.     نایب رییس اتحادیه مشاوران املاک تاکید کرد: در صورت پنهانکاری مستاجر یا دروغگویی وی هم مدیر 

ساختمان به نمایندگی از همسایه ها و موجر می توانند اعتراض خود را اعلام کنند که در این صورت قرارداد فسخ می شود.  
وی ادامه داد: همواره به مشاوران املاک گفته می شود که جزییات مستاجران را در قرارداد ثبت کنند چراکه ممکن است 
شاهد هم خانگی افرادی شویم که نسبتی با یکدیگر ندارند که در این حالت بحث در حد توصیه نیست بلکه قانون در این باره 
مشخص و واضح است. عقبایی در پاسخ به این سوال که در صورتی که موجر و مستاجر در این باره توافق کرده باشند و مشکلی 
بین مستاجر و موجر نباشد آیا همسایه ها حق اعتراض خواهند داشت، گفت: اگر اجاره واحد به فردی برخلاف قانون باشد 

همسایه ها می توانند موضوع را از مراجع قضایی پیگیری کنند.  

سرپرست وزارت صمت: 

راه نجات کشور رونق تولید است
نایب رییس اتحادیه مشاوران املاک: 

قرارداد مستاجران دروغگو فسخ می شود
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با حضور مسوولان ورزش و کشتی قم :

قهرمان آسیا در قم تجلیل شد 
و  قم  استان  فرنگی کار  کشتی گیر 
دارنده مقام قهرمانی و نشان طلای 
در  آسیا  قهرمانی   2020 پیکارهای 
مراسمی با حضور مسوولان ورزش و 

کشتی قم تجلیل شد. 
سال  ماه  اسفند  که  کشتی گیری 
کشتی  ملی  تیم  ترکیب  در  گذشته 
فرنگی بزرگسالان ایران به رقابت های 
2020 قهرمانی آسیا اعزام و موفق به 
کسب مقام قهرمانی و نشان طلای 
قاره کهن شده بود، مهدی ابراهیمی است که در مراسمی با حضور مسوولان 

ورزش و کشتی قم مورد تجلیل قرار گرفت.
این مراسم با حضور رسول منعم مدیر کل ورزش و جوانان استان قم، محسن 
وزیری رئیس هیات کشتی قم، روح الله میکائیلی سرمربی تیم ملی کشتی فرنگی 
جوانان ایران، مربیان و پیشکسوتان کشتی در سالن جلسات اداره کل ورزش و 
جوانان برگزار و از مهدی ابراهیمی به پاس افتخار آفرینی در پیکارهای قهرمانی 

آسیا قدردانی شد.
سال ۹8 برای ورزش قم سال کشتی بود

مدیر کل ورزش و جوانان استان قم در این مراسم با بیان اینکه سال 98 به 
واسطه چندین عنوان ارزشمند توسط کشتی گیران قم در واقع برای ورزش قم 
سال کشتی بود، بیان کرد: افتخارات این رشته با کسب مدال طلای مسابقات 
قهرمانی امیدهای آسیا توسط مهدی ابراهیمی آغاز شد، با طلای ابراهیمی از 
پیکارهای بزرگسالان آسیا ادامه یافت و با کسب سهمیه بازی های المپیک توکیو 

توسط علیرضا نجاتی تکمیل شد.
رسول منعم با بیان اینکه تمام تلاش خود را برای حمایت از قهرمانان و افتخار 
آفرینان ورزش قم انجام می دهیم، از پشتیبانی مادی و معنوی قهرمانان خبر داد 
و یاد آور شد: بخش نامه های دولتی که در مورد اشتغال و مسکن قهرمانان ورزشی 

است را با جدیّت پیگیر هستیم تا در این زمینه کاری انجام شود.
تجلیل از مهدی ابراهیمی در اداره کل ورزش و جوانان در حالی صورت گرفت 
که وی اول اسفند ماه سال 1398 در جمع شاگردان محمد بنا در تیم اعزامی 
ایران به پیکارهای 2020 کشتی فرنگی قهرمانی آسیا در کشور هند نماینده وزن 
82 کیلوگرم تیم ایران بود که با غلبه بر تمامی حریفان خود به مقام قهرمانی و مدال 
طلای مسابقات دست پیدا کرد. ابراهیمی در روز دوم برگزاری رقابت های کشتی 
فرنگی بزرگسالان آسیا در شهر دهلی نو به روی تشک رفت، در حالی که در وزن 
82 کیلوگرم هفت کشتی گیر برای کسب مقام قهرمانی و نشان طلا با یکدیگر 
سرشاخ شدند و مهدی ابراهیمی فرنگی کار قمی تیم ملی ایران با برتری سه بر 
صفر مقابل یوگنی پولیوادوف از قزاقستان، با پیروزی 5 بر 2 برابر ساتوکی موکایی 
از ژاپن، پیروزی هفت بر صفر مقابل سینگ هارپرت از هند، برتری 6 بر 5 مقابل 
جالگاسبای بردی موراتوف دارنده مدال برنز جهان از ازبکستان و برتری سه بر یک 

مقابل جون هیونگ چوی از کره جنوبی صاحب مدال طلا آسیا شد.

رئیس هیأت جودو استان قم خبرداد:

داور قمی در جمع داوران برتر جودو ایران 
رئیس هیأت جودو استان قم از انتخاب داور جودو قم در جمع 10 داور برتر 

میادین سال 1398 این رشته توسط فدراسیون جودو خبر داد.
مجید متقی اظهار کرد: بر اساس نظر کمیته داوران فدراسیون  جودو در طرح 
رتبه بندی داوران قضاوت کننده این رشته، داوران ملی و برخی درجات پایین تر 
که در ابتدای سال گذشته در سمینار داوری سراسری این کمیته شرکت کرده و از 

سوی هیأت جودو استان خود تایید شده بودند رتبه بندی شدند.
وی ادامه داد: البته لازم به ذکر است برخی از داوران به دلیل محدودیت تعداد 
مسابقات و همچنین تعدد داوری در این طرح سنجش نشده اند که امیدواریم در 
سال 99 این فرصت برای آنها فراهم شود، در هر صورت آنچه که امروز به عنوان یک 
دستاورد مهم برای جودو قم رقم خورده، کسب عنوان داور برتر کشور توسط استاد 
سعید معتضدی است که نشان از توانمندی و پتانسیل بالای داوری رشته جودو 
در استان قم است. رئیس هیأت جودو استان قم با تبریک این دستاورد به جامعه 
جودو به ویژه داوران این رشته، افزود: از سعید معتضدی و دیگر داوران نمونه جودو 
کشور از استان های مازندران، چهار محال و بختیاری، البرز، کردستان، تهران، 

همدان و خراسان رضوی در مراسمی به میزبانی فدراسیون جودو قدردانی شد
وی سپس به تمرینات تیم رده جودو رده نونهالان قم اشاره و ابراز کرد: تمرینات 
تیم جودو رده سنی نونهالان  با الزامات بهداشتی در حال برگزاری است و پیرو 
فراخوان قبلی مبنی بر معرفی نونهالان واجد شرایط و مستعد این رشته برای 
برنامه ریزی بهینه، از تمامی مربیان جودو خواسته ایم هرچه سریعتر افراد مستعد را 

به مربیان تیم منتخب هیأت یعنی استاد زیبایی و علیزاده معرفی کنند.
متقی در ادامه به دستورالعمل اجرایی تطبیق احکام کمربند دان یک تا پنج 
رشته های دفاع شخصی سایر فدراسیون ها و سبک های مورد تائید اشاره و عنوان 
کرد: رئیس فدراسیون جودو در بخشنامه ای به روسای هیات های جودو استان ها، 
این دستورالعمل را مورد تائید قرار داده و بر اساس آن مسوولیت اجرایی فعالیت 

ورزشی رزمی رشته دفاع شخصی به فدراسیون جودو واگذار شده است.
وی در پایان نکته ای به جودوکاران مدال آور بخش کاتا یاد آور شد و گفت: به 
کاتاروها خواسته شده  از  قم،  کاتای  اطلاعات  و  آمار  تاریخچه،  تدوین  منظور 
اطلاعات مختلف شامل نوع مدال کشوری و برون مرزی به همراه تاریخ کسب 
مدال، سابقه حضور در تیم ملی و یا اردوهای تیم ملی را با ذکر تاریخ و همچنین 

عکس و تصاویر مرتبط به دبیر کمیته کاتا فخرالدین رضایی ارسال کنند.

رئیس هیات اسکیت استان قم:

اسکیت قم تهدید کرونا را 
به فرصت تبدیل کرد

 رئیس هیات اسکیت استان قم گفت: در حالی که شیوع کرونا فعالیت بسیاری 
از رشته های ورزشی را تعطیل کرد ولی با بهره گیری از فضای مجازی در این رشته 

ورزشی نه تنها اسکیت تعطیل نشد بلکه این تهدید به فرصت نیز تبدیل گردید. 
حمیدرضا جلیلی افزود: هیات اسکیت قم نخستین هیات ورزشی در کشور 
است که بلافاصله پس از شیوع کرونا،  فعالیت خود را از طریق فضای مجازی 
ادامه داد. وی گفت: ایده استفاده از ظرفیت فضای مجازی از همان روزهای 
اولیه شیوع کرونا در کشور در دستور کار هیات اسکیت قم قرار گرفت و این ایده با 
تایید فدراسیون به یک طرح ملی تبدیل شد. رئیس هیات اسکیت قم ادامه داد: 
در این طرح که به صورت 2 مرحله ای اجرا شد، در مرحله نخست، فراخوانی از 
ارسال فیلم های کوتاه یک دقیقه ای از فعالیت ورزشی اسکیت بازان استان انجام 
و آنها درفضای مجازی منتشر شد که این موضوع انگیزه و بستری برای فعالیت 
ورزشکاران در ایام قرنطینه فراهم کرد. جلیل گفت: در مرحله دوم، با ایجاد ارتباط 
میان مربیان و ورزشکاران به ویژه ورزشکاران رده سنی کودکان و نوجوانان در فضای 
مجازی، تمرین ها زیر نظر مربی و به صورت مستمر انجام می شد و این موضوع 
موجب گردید که فعالیت های این هیات ورزشی در ایام شیوع کرونا متوقف نشود. 
وی، آموزش مجازی اسکیت را تجربه ای متفاوت دانست و افزود: کرونا و تعطیلی 
فعالیت های ورزشی فرصتی برای استفاده از ظرفیت های جدید و تغییر روش های 
سنتی را فراهم کرد که باید تجربه های موفق در این زمینه جمع آوری و برای تکرار 
شرایطی مشابه از آنها بهره گرفت. رئیس هیات اسکیت قم در ادامه با اشاره به 
تلاش برای تقویت اسکیت بانوان گفت: یکی از مشکل های اساسی برای توسعه 
ورزش بانوان در این رشته، کمبود مربیان در این بخش بود که با تلاش های صورت 
گرفته برای برگزاری های دوره های آموزش مربیگری در این استان تعداد بانوان 
مربی این رشته از چهار نفر در سال 95 به 30 نفر در سال 98 افزایش یافت. 430 
ورزشکار بیمه شده زیر نظر هیات اسکیت قم مشغول فعالیت هستند که از این 
تعداد 190 ورزشکار را آقایان و 240 ورزشکار را نیز بانوان تشکیل می دهند. هم 

اکنون 10 مکان ویژه اسکیت بانوان در قم وجود دارد

اعلام پایان رسمی رقابت های فصل 99 - 1398 لیگ های 
کاراته باشگاه های کشور با ثبت یک عنوان نایب قهرمانی و یک 

مقام سومی برای قمی ها همراه بود. 
به گزارش خبرگزاری فارس از قم، اگر چه استان قم در مسابقات 
لیگ های برتر کاراته مردان و بانوان باشگاه های کشور در فصل 
اخیر هیچ نماینده ای نداشت اما هم کاراته کاهای قم و هم مربیان 
این  در  تیم های حاضر  تاثیرگذار  مهره های  قم  کاراته  شاخص 
رقابت ها بودند و نقش تعیین کننده ای در کسب رتبه های برتر این 

لیگ برای تیم های خود ایفا کردند.
این در شرایطی است که کاراته ایران هیچ گاه از تاثیرگذاری 
چهره های مطرح کاراته قم بی نصیب نبوده و از سال گذشته 
ابوالقاسم پایدار مربی مطرح کاراته قم مسوولیت ریاست سازمان 
لیگ فدراسیون کاراته را بر عهده دارد، کسی که با آمدن خود در 

راس این مسوولیت، تحول شگرفی در توسعه و تحول لیگ های 
کاراته ایجاد کرد.

با اعلام پایدار رئیس سازمان لیگ کاراته پرونده رقابت های نیمه 
تمام لیگ های فصل اخیر کاراته کشور به واسطه استمرار شیوع 
کرونا و با هدف حفظ سلامتی ورزشکاران و تمامی دست اندر 
کاران برگزاری این رقابت ها بسته شد و یک عنوان نایب قهرمانی 
توسط تیم پاس ناجا و یک مقام سومی توسط تیم بانوان آرتانا در 
سوپر لیگ باشگاه های کشور با حضور مربیان قمی به کاراته قم 

رسید.
در واقع با اعلام سازمان لیگ کاراته ایران، مسابقات لیگ های 
اهمیت حفظ  و  بر جامعه  واسطه وضعیت حاکم  به  سال 98 
تیم های  اعلام  با  و  نیافت  ادامه  کاراته کاها  و  مربیان  سلامت 
برتر این مسابقات، در سوپر لیگ کاراته مردان تیم  پاس ناجا به 

سرمربیگری علیرضا کتیرایی ملی پوش اسبق و چهره سرشناس 
کاراته قم و مربیگری محمود پایدار به مقام نایب قهرمانی رسید.

در شرایطی که قم در فصل 98 – 1397 مسابقات سوپر لیگ 
کاراته زنان ایران با حضور تیم مرداس قم مقام قهرمانی سوپر لیگ 
را تجربه کرده بود اما در لیگ اخیر جای این تیم خالی بود و تیم 
آرتانا با مربیگری زهرا سلطانی مربی کاراته قم مقام سوم مسابقات 

سوپر لیگ بانوان کشور را به دست آورد.
در رده بندی نهایی رقابت های کنترلی سوپر لیگ مردان ایران 
تیم های دانشگاه آزاد اسلامی، پاس ناجا، رعد پدافند هوایی 
ارتش و آوای رزم به ترتیب مقام های اول تا سوم مشترک را به دست 
آوردند و در سوپر لیگ کنترلی بانوان نیز تیم های دانشگاه آزاد 
اسلامی، شهرداری سمنان، پیام ارتباطات و آرتانا همین عناوین 

را کسب کردند.

با اعلام پایان رسمی رقابت های فصل؛

قمی ها در سوپر لیگ کاراته ایران روی سکو رفتند 

چند روز پیش فرهاد مجیدی وعده هایی داد که نمی توان به سادگی از آنها 
گذشت. 

چندروز پیش فرهاد مجیدی در مصاحبه با رسانه رسمی باشگاه استقلال وعده 
های چشمگیری به هواداران استقلال داد که به سادگی نمی توان از کنار آنها 

گذر کرد.
مجیدی در این مصاحبه گفت: »به حاشیه سازان هم که خیلی فعال هستند 
باید بگویم که برایم مهم نیست چه می گویید. خودتان را خسته نکنید، هم سهمیه 

می گیرم، هم جام حذفی را و هم در آسیا صعود می کنم.«
در حالیکه این روزها استقلال شرایط خوبی را سپری نمی کند و در 7 دیدار 
گذشته ی خود تنها یکبار موفق به کسب پیروزی شده است، مجیدی به هواداران 
استقلال هم وعده ی قهرمانی در جام حذفی می دهد، هم کسب سهمیه و هم 
صعود از مرحله گروهی لیگ قهرمانان آسیا. وعده هایی که در صورت عملی 
شدن، میتواند حکم به بقای فرهاد برای فصل بعد دهد ولی عملی نشدن این 

وعده ها نیز میتواند سندی باشد برای خروج فرهاد از استقلال.
اگر نگاهی بیندازیم به دو بازی قبلی استقلال مقابل فولاد و سایپا و در این 
خصوص انصاف را رعایت کنیم، می بینیم که مجیدی این دو دیدار را با بدشانسی 
هر چه تمام تر به پایان رسانده است. در بازی با فولاد که دو بازیکنش را از دست 
داد و خودش نیز اخراج شد تا تیم 9 نفره اش را از روی سکوها هدایت کند و در 
بازی با سایپا نیز با لشکری از محروم و مصدوم پای به زمین مسابقه گذاشت و بر 
اثر یک اشتباه ناخواسته از سوی فرشید باقری، برتری اش را از دست داد. در 

همان بازی با سایپا که مجیدی عملا 3 مهاجمش به نام های دیاباته، مطهری 
و تبریزی را در اختیار نداشت، تنها با تکیه بر نبوغ مهدی قایدی جوان و کوتاه 
قامت، پای به زمین مسابقه گذاشت ولی قایدی که در خط حمله استقلال تک 
و تنها بود، نتواسنت گرهی از مشکلات تیم مجیدی را باز کند.   در بازی با سایپا، 
سیاوش یزدانی نیز به لشکر مصدومین تیم مجیدی اضافه شد تا او نیز عملا برای 
مدتی دور از مسابقات باشد. تا زمان نگارش این متن، هنوز خبری از بازگشت 
شیخ دیاباته به تهران نشده است و ظاهرا مجیدی برای بازی با پارس جنوبی، باید 

بازهم قایدی را تک و تنها در پیکان خط حمله استقلال قرار دهد. 
دید سرمربی جوان  باید  است،  این حد خالی  تا  که دستان مجیدی  حالا 
استقلال تا چه اندازه می تواند وعده هایش را عملی کند؟ پس از بازیهای زیبایی 
که تیم استراماچونی در نیم فصل اول انجام داد و به صدرجدول نیز رسید، حالا 
بنظر می رسد در صورتیکه مجیدی نتواند به قول هایش عمل کند، هواداران 
او را نیز مثل علیرضا منصوریان که همچون مجیدی نزد هواداران  استقلال 
استقلال فوق العاده محبوب بوده و هست، پس بزنند و مدیران استقلال برای 
فصل بعد به دنبال سرمربی دیگری باشند. اما چنانچه فرهاد محبوب آبی ها 
بتواند حتی فقط جام حذفی را نیز برای استقلال به ارمغان بیاورد، خودش را برای 
فصل بعد نیز بر روی نیمکت استقلال ببیند و در فصل آتی ثمره ی تیمی را بچیند 
که خودش از صفر تا صد آنرا ساخته باشد و نه اینکه چون زمان شفر، بر سر میراث 

سرمربی دیگری بنشیند و تبعات آنرا به جان بخرد.
 چیزی که عیان است، عملا قهرمانی در لیگ برتر برای تیم فرهاد از دست رفته 

است ولی هواداران استقلال باید تا پایان این فصل به مجیدی زمان بدهند تا او 
بتواند با آرامش خیال بر روی اهدافی که برنامه ریزی کرده است، کار کند و در 
پایان فصل می توان کارنامه ی مجیدی را قضاوت کرد که آیا او برای فصل بعد 

می تواند در قامت سرمربی استقلال تیم فصل 1399-1400 را ببندد یا خیر؟

وعده های که نمی توان به سادگی از آنها گذشت 

فرهاد مجیدی و سه وعده مهم ؛آیا موفق می شود؟ 

حواشی و درگیری هایی که در پایان دیدار فینال لیگ برتر فوتسال رخ داد، 
نشان از این دارد که بی اخلاقی ها در فوتسال تمام نشدنی است. 

مس سونگون،  قهرمانی  و  فوتسال  برتر  لیگ  فینال  پایان  سوت  از  پس 
درگیری های عجیب و غریبی در سالن شهید پورشریفی تبریز به وجود آمد که 

باعث انتقادهای شدید اهالی فوتسال و ورزش ایران شد.
البته این نخستین باری نبود که چنین اتفاقاتی در لیگ برتر فوتسال می افتاد. 
پیش از این در بسیاری از دیدارهای لیگ برتر حواشی شبیه به درگیری های 
برخورد  با  آن ها  همه  که  بود  آمده  وجود  به  امسال  برتر  لیگ  فینال  دیدار 

مسالمت آمیز کمیته انضباطی به دست فراموشی سپرده شد.
یکی از این حواشی مربوط به »مهدی جاوید« و تیم فوتسال شهروند ساری 
است. جاوید ملی پوش فوتسال مس سونگون که همراه این تیم برای دیدار با تیم 

شهروند راهی ساری شده بود، به دلیل تهدید هواداران تیم مقابل، بدون انجام 
بازی و تمرین از این شهر خارج شد و به خانه بازگشت. نکته عجیب و البته طنز 
ماجرا، واکنش نماینده فدراسیون فوتبال به این ماجرا بوده که بیانگر درماندگی 
این فدراسیون در مقابل چنین مسائلی است. نماینده فدراسیون شب قبل از 
بازی وقتی در جریان این اتفاقات قرار می گیرد، اعلام می کند که بازگرداندن 
جاوید اتفاق خوبی بوده چرا که اگر در طول مسابقه اتفاقی برای این بازیکن 
رخ می داد، کاری از دست نماینده فدراسیون بر نمی آمد.  کمیته انضباطی 
فدراسیون فوتبال به خاطر اتفاقاتی که در جریان خود مسابقه شهروند و مس 
رخ داد سه نفر را از حضور در سالن ها محروم کرد. آیا این حکم کمیته انظباتی 

بازدارنده بود؟ خیر.
مورد بعدی دیدار تیم های شهروند ساری و ستارگان ورامین در پلی آف لیگ 

امسال بود.  در دور نخست پلی آف که در ورامین برگزار شد، پرتاب بطری و سنگ 
از سوی تماشاگران این تیم به زمین بازی و درگیری سرپرست های 2 تیم، از 

حواشی این دیدار بود.
در دور دوم این دیدار که در ساری برگزار شد در حالی که این مسابقه با نتیجه 5 
بر صفر به سود تیم شهروند ساری دنبال می شد، با امتناع تیم ستارگان ورامین از 
ادامه مسابقه، این دیدار از سوی داور تعطیل اعلام شد.  تماشاگران شهروند نیز 
با پرتاب بطری آب به زمین مسابقه موجب خیس شدن کف پوش سالن شدند.  
فحاشی تماشاگران هوادار تیم میزبان قبل از شروع مسابقه به سرپرست تیم 
مقابل و برخی از بازیکنان بویژه فحاشی رکیک با الفاظ زننده نسبت به بازیکن 
تیم مقابل و رفتارهای ناپسند تماشاگران شهروند ساری از دیگر حواشی این 
دیدار بود. در دور سوم نیز در حالی که 10 ثانیه از آغاز بازی نگذشته بود به یک 
باره سرپرست ستارگان ورامین با مدیرعامل باشگاه شهروند ساری درگیری 
لفظی پیدا کرد و باعث شد این دیدار در همان اوایل بازی به حاشیه کشیده 
شود. به همین دلیل کادر فنی تیم ستارگان ورامین تصمیم گرفت به مانند بازی 
گذشته تیم خود را به رختکن برده و حاضر به ادامه برگزاری بازی نشوند. نکته 

جالب اینجاست که این دیدار بدون تماشاگر به جنجال کشیده شد.
کمیته انضباطی پس از حواشی و درگیری های این 2 تیم احکامی صادر کرد 
اما بازدارنده نبود، زیرا در پایان دیدار فینال لیگ برتر نیز باز هم شاهد حواشی 

زیادی بودیم.
با وجود اینکه از لحظات ابتدایی مسابقه اعضای 2 تیم مس سونگون و گیتی 
پسند که روی نیمکت حضور داشتند، با یکدیگر درگیری هایی پیدا کرده و 
مجادله لفظی داشتند، اما پس از سوت پایان مسابقه و زمانی که اعضای تیم 
گیتی پسند در رختکن سالن پورشریفی تبریز حضور داشتند، اتفاقات عجیبی 
رخ داد و درگیری هایی به وجود آورد که حتی نیروی انتظامی را هم وارد این 

جدال کرد.
قائم مقام باشگاه گیتی پسند در گفت وگویی عنوان کرده بود که وقتی در 
رختکن حضور داشتند، »علیرضا افضل« سرمربی مس سونگون حرکت غیر 

ورزشی  در مقابل رختکن آن ها انجام داده که موجب بروز تنش  شد.
مواردی که گفته شد، فقط گوشه کوچکی از حواشی و درگیری های فوتسال 

است و این موضوع باعث نگرانی اهالی این رشته شده است.  
اکثر کارشناسان فوتسال، برخورد قاطعانه و بازدارنده کمیته انضباطی را راه 
حل پایان دادن به این درگیری ها می دانند. باید منتظر بمانیم و ببینیم که کمیته 
انضباطی چه تصمیمی در مورد خاطیان دیدار فینال لیگ برتر می گیرند. آیا 
باز هم باید شاهد حکم های غیر بازدارنده فدراسیون در قبال خاطیان باشیم؟  

برخورد کمیته انضباطی باید قاطعانه و بازدارنده باشد؛

بی اخلاقی های تمام نشدنی در فوتسال

رئیس هیأت بدن سازی و پرورش اندام استان قم گفت: با پایان مراحل تجهیز و آماده سازی نخستین خانه بدن سازی قم به 
زودی از این مکان مجهز بهره برداری می شود. 

سعید آمده اظهار کرد: به اطلاع خانواده بزرگ بدن سازی و پرورش اندام استان قم می رسانم که در یک ماه گذشته عوامل 
اجرایی هیات با روحیه ای مثال زدنی اقدام به تعمیرات اساسی سالن بدن سازی مجموعه ورزشی میثم منطقه سالاریه کرده اند 
و تا امروز مراحل سفت کاری و نازک کاری واحد آموزش، سالن اصلی، رختکن، بوفه و همچنین رنگ کاری، برق و تاسیسات 
این خانه به پایان رسیده است. وی با اشاره به با نصب تابلو خانه بدن سازی استان قم اضافه کرد: با نصب این تابلو وارد فاز 
تجهیز سالن شده ایم، در حالی که تمامی هزینه های انجام شده تا این مرحله توسط هیات بدن سازی و پرورش اندام صورت 

گرفته و تا کنون هیچ گونه کمک مالی از هیچ فرد و یا ارگانی گرفته نشده است.
رئیس هیأت بدن سازی و پرورش اندام استان قم افزود: با توجه به اینکه خرید تجهیزات تخصصی و لوازم مورد نیاز این خانه 
احتیاج به منابع مالی بیشتری دارد، از تمام افرادی که قادر به سرمایه گذاری داوطلبانه و کمک قرض الحسنه در تجهیز این 

خانه هستند دعوت به همکاری می شود تا به یاری خداوند نخستین خانه بدن سازی قم افتتاح شود.
وی در ادامه از آغاز ارائه خدمات حضوری در دفتر این هیات ورزشی خبر داد و ابراز کرد: تمامی مخاطبان هیات بدن سازی 
و پرورش اندام استان قم می توانند با رعایت پروتکل های بهداشتی، به منظور دریافت خدمات اداری و آموزشی خود به دفتر 

هیات واقع در مجموعه ورزشی شهید حیدریان مراجعه کنند.
آمده تاکید کرد: از آقایان و بانوان درخواست داریم به منظور پیگیری امور خود فقط با مسوول واحد مربوطه تماس بگیرند و در 
زمان های مقرر به دفتر هیات مراجعه کنند تا تداخل کاری بین واحدهای آقایان و بانوان ایجاد نشود، ضمنا زمان پاسخ گویی 

تلفنی واحدها همه روزه از ساعت 10 تا 12 است.
وی با معرفی مسوول واحد اداری و آموزشی این هیأت و زمان فعالیت آنها در دفتر هیات، افزود: امید آمده به عنوان مسوول 
امور اداری و آموزشی آقایان روزهای شنبه و دوشنبه از ساعت 12 تا 14 در دفتر هیأت حضور دارد و خانم محمودآبادی نیز در 

همین مسوولیت روزهای یکشنبه و سه شنبه در همین زمان پاسخ گوی بانوان ارجمند است.

رئیس هیأت بسکتبال استان قم از بازسازی و تعمیرات سالن اختصاصی این رشته در مجموعه ورزشی شهید حیدریان برای 
خدمات رسانی مطلوب به علاقمندان بسکتبال خبر داد. 

مرتضی سخایی  اظهار کرد: سالن شهید محمود رضائیان از سال های دور به نام خانه بسکتبال قم میزبان و پذیرای برنامه های 
متنوع آموزشی، همگانی، قهرمانی و فرهنگی رشته بسکتبال بوده و هیأت بسکتبال در این سالن پذیرای علاقمندان به این 

رشته است.
وی ادامه داد: خانه بسکتبال به واسطه اینکه یکی از مکان های قدیمی و با سابقه ورزشی در قم محسوب می شود بر اثر گذر 
زمان بخش هایی از آن دچار فرسودگی شده بود که در دوره تعطیلی اماکن به دلیل شیوع ویروس کرونا از فرصت استفاده 

کردیم و با همکاری و هماهنگی اداره کل ورزش و جوانان تعمیرات سالن انجام شد.
رئیس هیأت بسکتبال استان قم با اشاره به مجمع انتخابات این هیأت ورزشی که منجر به تمدید دوره ریاست وی تا سال 
1403 شد، عنوان کرد: با قدردانی از اعتماد اعضای مجمع تمام تلاشم را به کار خواهم گرفت تا در کنار این عزیزان و 

همکارانم در بخش های مختلف هیات، به پیشرفت بسکتبال قم ادامه دهیم.
وی تصریح کرد: در چهار سال گذشته کارها و اقداماتی توسط هیأت بسکتبال انجام شده بود که برای تکمیل و به سرانجام 
رسیدن آن نیاز به زمان داشتیم، حضور در راس یک مجموعه به واسطه اینکه مسوولیت های سنگینی را متوجه شما می کنم 

بسیار سخت و حساس است اما رای اعتماد اعضای مجمع انرژی مضاعفی برای خدمت به بسکتبال قم به ما داده است.
سخایی افزود: بعد از تعمیرات خانه بسکتبال، فعالیت های ما از هفتم تیر ماه به حالت عادی در آمده و برنامه های متنوع هیأت 
آغاز شده است، با توجه به آغاز شروع فصل تابستان کلاس های آموزشی و استعدادیابی داریم و منتظر اعلام برنامه رقابت های 

قهرمانی کشور توسط فدراسیون هستیم که برای اعزام ها نیز برنامه ریزی کنیم.
وی در پایان راجع به رقابت های لیگ برتر بسکتبال باشگاه های کشور و حضور تیم شیمیدر قم در این مسابقات گفت: 
زمان بندی دقیقی از سوی فدراسیون برای شروع دوره جدید مسابقات لیگ برتر اعلام نشده و شیمیدر هم منتظر اعلام زمان 

بازی ها و وضعیت ویروس کرونا است که ان شاءالله در دوره جدید لیگ برتر نیز نماینده پرقدرتی برای بسکتبال قم باشد.

رئیس هیأت بدن سازی و پرورش اندام استان قم خبرداد:

 فعالیت نخستین خانه بدن سازی در قم 
رئیس هیأت بسکتبال استان قم  خبرداد :

بازسازی خانه بسکتبال قم 
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شورای عالی  یعنی  اصلاح طلبان  تصمیم گیر  رکن  رییس  استعفای 
سیاست گذاری، ادامه فعالیت این مجموعه را با تردیدهای جدی مواجه کرده 
است. تداوم تردید در تعریف مفاهیم و منافع، تشدید اختلافات و تندتر شدن 
انتقادات درونی، شرایط را در جبهه اصلاح طلبان بیش از هر زمان دیگری 

آشفته و آغشته به تردید نشان می دهد. 
جبهه  سیاست گذاری  شورای عالی  رییس  عارف«  »محمدرضا  استعفای 
اصلاح طلبان چهار ماه پس از تقدیم و تصویب، روز ششم تیرماه رسانه ای و 
واکنش برانگیز شد. اقدامی که آینده این نهاد تصمیم گیر در اصلاح طلبان را 
سخت تر از گذشته خواهد کرد. هرچند بدون این استعفا هم اختلاف بر سر 
تعریف استراتژی و تاکتیک های حضور در عرصه سیاست همچنان عامل 
اختلاف میان جریان ها و گروه های اصلاح طلب است. مجموع این عوامل 
شرایط را برای تداوم حضور اثرگذار این تفکر سیاسی با چالش هایی مواجه 
میکند. چالش هایی که در صورت حل و رفع آن ها می توان بار دیگر این گروه را 
در زمره جریان های سیاسی محسوب کرد وگرنه عالم کنشگری سیاسی منتظر 

این گروه نخواهد ماند.
استعفای عارف و سه دسته واکنش به آن

شورای عالی سیاست گذاری اصلاح طلبان، گروهی بود که اندکی پیش از 
دهمین دوره انتخابات مجلس شورای اسلامی به همت جبهه اصلاح طلبان 
تشکیل شد و مسوولیت سامان دهی و تصمیم گیری های انتخاباتی این جریان 
را به عهده گرفت. انتخابات آن دوره از مجلس، ریاست جمهوری دوازدهم و 
شورای شهر پنجم با برنامه ریزی اعضای این شورا و تبعیت تمام قد احزاب و 
دسته های اصلاح طلب، باب میل آن ها تمام شد. این رویه اما از ابتدای سال 
98 و همزمان با جدی تر شدن فعالیتهای انتخاباتی مجلس یازدهم به خوبی 
گذشته پیش نرفت. شماری از احزاب کوچک تر عضو این شورا تصمیمات آن را 

فردمحور توصیف کرده و قیمومیتش را نپذیرفتند.
زمزمه ها جدی شد و همزمان با رد صلاحیت گسترده اصلاح طلبان در 
انتخابات مجلس، این نهاد تصمیم به لیست ندادن گرفت. گرچه احزاب عضو 
را در اتخاذ تصمیم و ارائه لیست آزاد گذاشت اما ناهماهنگی ها و دست خالی 
گروه ها باعث شکست و ناکامی اصلاح طلبان در این انتخابات شد. حال 
چهار ماه پس از پایان این تلخی، خبر رسیده است که رییس شورا در همان 
روزهای ابتدایی پس از شکست و حتی پیشتر از نایب رییس شورا یعنی حجت 

الاسلام »عبدالواحد موسوی لاری« استعفا داده است. این کناره گیری با 
توجه به حجم انتقادات از شورا بعید به نظر نمیرسید هر چند عدم اعلام آن 
نکته عجیبی است که حتی توضیح دوران کرونایی و برگزار نشدن جلسات؛ 
نمیتواند توجیه قابل قبولی باشد. اصلاح طلبان هم در واکنش به این استعفا 

چندگروه هستند.
گروهی مانند »صادق زیباکلام« استاد دانشگاه تهران معتقد است که بود و 
نبود عارف دیگر فرقی به حال اصلاح طلبان ندارد و می گوید: »این که عارف 
باشد یا نباشد، شورای عالی اصلاح طلبان باشد یا نباشد، فرقی ندارد. بنابراین 
ما باید این دو مقوله را از هم تفکیک کنیم که ضرورت اصلاح وجود دارد و دوم 
این که توانایی نسل جدید دوم خردادی ها برای تحقق آرمان ها بیش از نسل 
نخستین است.« یا »غلامحسین کرباسچی« دبیرکل حزب کارگزاران سازندگی 
سیاست گذاری  شورای  اعضای  و  ماهیت  عارف،  استعفای  به  واکنش  در 
در شرایطی  و گفته است: »یک شورا  دانسته  نامعلوم  کنونی  در مقطع  را 
ایجاد می شود که افرادی براساس اهداف مشترک دور هم جمع شوند. اگر 

نمی خواهند در انتخابات شرکت کنند، ایجاد شورا هم معنایی ندارد.«
گروه دیگر از شخصیت های اصلاح طلب در جهت حمایت از عارف واکنش 
نشان دادند. »محمدسلامتی« دبیرکل سازمان مجاهدین انقلاب اسلامی 
در این زمینه گفت: »افرادی همانند آقای عارف جزو سرمایه های جریان 
اصلاحات هستند که برای آنها هزینه شده و نباید به صورت غیرمنصفانه و 
تخریبی با ایشان برخورد کرد. محمدرضا عارف تاکنون صادقانه کار کرده 
است و باید برای جریان اصلاحات حفظ شود و باید از ظرفیت ایشان در جبهه 
اصلاحات و حتی سطح کشور استفاده کنیم. من معتقدم باید حمایت خود را 

برای حفظ افرادی همانند آقای عارف، ادامه بدهیم.
گروه سوم هم استعفای عارف از ریاست شورای عالی سیاستگذاری را در 
راستای تصمیم او برای حضور در رقابت های انتخابات ریاست جمهوری 1400 
ارزیابی می کنند. »علی صوفی« دبیرکل حزب  پیشروی اصلاحات معتقد 
است: »عارف تصمیم جدی برای حضور در عرصه انتخابات سال 1400 دارند 

و شواهد نشان می دهد که برای این کار عزم جدی نیز دارند.«
»جلال میرزایی«، نماینده اصلاح طلب دوره دهم مجلس هم درباره احتمال 
حضور وی در رقابت های انتخابات ریاست جمهوری گفته است: »البته با 
قاطعیت نمی توان در این رابطه اظهارنظر کرد. اما با توجه به شناختی که از 

عارف دارم، می دانم اهل مشورت است و پس از مشورت و دریافت نقطه نظرات 
بزرگان اصلاح طلب -چه چهره های دانشگاهی، چه سیاسی و حزبی- تصمیم 
می گیرد. طیفی از اصلاح طلبان عارف را فردی مناسب برای کاندیداتوری 

1400 می دانند.«
»محمدعلی ابطحی« عضو مجمع روحانیون مبارز اما با قاطعیت عارف را 
از نامزدهای انتخابات 1400 معرفی کرده و گفته است: »من شک ندارم که 
آقای عارف خود را یکی از کاندیدهای 1400 می داند، اما اینکه او به عنوان 
یک کاندیدای اجماعی پذیرفته می شود یا نه به عواملی مختلفی بستگی داد.«
این میان برخی از چهره های عضو شورای عالی سیاستگذاری هم گرچه 
باید منتظر  اند که برای تصمیم گیری درباره استعفای عارف  تاکید کرده 
به  عارف  سکوت  تداوم  میرسد  نظر  به  اما  ماند  شورا  این  جلسه  تشکیل 
حاشیه های استعفایش نشان می دهد که شورای عالی سیاستگذاری در ادامه 
مسیر خود دیگر محمدرضا عارف را به عنوان رییس و موسوی لاری را به عنوان 

نایب رییس نخواهد داشت.
احتمال فروپاشی شورای عالی سیاستگذاری

این مهم می تواند عامل پایان دهنده به این سازوکار باشد یا ماهیت آن را تغییر 
دهد و ایده پارلمان اصلاحات را که مدت ها مورد حمایت احزاب کوچک اصلاح 
طلب بود دوباره احیا کند، کمااینکه »شهاب طباطبایی« سخنگوی حزب 
ندای ایرانیان با بیان اینکه شعسا تاکنون موفق نبوده و باید کنار برود، گفته 
است: »یکی از پیشنهاد دهندگان طرح پارلمان اصلاحات حزب ندا است 
و تفاوت آن با شورای عالی سیاست گذاری این است که اعضا در استان ها 
بیشتر درگیر می شوند؛ یعنی اینطور نیست که فقط نظرات احزاب مرکز ترتیب 
اثر داده شود. در طرح پارلمان اصلاحات نظرات اصلاح طلبان کل کشور در 
تصمیم گیریها لحاظ می شود و از این جهت تفاوت آن با شورای عالی سیاست 
گذاری کاملًا مشخص است.« قدر مسلم رویدادهای هفته های اخیر در جبهه 
اصلاح طلبان پیچیدگی اقدام در این جریان است که با احتمال فروپاشی 

شورای عالی سیاستگذاری این سردرگمی و ابهام بیشتر هم خواهد شد.
چرا اختلافات نگران کننده است؟ 

دلایل استعفای عارف، پذیرفته شدن یا نشدن آن و چرایی اعلام دیرهنگام 
این اقدام، در برابر آینده شورای عالی سیاستگذاری به طور خاص و اصلاح 
طلبان به طور عام اهمیت چندانی نخواهد داشت. واقعیت آن است که اصلاح 
طلبان سخت ترین روزهای خود را دستکم در یک دهه گذشته میگذرانند. در 
برابر این گزاره شاید حوادث پس از انتخابات ریاست جمهوری دهم در سال 88 
به عنوان دشوارترین برهه سیاست ورزی اصلاح طلبان اعلام شود اما بسیاری 
از تحلیلگران بر این باورند که آن دوره به سبب وجود اتحاد نسبی میان طیف 
های مختلف اصلاحات گرچه دوره فترت و دوری از قدرت بود اما این طیف 
فکری میان توده های مختلف جامعه حضور اثرگذار خود را حفظ کرده بودند 
و بدنه همراه خود را داشتند. این روزها هیچ یک از این دو را نداشته و نقشه و 

طرحی هم برای کسب آن در سر ندارند.
احزاب مختلف اصلاح طلب اکنون تفکر و عمر سیاسی دیگری را به پایان 
رسیده توصیف میکنند و تفکر متبوع خود را تنها راه علاج میدانند. موضوع 
قدرت و هزینه دستیابی به آن، مفهوم جامعه و میزان حمایت از دغدغه های 
آن، مشارکت در انتخابات، کاندیدای اصلح جریان و صالح شورای نگهبان، 
تعریف مفاهیم اصلاح طلبی، تعیین رهبر معنوی و اجرایی، راهبرد مورد قبول 
همه، پناه بردن به کاندیدای ائتلافی یا حمایت از نامزدی اصیل از جریان 
اصلاحات با تمام ریسکهای آن و مواردی از این دست همچنان در فهرست 
لاینحل های اصلاح طلبی باقی است و تا باقی باشد این جریان نمی تواند برای 

خود آینده سیاسی تصور کند.
مانند  انتخابات ریاست جمهوری  برای  بالقوه  این میان طرح اسامی  در 
محمدرضا عارف، یا »محسن هاشمی« و »مصطفی معین« و... تا زمانی که به  
نقطه اشتراک طیف های مختلف اصلاحات تبدیل نشوند نمی توانند باری از 
دوش این جریان بردارند. شاید به همین دلیل است که شخصیت های جریان 
رقیب چون »غلامرضا مصباحی مقدم« سخنگوی جامعه روحانیت مبارز، 
کار اصلاح طلبان در انتخابات 1400 را بسیار دشوار دانسته و گفته است: 
»بسیاری از اصلاح طلبان هم در تحلیل هایشان اذعان دارند، برای انتخابات 
1400 موقعیت و شرایط مناسبی ندارند چه رسد به اینکه بخواهند کاندیدا هم 

معرفی کنند.«

اصلاحات و تجربه آشفتگی سیاسی پس از یک دهه؛

چرا اختلافات اصلاح طلبان نگران کننده است؟ 
توصیه های به بهارستان نشینان ؛

مردم از مجلس یازدهم چه می خواهند؟

اعظم حمیدپور
مجلس یازدهم با شعار و اولویت هایی چون تمرکز بر معیشت مردم بر سرکار آمد. 
هرچند نمایندگان مجلس نوپا تاکنون مشغول سروسامان دادن به ساختار درونی 
خود و تشکیل کمیسیون ها و فراکسیون ها بوده اند، ولی مردم از بهارستان نشینان 
انتظار دارند در راستای شعارهای خود پا به میدان بگذارند و از بار مشکلات آنان در 

شرایط سخت اقتصادی کنونی بکاهند. 
از آغاز به کار مجلس یازدهم می گذرد. در یک ماه گذشته  بیش از یک ماه 
بهارستان نشینان قبل از آنکه انجام وظایف و مسوولیت های نمایندگی خود را 
آغاز کنند، به بررسی اعتبارنامه ها، ساماندهی چینش و ترکیب کمیسیون های 

تخصصی، انتخاب روسای کمیسیون ها و تشکیل فراکسیون ها مشغول بوده اند.
 کم کم الزامات شکلی و ساختاری مجلس مهیا می شود و نمایندگان، به طور 
جدی در قامت اعضای قوه قانونگذار، بخش مهمی از مسوولیت ساماندهی 
وضعیت کشور را بر عهده می گیرند؛ بار سنگینی که به مقصد رساندنش یک تنه 
از عهده هیچ نهادی برنمی آید و برای به ثمر رسیدن، به همکاری و همدلی همه 

ارکان نظام نیاز دارد.
در این شرایط، انتشار اخبار گاه و بی گاهی در مورد رقابت های شدید میان 
نمایندگان بر سر حضور در کمیسیون های خاص، انتخاب روسای کمیسیون ها،  
تشکیل فراکسیون ها و ... امید به کارآمدی مجلس نوپا را نزد مردم تا حدی کمرنگ 

می کند.
عضو  سلیمی«  »علیرضا  المسلمین  و  حجت الاسلام  گفت وگوی  تازگی  به 
هیات رییسه مجلس در مورد تصمیم هیات رئیسه مجلس برای توقف تشکیل 
فراکسیون ها در مجلس بخاطر پیشنهادهای پرشمار، روزافزون و بعضا »عجیب« 
برخی نمایندگان مجلس برای تشکیل فراکسیون های مختلف و موازی در مجلس 

خبرساز شد.  
انتشار برخی اخبار و شایعاتی از پیشنهاد تشکیل فراکسیون های موازی چون 
»تعاون«، »کار« و »تعاون و همیاری« و فراکسیون های عجیبی چون »عدس« و 
»سیر« از جانب نمایندگانی که قرار است امور قانونگذاری و بخشی از مسوولیت 

نظارتی این مملکت را برعهده بگیرند، برای بسیاری تاسف برمی انگیزد.
این در حالی است که به گفته سلیمی، تعدادی از نمایندگان مجلس از 2 ماه قبل 
از تشکیل مجلس یازدهم به دنبال تشکیل فراکسیون های خود بوده و موجودیت 
فراکسیون مورد نظر خود را اعلام می کردند و این درخواست ها برای تشکیل 
فراکسیون در حالی است که ما مقدم بر آنها بحث کمیسیون ها را داریم و مجلس 
ابتدا باید کمیسیون هایش تشکیل شود و کار در کمیسیون ها مورد پیگیری قرار 

گیرد.
را  نمایندگان، شائبه »سیاسی کاری«  این روزهای  از کنش  چنین خبرهایی 
در افکار عمومی تقویت می کند. این در حالی است که مردم از مجلسی که با 
شعارهایی چون احیای »انقلابی گری«، »پرانگیزگی«، »تعهد به کار جهادی« 
و »دغدغه مند در حوزه های اقتصادی و معیشتی« کار خود را آغاز کرد، انتظار 

دیگری دارند.
مردم از مجلسی که با رویکرد انتقادی عملکرد مجلس دهم و دولت دوازدهم به 
ویژه در حوزه اقتصادی را مورد ارزیابی قرار می دهد، انتظار دارند در راستای رفع 

مشکلات اصلی مردم و اولویت های اصلی کشور گام بردارد.
امروز در سطح کلان، اجماعی همه جانبه در مورد توجه به اقتصاد و معیشت 
از  آمریکا  تحریم های ظالمانه  دارد.  مهمترین مساله کشور وجود  عنوان  به 
یکسو و شیوع بیماری کرونا از سوی دیگر اقتصاد کشور با چالش هایی جدی 
مواجه کرده است. »محمدباقر قالیباف« رئیس مجلس بارها بر حل مشکلات 
اقتصادی و معیشتی به عنوان نخستین اولویت مجلس یازدهم تاکید کرده 
است. مردم انتظار دارند مجلس در حوزه اقتصادی، به شعارهای خود مبنی بر 
تلاش برای تسهیل معیشت به دولت کمک کند و بخشی از گره های مدیریتی 
کشور در این حوزه را با سرانگشت قانونگذار خود حل کند. در همین راستا، 
مردم از مجلس انتظار دارند با تقویت نقش نظارتی خود، مبارزه با فساد به عنوان 
یک اولویت ملی را در دستور کار خود قرار دهد و در راستای شفافیت هرچه 

بیشتر گام بردارد.
در حوزه سیاسی هم انتظار می رود مجلس اولویت های کشور یعنی ایجاد 
وحدت و انسجام ملی را سرلوحه فعالیت های خود قرار دهد. در شرایطی که 
فشارهای چندجانبه خارجی، وحدت داخلی را هدف گرفته اند و دولت هایی 
چون آمریکا، رمز شکستن مقاومت مردم را در تفرقه و اختلاف میان نیروهای 
داخلی و مردم جستجو می کنند، مجلس نشینان باید به جای سیاسی کاری 
و تقلیل دستورکارهای خانه ملت به رقابت گروهی و جناحی، کار کارشناسی و 
منافع ملی را مبنای تصمیمات خود قرار دهند و در این مسیر با دیگر ارکان نظام 

همکاری کنند.
بررسی  و  طرح  قالب  در  کاربردی  و  مشخص  برنامه های  و  پیشنهادها  ارایه 
کارشناسی لوایح دولت در حوزه های مختلف اقتصادی، سیاسی و ... از رویکرد 
همدلانه و همکاری جویانه، نه تنها می تواند شان و جایگاه مجلس و نمایندگان قوه 
قانونگذاری را در ساختار قدرت احیا کند، بلکه می تواند برای حل مشکلات مردم 
در سطح کلان بسترسازی کند. مواردی چون اصلاح قوانین ناظر بر بانکداری 
به منظور درمان ریشه ای معضلات نظام بانکی و عواقب ناشی از آنها در عرصه 
فساد، استفاده ناکارآمد از منابع پولی، تورم و…. ، اصلاحات ساختاری در نظام 
بودجه ریزی کشور به منظور کارآمدسازی استفاده از منابع ملی، ارتقای عدالت 
منطقه ای، توسعه مبتنی بر آمایش سرزمین، کاهش کسری بودجه و حل ریشه ای 
مسأله تورم، بررسی و تصویب لایحه مدیریت تعارض منافع به منظور مدیریت اثرات 
مخرب تعارض منافع بر نظام سیاستگذاری کشور، بررسی و تدوین قانون جامعی 
برای ارتقای شفافیت و تضمین اجرای رویه های ارتقای شفافیت در کشور، اصلاح 
نهادهای مختلف، اصلاح قانون جامع  از  برای مالیات ستانی  قوانین مالیاتی 
انتخابات و تعیین تکلیف تأمین مالی انتخابات به منظور تضمین اثرگذاری مؤثر 
مردم بر سرنوشت خویش، تضمین کارآمدی گردش نخبگان و توسعه سیاسی و ... 

را می توان به بهارستان نشینان توصیه کرد.

مکی تحلیلگر مسائل سیاست خارجی:

ظریف آمریکا را در شورای امنیت کیش و 
مات کرد

تحلیلگر مسائل سیاست خارجی با بیان اینکه نشست شورای امنیت، جلسه 
کرد:  تاکید  بود،  ایران  علیه  حداکثری  فشار  در  ترامپ  دولت  و  آمریکا  انزوای 
صحبت های ظریف آنقدر مستدل و جامع بود که آمریکا را در شورای امنیت کیش 

و مات کرد. 
»مرتضی مکی« در گفت وگویی ، درباره نشست روز سه شنبه شورای امنیت 
درباره اجرای قطعنامه 2231 گفت: نشست شورای امنیت سازمان ملل متحد 
نشان داد ایالات متحده برخلاف تصورش در مورد همسویی کشورهای مختلف 
علیه ایران، حتی نتوانسته همراهی کشورهای متحد مانند سه کشور اروپایی را 
داشته باشد. وی ادامه داد: دولت های اروپایی در نشست شورای امنیت، هرچند 
با لحن مناسبی صحبت نکرده و ادعاهایی را هم مطرح کردند اما تاکید این 
کشورها بر ضرورت حفظ برجام نشان داد آنها به اهمیت و جایگاه این توافق در 

صلح و امنیت بین المللی آگاه هستند.

 عضو شورای مرکزی حزب اعتماد ملی با تاکید بر لزوم 
برای حل  از ظرفیت های حاکمیت  بهره گیری  و  همدلی 
و  قوا  سران  جمعی  اراده  وقتی  گفت:  کشور،  مشکلات 
فرماندهان نظامی برای حل مشکلات را در ستاد ملی مبارزه 
با کرونا دیدم احساس غرور کردم. تعمیم نسخه این ستاد به 

سایر حوزه ها نتیجه بخش خواهد بود. 
»محمدرضا خباز«، با بیان اینکه شرایط فعلی ناخواسته 
به دولت تحمیل شده و نباید در میانه این مشکلات، دولت 
را تنها گذاشت، همدلی و هماهنگی نهادهای حاکمیتی 
را شرط لازم برای حل این معضلات ارزیابی کرد و گفت: 
رهبری شورای هماهنگی سران قوا را برای اتخاذ تصمیمات 
مهم تشکیل داد و هر مصوبه آن شورا جنبه قانونی دارد. 
روسای قوا در این نشست ها با هم برای عبور کشور از شرایط 

فعلی تصمیم می گیرند.  
این فعال اصلاح طلب اظهار کرد: وقتی در ستاد ملی 
مبارزه با کرونا دیدم کنار رئیس جمهوری و نهادهای زیر نظر 
رهبری، جانشین فرمانده کل قوا و بقیه مسئولان نشسته اند 
احساس غرور و خوشحالی کردم. آنجا اراده جمعی بر این 
تعلق گرفت که مشکلات مردم حل شود. بنابراین اکنون 
وقت مچ گیری و توپ را در زمین دولت انداختن نیست. 
نسخه ستاد مدیریت کرونا اگر در دیگر حوزه ها هم تعمیم 

یابد، نتیجه بخش خواهد بود.
چه کسی بهتر از روحانی می تواند کشور را اداره 

کند
خباز در بخش دیگری از سخنانش به کسری بودجه 50 
درصدی دولت اشاره کرد و یادآور شد: در این شرایط چه 
کسی بهتر از روحانی می تواند کشور را اداره کند؟ به باور من 
با توجه به شرایط کنونی حاکم بر کشور راه اداره کردن همین 
مسیری است که دولت می رود و راه دیگری وجود ندارد و هر 
شخص دیگری جای رییس جمهوری باشد، وقتی کشور 
درآمد و ابزار حکمرانی خوبی نداشته باشد هر مدیری همین 

رویکرد را در پیش می گرفت.  
استاندار پیشین سمنان با اشاره موضع انتقادی برخی 
نمایندگان مجلس نسبت به دولت خاطرنشان کرد: مواضع 
از  درستی  تحلیل  که  می دهد  نشان  نمایندگان  برخی 
بر مبنای مقدورات،  اگر تحلیلشان  ندارند.  شرایط کشور 
همکاری  باید  بود  کشور  مشکلات  و  محدودیت های 

می کردند نه اینکه مقابل دولت گارد بگیرند.  
وی افزود: از قوای قضاییه و مقننه و سایر دستگاه ها انتظار 

می رود با هم همدل و همصدا باشند و همیشه نصیحت 
پدرانه امام )ره( را که فرمودند »ید واحده باشیدکه دشمن 
بر شما غالب نشود« را در نظر داشته باشند چون راهی جز 
این وجود ندارد. خباز با اشاره به نامه چندی پیش روسای 
کمیسیون های مجلس به رییس جمهوری اظهارداشت: 
ما چنین برخوردی از سوی مجلس یازدهم را پیش بینی 
می کردیم. اما باید بدانیم که این برخوردها نه تنها کشور را به 
سرمنزل مقصود نمی رسد بلکه مردم را از اصلاح امور ناامید و 

ناراحت می کند و آثار منفی آن به کشور برمی گردد.
نامه روسای کمیسیون ها در راستای 

اصلاح امور نبود
خباز افزود: نامه روسای کمیسیون ها نه در راستای اصلاح 
امور بلکه شبیه اولتیماتوم بود و این برخورد برای شرایط 
هماهنگی  و  همدلی  با  جز  چون  نیست  مناسب  کشور 
نهادهای حاکمیتی چیزی عوض نمی شود. همه باید کمک 
کنند تا کشور از این مرحله بسیار سخت و سنگین عبور کند.
این  طرح  با  اسلامی  شورای  مجلس  پیشین  نماینده 
پرسش که معنای انقلابی بودن چیست؟  گفت: مگر ملت 

ما انقلابی نیستند؟ مدعیان انقلابی گری توضیح دهند چه 
کار باید کرد؟ از نظر من انقلابی بودن یعنی کمترین استفاده 
را از بیت المال بردن و بالاترین فایده و خدمات را به کشور 

رساندن است.
به روحانی بگویند اگر جای او بودند چه می کردند؟ 
خباز در پاسخ به اینکه نمایندگان منتقد در شرایط کنونی 
چه اقدامی را از سوی دولت انتظار دارند، گفت: آنها باید 
به طور مشخص بگویند که دولت چه کار باید بکند و چه 
کارهایی می توانست بکند که نکرده است. به روحانی بگویند 
اگر جای شما بودیم چه کار می کردیم؟ یکی از وعده های 
لیست برنده انتخابات دوم اسفندماه این بود که مسائل 
اقتصادی را حل می کنیم. اکنون وقت عمل هست و باید 
چه  اقتصادی  مشکلات  کردن  حل  برای  نمایندگان  دید 

برنامه و پیشنهادی دارند.
این فعال اصلاح طلب در گفت وگو با ایرنا با بیان اینکه 
رفتار برخی نمایندگان را برای اصلاح امور نمی بینم، گفت: 
اگر جای آنها بودم نخستین جلسه مشترک هیات رئیسه و 
روسای کمیسیون ها را با دولت تشکیل می دادم و به دولت 

می گفتم برای عبور از این مسائل چه ابزار قانونی نیاز دارد تا 
تصویب کنیم. راه اصلاح کشور این است نه اینکه مجلس 
خودش را در موضع مخالف قرار دهد و توپ را به زمین دولت 

بیندازد.
دولت اول روحانی چرا موفق بود

خباز گفت: دولت روحانی زمانی در شرایطی شروع به کار 
کرد تورم بیش از 44 درصد و رشد اقتصادی، تراز صادرات 
و واردات منفی بود. امضای معاهده چندجانبه هسته ای 
)برجام( علاوه براینکه باعث شد دشمنان فعالیت هسته ای 
ایران را به رسمیت بشناسند، باعث گشایش در اقتصاد ایران 
شد. وی افزود: روی هم رفته عملکرد دولت اول روحانی 
موفق بود اما با روی کار آمدن ترامپ و خارج شدن آمریکا از 
برجام در دولت دوم روحانی، ترامپ همه دولت ها را تهدید 
کرد که هرکس با ایران معامله کند مجازات و تحریم می شود 

تا اینکه شرایط به زیان ما پیش رفت.
این فعال سیاسی گفت: درآمد ایران از منابعی چون نفت، 
مالیات و صادرات غیرنفتی تامین می شود. ما که تا پیش از 
اقدامات خصمانه ترامپ تا روزی 2 میلیون 300 هزار بشکه 
نفت می فروختیم طی سه سال فروش نفت ما به حدود 300 
هزار بشکه رسید. این در حالی است که با تصویب نکردن 
لوایح FATF در مجمع تشخیص مصلحت نظام و اعمال 
تحریم ها، هیچ ارزی را به آسانی نمی توانیم وارد کشور کنیم. 
مضافا اینکه با شیوع ویروس کرونا اوضاع از قبل هم بدتر 

شد.
 بعد از تحریم ها تنها روزنه امید قرار نگرفتن در 

لیست سیاه FATF بود
مجمع  گفت:  ملی  اعتماد  حزب  مرکزی  شورای  عضو 
تشخیص لوایح گروه ویژه اقدام مالی را دو سال به شکل 
غیرعادی تصویب نکرد. بعد از تحریم ها، تنها روزنه امید 
قرار نگرفتن در لیست سیاه FATF بود. بارها در این رابطه 
به مجمع تشخیص گوشزد کردیم و گفتیم شما برای رفع 
اختلاف میان مجلس، شورای نگهبان و دولت اینجا هستید 
بدانید که اگر ما در لیست سیاه قرار بگیریم حتی یک ریال 
هم نمی توانیم با دنیای بیرون مبادلات بانکی داشته باشیم، 
ولی متاسفانه آقایان همچنان بر حرف خود پافشاری کردند.
برای  داده  رخ  اتفاقات  و  مشکلات  اعظم  بخش  خباز، 
دولت روحانی را ناخواسته ارزیابی کرد و افزود: بیشتر این 
گرفتاری ها و حتی شیوع کرونا ریشه در مسائل بین المللی 

دارد و برخی هم بر اثر حوادث غیرمترقبه اتفاق افتاد.

محمدرضا خباز: 

نسخه ستاد مدیریت کرونا  در دیگر حوزه ها تعمیم یابد
نباید درشرایط فعلی ناخواسته ، دولت را تنها گذاشت



احمدی نژاد جایی در میان اصولگرایان ندارد
محمد ناظمی اردکانی تأکید کرد: افرادی که در مصادر بالای اجرایی بودند به جهت برخی عملکردها، 
حواشی زیادی پیرامون خود به وجود آورده اند که قطعا این حواشی گریبان آنها را خواهد گرفت. برای 
مثال در گذشته شاهد بودیم که صلاحیت مرحوم »آقای هاشمی« برای کاندیداتوری دور یازدهم انتخابات 
ریاست جمهوری به همین دلایل احراز نگردید.وی در پاسخ به این سوال که اگر به هر دلیلی حضور آقای 
احمدی نژاد در انتخابات 1400 قطعی شود، کدام بخش از اصولگرایان با او همراهی خواهند کرد؟، ابراز 
داشت: او خودش را اصولگرا نمی داند و بارها نیز این موضع را اعلام کرده است، بنابراین بعید می دانم 
جریان های شناسنامه دار اصولگرا که در امتداد خط امام و رهبری و ولایت فقیه حرکت می کنند حمایتی از 
او کنند.ناظمی اردکانی در پاسخ به این پرسش که آیا احتمال دارد احمدی نژاد از یک کاندیدای دیگر برای 
حضور در انتخابات حمایت کند، اظهار داشت: بنده فکر نمی کنم ایشان از فرد دیگری برای کاندیداتوری 

انتخابات 1400 حمایت کند.

علت حادثه کلینیک سینا مهر از زبان سردار جلالی 
 رئیس سازمان پدافند غیرعامل کشور با اشاره به حادثه های آتش سوزی در صنایع پتروشیمی کشور در 
سال های گذشته گفت: فرض اولیه این بود که شاید منشاء این حوادث، حمله های سایبری و خرابکارانه 
باشد، ولی با بررسی های ما مشخص شد تقریبا تمام این حوادث در لایه های ایمنی بوجود آمده بود.سردار 
جلالی ادامه داد: در همین مسئله اخیر مرکز درمانی واقع در خیابان شریعتی هم بررسی ها نشان داد که 
اتفاق در لایه ایمنی بوده و نوع نگهداری کپسول های گاز به طور انباشته و در کنار هم و عدم رعایت نکات 
ایمنی باعث انفجار شده است.وی تصریح کرد: بخش عمده این حوادث به نقص در حوزه ایمنی ما بر 
می گردد. یکی از ضعف های عمده در این حوزه مشکلات قانونی و حقوقی است. برای مثال آتش نشانی 
می گوید در حادثه مرکز درمانی خیابان شریعتی، سه بار به آن ها اخطار داده شده که ساختمان از نظر 
ایمنی مشکل دارد. در حادثه پلاسکو هم مکررا تذکر داده شده، ولی توجهی نشده بود. متاسفانه ما 
مجموعه های پرخطر زیاد داریم که به خاطر ضعف قانونی و مقرراتی، مدیریت شهری نمی تواند آن ها را 
تعیین تکلیف کند. در صورتی که اگر مسئله امنیت جان مردم است باید از فعالیت این مراکز در صورت عدم 

توجه به تذکرات به حکم قاضی جلوگیری شود.

واکنش وکیل قاضی منصوری به اظهارات ذوالنور 
امیرحسین نجف پورثانی«، وکیل قاضی منصوری، در گفت وگو با برنا در رابطه با »اظهار نظر رئیس 
کمیسیون امنیت ملی مجلس شورای اسلامی مبنی بر وجود باند مخوف در قتل قاضی منصوری« گفت: 
خیلی این فرضیه را درست نمی دانم البته نادرست هم نمی دانم. آقای ذوالنوری نماینده مجلس هستند و 
ممکن است اطلاعاتی به دستش رسیده که چنین صحبتی کرده است. این مسائل مربوط به امنیت کشور 
است و وکیل نمی تواند در این مورد اظهارنظر و صحبت کند. من نه دسترسی به پرونده دارم و نه به اندازه 
قضات و دادستان پرونده، روی آن اشراف دارم. موضوعاتی که در دو، سه روز اخیر در رسانه ها مطرح شد را 
صرفا شنیدم و پیگیری نکردم. فعلا بحث این است که قاضی منصوری فوت کرده و باید برای دادگاه، فوت 

او محرز شود تا بتوانند راجع به پرونده تصمیم بگیرند

رانت خانوادگی زاکانی به روایت خودش
علیرضا زاکانی نماینده قم در مجلس شورای اسلامی در توئیتی، به برخی شایعات مطرح شده در فضای 
مجازی پاسخ داد.وی در بخشی از توئیت خود تصریح کرده است: تمام رانت خانواده ام عبارت است از 
معرفی دو دامادم برای نوکری مردم در اردو های جهادی، سیل و زلزله در استان های خوزستان، لرستان، 
گلستان، کرمانشاه و ایلام.زاکانی همچنین خاطرنشان کرده است: سفارش داماد دیگرم در تهیه گزارش 

از اورژانس بیمارستان شریعتی تهران بوده است.

نابغه ایرانی درجمع ۱۰ جوان برتر جهان 
وحید رجبلو مدیر عامل شرکت دانش بنیان توانیتو با اعلام نتایج قرعه کشی TOYP، گفت: به عنوان 
اولین معلول، اولین ایرانی و تنها کارآفرین رویداد JCI به جمع 10 جوان برتر جهان راه پیدا کردم. او 
بیان کرد: این پیروزی و حضورم در اتاق بین المللی جوانان جهان را به تمام افراد دارای معلولیت تقدیم 
می کنم، زیرا این موفقیت را مدیون حمایت و همراهی آن ها هستم.گفتنی است؛ JCI هر ساله 10 جوان 
برجسته زیر 40 سال را انتخاب می کند که توانسته اند مأموریت JCI را به روش های خارق العاده ای به 

انجام برسانند.

شعار پارلمان اصلاحات قشنگ اما غیر عملی هست!
غلامرضا انصاری، فعال سیاسی اصلاح طلب گفت:براساس تجربه گذشته می گویم پارلمان اصلاحات 
شعار قشنگی است، اما تحققش عملا ممکن نیست.عمر شورایعالی با توجه به شرایط و علت تشکیل 
شدنش به پایان رسیده  است.برای حضوردر انتخابات ریاست جمهوری 1400 نیاز به همفکری و همراهی 
مجدد تمام احزب اصلاح طلب هستیم.به زودی اصلاح طلبان برای حضور در انتخابات 1400 به جمع 
بندی خواهند رسید.در صورتی که امکان حضور کاندیدای صددرصد اصلاح طلب در انتخابات آزاد وجود 

داشته باشد در انتخابات حضور پرنگی خواهند داشت.

با سرمایه گذاری بالغ بر ۶۳۰۰ میلیارد ریال صورت گرفت:

انعقاد دو قرارداد سرمایه گذاری در 
بلوار پیامبر اعظم)ص(

هم زمان با دهه فرخنده کرامت دو قرارداد سرمایه گذاری بالغ بر 6300 
میلیارد ریال در بلوار پیامبر اعظم)ص( بین شهرداری قم، بنیاد تعاون ارتش 

جمهوری اسلامی و سرمایه گذار بخش خصوصی منعقد شد.
پروژه های  در  مشارکت  و  سرمایه گذاری  قرارداد  شهرنیوز،  گزارش  به 
بزرگ هم زمان با دهه فرخنده کرامت بین شهرداری قم، بنیاد تعاون ارتش 

جمهوری اسلامی و سرمایه گذار بخش خصوصی منعقد شد.
این مراسم صبح روز  چهارشنبه با حضور دکتر سید مرتضی سقاییان نژاد 
شهردار قم، آقایی قائم مقام مدیرعامل بنیاد تعاون ارتش جمهوری اسلامی 
و جعفری سرمایه گذار بخش خصوصی برگزار شد تا خدمت دیگری از 
شهرداری قم در راستای رسیدن به شهری توسعه یافته به مردم شریف قم 

ارائه شود.
قابل ذکر است مبلغ تفاهم نامه عددی بالغ بر 6300 میلیارد ریال برای 
ساخت و احداث هتل چهار ستاره با زیربنایی به مساحت 51 هزار مترمربع 
به مساحت 5700  اقامتی در زمینی  و  و مجتمع تجاری  در 16 طبقه 

مترمربع در بلوک 31 بلوار پیامبر اعظم )ص( است.
احداث هتل ۴ ستاره در بلوار پیامبر اعظم)ص( با مشارکت ارتش

قائم مقام مدیرعامل بنیاد تعاون ارتش جمهوری اسلامی  دراین مراسم 
گفت: مجتمع تجاری در بلوک 31 بلوار پیامبر اعظم)ص( در ده طبقه و با 

زیربنایی به مساحت 41 هزار مترمربع احداث خواهد شد.
آقایی تأکید بر حضور فعال همه مردم در توسعه کشور، اظهار داشت: برای 
رسیدن به شرایط مطلوب در همه حوزه ها باید شرایط مشارکت مردم را بیش 

از بیش فراهم کنیم.
قائم مقام مدیرعامل بنیاد تعاون ارتش جمهوری اسلامی ابعاد قرارداد 
ساخت مجتمع تجاری با شهرداری قم را تشریح کرد و افزود: این مجتمع 
تجاری در بلوک 31 بلوار پیامبر اعظم)ص( در ده طبقه و با زیربنایی به 
مساحت 41 هزار مترمربع احداث خواهد شد. آقایی از انجام پروژه در 
کوتاه ترین زمان خبر داد و گفت: با توجه به قرارداد، سهم شهرداری 31 
درصد و 69 درصد نیز سهم بنیاد تعاون ارتش جمهوری اسلامی خواهد 
بود. وی با ابراز خرسندی از امضا قرارداد ساخت این هتل در شهر قم، 
خاطرنشان کرد: این قرارداد امکان ارائه خدمات مناسب به مردم و پرسنل 
ارتش جمهوری اسلامی به ویژه برای دوره های بصیرت را فراهم کرده و 

امیدواریم شاهد اتفاقات بیشتری در این حوزه باشیم.
محمدرضا معرفت قائم مقام شهردار قم در امور سرمایه گذاری  نیز دراین 
با اشاره به امضای دو تفاهم نامه سرمایه گذاری در بلوار پیامبراعظم با بنیاد 
تعاون ارتش و یک شرکت بین المللی اظهار کرد: پروژه سرمایه گذاری ارتش 
احداث یک مجتمع تجاری اقامتی در زمینی به مساحت 7 هزار و 900 
متر در بلوک ne31 بلوار پیامبراعظم که در 10 طبقه و با 41 هزار مترمربع 
زیربنا احداث خواهد شد. وی بیان کرد: با توجه به برنامه ریزی صورت گرفته 
توسط بنیاد تعاون ارتش این پروژه به سرعت اجرایی خواهد شد. در این 

قرارداد 31 درصد سهم شهرداری و 69 درصد سهم سرمایه گذار است.
قائم مقام شهردار قم در امور سرمایه گذاری با تاکید بر اینکه قرارداد پروژه 
سرمایه گذاری با شرکت بین المللی نیز شامل احداث مجتمع تجاری و 
اقامتی است گفت: شهرداری در مجتمع تجاری 69 درصد سهم دارد و 
سرمایه گذار هم 31 درصد از تجاری و بخش اقامتی را در اختیار خواهد 
با 50 هزار مترمربع زیربنا  داشت. وی گفت: این پروژه در 16 طبقه و 
احداث خواهد شد؛ آورده شهرداری در دو پروژه حدود 200 میلیارد تومان 

خواهد بود و آورده سرمایه گذاران حدود 450 میلیارد تومان است.
سرمایه گذاری بیش از ۴۰۰ میلیارد تومانی در هتل طوبی ۲

سرمایه گذار پروژه هتل طوبی 2 قم  نیز در این مراسم از سرمایه گذاری 
بیش از 400 میلیارد تومانی در هتل طوبی 2 خبر داد.

محسن جعفری با بیان اینکه پروژه هتل طوبی 2 قم در زمینی به متراژ 5 
هزار و 700 مترمربع اجرا خواهد شد، اظهار کرد: پروژه هتل طوبی یک هم 

در زمینی به مساحت 8 هزار و 700 مترمربع در حال اجرا است.
 

مدیرعامل سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم  خبرداد:

افتتاح فاز یک شهربازی بوستان علوی 
مدیرعامل سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم از اعتبار 85 میلیارد 
ریالی احداث شهربازی بوستان علوی خبر داد و گفت: این شهربازی در 

دهه کرامت فاز یک آن افتتاح شد.
پیام جوادیان با اشاره به کمبود فضاهای تفریح در قم، اظهار داشت: 
یکی از اولویت های شهرداری قم در کنار توسعه فضای سبز و بوستان ها 
ساخت فضاهای تفریحی و شهربازی است.  مدیرعامل سازمان پارک ها و 
فضای سبز شهرداری قم از افتتاح شهربازی بوستان علوی در دهه کرامت 
خبر داد و افزود: آماده سازی شهربازی بوستان علوی در دهه کرامت فاز یک 

آن افتتاح شد و شهروندان می توانند از این فضای تفریحی بهره مند شوند.
جوادیان مختصات فیزیکی این شهربازی را تشریح کرد و کفت: شهربازی 
بوستان علوی در دو  فضای رو باز به مساحت 6 هزار متر و شهر بازی 

سرپوشیده به مساحت یک هزار متر آماده شده است.
وی اعتبار اختصاص داده شده به فاز یک این شهربازی را عددی بالغ بر 
هشت و نیم میلیارد تومان اعلام کرد و افزود: امیدواریم تا پایان سال فاز دو 

این شهربازی نیز تکمیل شده و به بهره برداری برسد.
دستگاه های  قم  شهرداری  سبز  فضای  و  پارک ها  سازمان  مدیرعامل 
شهربازی  یک  فاز  در  کرد:  تصریح  و  معرفی  را  شهربازی  در  نصب شده 
بوستان علوی 25دستگاه VR و بازهای الکترونیکی و 5  دستگاه بزرگ 
نصب شده است. جوادیان اخذ مجوزهای لازم برای استفاده شهروندان 
از شهربازی بوستان علوی را موردتوجه قرارداد و خاطرنشان کرد: با توجه 
به شیوع ویروس کرونا در تلاش برای اخذ مجوزهای لازم از ستاد مبارزه با 
کرونا برای استفاده شهروندان از شهربازی هستیم. وی رعایت پروتکل های 
بهداشتی را یکی از دغدغه های سازمان دانست و بیان کرد: حفظ سلامت 
شهروندان در کنار فراهم کردن فضایی شاد موردتوجه سازمان بوده و همه 

اقدامات موردنیاز برای رعایت فاصله اجتماعی انجام شده است.
 

مدیر منطقه پنج قم خبرداد:

زیرسازی و آسفالت فاز دوم بلوار 
حضرت خدیجه)س(

مدیر منطقه پنج قم گفت: عملیات زیرسازی،روسازی و آسفالت لاین 
جنوبی فاز دوم بلوار حضرت خدیجه)س(  به مساحت بیش از 5800 

مترمربع با توزیع 950 تن آسفالت به اتمام رسید.
علیرضا اقبالیان با اشاره به اجرای عملیات فاز اول، حدفاصل بلوار انتظار 
تا بلوار پیامبر اعظم)ص( و فاز دوم حدفاصل بلوار انتظار تا خیابان امام 

حسن عسگری)ع( از اجرای لاین جنوبی این پروژه خبر داد.
مدیر منطقه پنج قم در ادامه افزود: طول کل بلوار حضرت خدیجه)س( 
7500 متر و مساحت کل آن 700 هزار مترمربع می باشد که در چندین 
مرحله انجام می شود، در جهت خدمت رسانی هرچه بیشتر به شهروندان و 
مسافرین تمامی پروژه های شهری منطقه با جدیت تمام در حال پیگیری و 
اجرا می باشد که به ترتیب اهمیت و اولویت اجرایی می گردند، پروژه مذکور 

نیز یکی از بزرگترین پروژه های استان و شهرداری منطقه پنج می باشد.
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دینداری حاصل نمی شود ، مگر 
پس از شناخت ، و شناخت پدید 

نمی آید ، مگر با اخلاص .

شنبه -چهاردهم تیرماه 1399 - سال بیست وسوم- شماره 5066

التوحید : ص ٤0 ح ٢

طرح:علیرضا پاکدل

تنها راه نجات از شرّ کرونا

تجارت  و  معدن  صنعت،  وزارت  سرپرست 
واحد  و 500  یکهزار  پایان سال جاری  تا  گفت: 
راکد شهرک های صنعتی کشور به چرخه تولید 

بازخواهد گشت. 
حسین مدرس خیابانی روز پنجشنبه در حاشیه 
با  گفت وگو  در  قم  صنعتی  طرح های  از  بازدید 
خبرنگاران اضافه کرد: در سه ماه گذشته 211 
واحد راکد صنعتی کشور به مدار تولید بازگشته 

است.
سرپرست وزارت صنعت، معدن و تجارت افزود: 
تولیدات  بر  مالیات  و  بیمه  بانکی،  سیستم های 
کشور سایه انداخته اند و انتظار می رود که در این 

مسیر تعاملات خود را بیشتر کنند.
وی همچنین تصریح کرد: منشأ مشکلات حوزه 
داخلی  تحریم های  به  گاهی  آن  از  که  صنعت 

مخرب  اثرات  از  و  کشور  از  بیرون  می شود  یاد 
تحریم های همه جانبه غرب است.

اعتبار  با  بزرگ صنعتی  وی گفت: 200 طرح 
170 هزار میلیارد تومانی تا پایان سال جاری با 
وجود تمام موانع ارزی و تحریم های بی سابقه 

خارجی به بهره برداری خواهد رسید.
حرکت قم به سمت جهش تولید

در  تجارت  و  معدن  صنعت،  وزارت  سرپرست 
از  خبرنگاران  با  خو  وگو  گفت  از  دیگری  بخش 
برنامه های مطلوب ستاد تسهیل ورفع موانع تولید 
استان قم تقدیر و بیان کرد: محوری ترین مسئله 
امروز کشور »جهش تولید« است و دولت در این 
زمیه مصمم است تا قدم های خوبی را بردارد در 
استان قم هم ستاد تسهیل و رفع موانع تولید ورود 
احیای  برای  مناسبی  قدم های  و  داشته  خوبی 

جمله  از  است  برداشته  تولیدی  راکد  واحدهای 
این واحد که 5 سال تعطیل بوده و اکنون در حال 

داخلی سازی و توسعه تولیدات خود است.
 تولید 12 میلیون دستگاه لباسشویی تا پایان 

سال
با  تجارت  و  معدن  صنعت،  وزارت  سرپرست 
اعلام اینکه امسال 12 میلیون دستگاه ماشین 
گفت:  شد  خواهد  تولید  کشور  در  لباس شویی 
ظرفیت واقعی کشور در تولید این محصول 20 

میلیون دستگاه است.
اول  سه ماهه  در  داشت:  ابراز  خیابانی  مدرس 
سال جاری تولید لباس شویی در کشور نسبت به 

سال گذشته 100 درصد رشد داشته است.
وی یادآور شد: کیفیت لباس شویی های تولید 
داخل قابل  رقابت با نمونه های خارجی است و 
تنها مشکل ایران در این رابطه برند سازی و عدم 
حوزه  و  جمعی  رسانه های  توسط  آن ها  معرفی 
داشت:  ابراز  خیابانی  مدرس  است.  تبلیغات 
گذشته  به  نسبت  کشور  در  لوازم خانگی  ترکیب 
کاملا متفاوت شده و کالاهای ساخت داخل وارد 

سبد مصرفی مردم شده است.
سرپرست وزارت صنعت، معدن و تجارت تصریح 
کرد: قم در تولید لوازم خانگی به ویژه در شهرک 
محمودآباد یکی از قطب ها و امیدهای آینده کشور 

خواهد بود.
وی تصریح کرد: تنها راه نجات کشور تولید و 
داخلی سازی قطعات صنعتی در تمام حوزه های 

تولیدی است.

سرپرست وزارت صنعت، معدن و تجارت درقم:

2۰۰ طرح صنعتی بزرگ تا پایان سال به بهره برداری می رسد

فرمانده انتظامی استان قم  هشدارداد:

قم برای اراذل و اوباش نا امن است 
فرمانده انتظامی استان قم از اجرای طرح برخورد با اراذل و اوباش سطح یک در قم خبر داد . 

 سردار سیدمحمود میرفیضی با اشاره به اجرای طرح ضربتی مقابله با اراذل و اوباش در سطح استان 
طی 48 ساعت گذشته در قم، اظهارداشت: طرح ارتقاء امنیت اجتماعی با رویکرد تامین آسایش 
و آرامش عمومی در سطح استان با تعامل با مراجع محترم قضائی استان اجرا و اوباش مطرح که به 

صورت سازمان یافته به شرارت می پرداختند، دستگیر شدند.
وی بیان کرد: این طرح با مشارکت رده های مختلف انتظامی استان به اجرا در آمده و مجموعاً بیش 

از 160 نفر از اراذل و اوباش استان احضار و دستگیر شدند .
سردار میرفیضی با تاکید بر این که پلیس به عنوان حافظ نظم و آسایش عمومی شهروندان اجازه 
جولان به اوباش را نخواهد داد، افزود: اوباش و مجرمین بدانند، همواره در چتر اطلاعاتی پلیس قرار 
داشته و افعال و اقدامات آنان ثبت و ضبط می شود و در بزنگاه خاص و لو این که افراد شاکی هم ادعایی 

نداشته باشند، از حیث جنبه عمومی جرم با افراد نا امن کننده جامعه به شدت برخورد خواهد شد .
فرمانده انتظامی استان قم گفت: اراذل و اوباش این را بدانند اگر اعمال خلافی از آن ها سر بزند، 

پلیس با قاطعیت با آن ها برخورد خواهد کرد و قم برای آن ها نا امن است .

جانشین فرماندهی انتظامی استان قم خبرداد:

 توقیف 7 دستگاه خودرو شوتی در قم
 جانشین فرماندهی انتظامی استان قم از کشف محموله 3 میلیارد ریالی قاچاق در پی توقیف 7 

دستگاه خودرو شوتی در قم خبر داد. 
قاچاق،  حامل  خودروهای  با  برخورد  طرح  اجرای  در  اظهارداشت:  اسماعیلی  بهادر  سرهنگ   
کارآگاهان اداره مبارزه با قاچاق کالا و ارز پلیس امنیت اقتصادی استان با همکاری مأموران یگان امداد 
فرماندهی انتظامی شهرستان قم 7 دستگاه خودرو شوتی را که از مبدأ یکی از بنادر جنوب کشور به 

مقصد تهران در حرکت بودند، در کمربندی شاه جمال به 72 تن قم توقیف کردند.
وی گفت: در این رابطه یک دستگاه وانت ال 90، 2 دستگاه وانت پراید، یک دستگاه وانت پیکان، 
یک دستگاه خودرو پژو پارس و 2 دستگاه پراید توقیف و 24 دستگاه کولر گازی، 4دستگاه ماشین 

لباسشویی و یک دستگاه یخچال ال جی دوقلو قاچاق کشف و راننده خودروها دستگیر شدند.
جانشین فرماندهی انتظامی استان قم تصریح کرد: کارشناسان مربوطه ارزش کالاهای کشف شده 
را در مجموع 3 میلیارد ریال اعلام کردند. سرهنگ اسماعیلی گفت: در نهایت متهمان به همراه پرونده 

تشکیل شده برای انجام مراحل قانونی تحویل مرجع قضائی استان شدند.
دستگیری سارق سیم و کابل برق با ۱8 فقره سرقت 

جانشین فرمانده انتظامی استان قم دربخش دیگری از سخنان خود از دستگیری یک سارق سیم و 
کابل برق در قم خبر داد و گفت: متهم طی تحقیقات کارآگاهان پلیس آگاهی استان به 18 فقره سرقت 
در قم اعتراف کرد.   اسماعیلی اظهارداشت: در پی وقوع چندین فقره سرقت سیم و کابل برق در قم، 
موضوع در دستور کار مأموران انتظامی استان قرار گرفت. وی ادامه داد: در ادامه با تلاش مأموران 
کلانتری 17 متهم حین سرقت سیم و کابل برق دستگیر و برای تحقیقات تخصصی به پلیس آگاهی 
استان منتقل شد. جانشین فرمانده انتظامی استان قم گفت: نامبرده طی مواجهه با کارآگاهان پلیس 
آگاهی استان و مشاهده مستندات موجود، به 18 فقره سرقت سیم و کابل برق با همکاری 4 تن دیگر 
اعتراف کرد. سرهنگ اسماعیلی افزود: در نهایت همدستان وی و همچنین یک نفر مالخر دستگیر و 

متهمان به همراه پرونده تشکیل شده برای انجام مراحل قانونی تحویل مرجع قضائی استان شدند.

مدیرکل تعزیرات حکومتی استان قم :

قاچاقچی پارچه در قم ۱۱.7 میلیارد ریال جریمه شد
مدیرکل تعزیرات حکومتی استان قم از جریمه 11 میلیارد و 780 میلیون ریالی قاچاقچی پارچه رو 
مبلی خبر داد.  به گزارش سازمان تعزیرات حکومتی، مهدی ریاضی در رابطه با این موضوع اظهار کرد: 
در راستای اجرای طرح ویژه گشت های مشترک با حضور بازرسان سازمان صنعت، معدن و تجارت و 
ماموران نیروی انتظامی با همراهی نمایندگان تعزیرات حکومتی قم از انباری در حومه شهر قم مقادیر 
قابل توجهی پارچه رو مبلی قاچاق قبل از عرضه و فروش در بازار، کشف و ضبط شد. مدیرکل تعزیرات 
حکومتی استان قم افزود: با تشکیل پرونده، شعبه ویژه رسیدگی به تخلفات قاچاق کالا و ارز تعزیرات 
حکومتی قم با توجه به اظهارات صریح متهم در مورد مالکیت کالاهای مکشوفه و عجز از ارائه مدارک 
مثبته گمرکی، وی را به ضبط کالای قاچاق مکشوفه به نفع دولت و  پرداخت مبلغ 11 میلیارد و 780 

میلیون ریال جزای نقدی محکوم کرد.

معاون هماهنگی امور اقتصادی استانداری قم 
با اشاره به برنامه ریزی امسال استان در احیای 
واحدهای راکد صنعتی بیان کرد: سال 99، 180 
واحد راکد و نیمه راکد قم فعالیت های تولیدی 

خود را از سر خواهند گرفت.
غضنفری روز پنجشنبه  در حاشیه افتتاح  2طرح 
صنعتی درقم با حضور وزیرصمت اظهلرداشت: 
32 واحد تولیدی و اشتغال آفرین استان در حوزه 

جهش تولید به زودی کلید خواهد خورد.
از نظر  یادآور شد: قم سال 98  وی همچنین 
مطلوبیت نرخ تورم در رتبه دوم کشوری قرارگرفته 
که از شاخص های مهم ارزیابی عملکرد اقتصادی 

یک استان است.
دو اولویت و رویکرد اصلی اقتصادی قم 

رکود  از  جلوگیری  کرد:  عنوان  غضنفری 
واحدهای تولیدی و حفظ اشتغال موجود اولویت 
جاری  سال  در  قم  اقتصادی  اصلی  رویکرد  و 

می باشد.
معاون هماهنگی امور اقتصادی استانداری قم 
تصریح کرد: باهدف گذاری اقتصادی استان تا 
پایان دولت تدبیر و امید 450 واحد راکد صنعتی 

به تدریج به چرخه تولید بازخواهد گشت.
غضنفری اضافه کرد: سال 98، 196 واحد راکد 
به همراه واحدهای نیمه راکد صنعتی قم احیاشده 

و چرخ تولید و اشتغال در آن ها فعال شده است.
و  تعطیل  واحد   34 گذشته  سال  افزود:  وی 
تمام راکد قم به همراه 32 واحد تملیکی استان 

فعالیت های خود را از سر گرفته اند.
استانداری  اقتصادی  امور  هماهنگی  معاون 
تومان  میلیارد  و 500  هزار  کرد: 3  تصریح  قم 
از اعتبارات بانکی قم در سال 98 به حوزه تولید 

هدایت شده است.
ازنظر  قم  صادرات  سال 98  گفت:  غضنفری 
وزنی 17 درصد رشد داشته است، همچنین نرخ 
بیکاری این استان نیز 8 دهم درصد بهبودیافته 

است.

معاون هماهنگی امور اقتصادی استانداری قم خبرداد:

احیای ۱۸۰ واحد راکد تا پایان سال

 استاندار قم با اشاره به رصد امور استان و برگزاری جلسات مهم به صورت 
تصویری در دوران قرنطینه خانگی خود گفت: مدیریت بحران کرونا در هر 

شرایطی با جدیت پیگیری می شود. 
بهرام سرمست روز چهارشنبه که مدیریت جلسه ستاد پیشگیری، هماهنگی 
و فرماندهی عملیات پاسخ به بحران استان قم به صورت تصویری را بر عهده 
داشت، خطر خیز دوباره کرونا در استان را جدی عنوان و بیان کرد: در شرایط 
فعلی مردم و  همه مسئولان باید اهتمام جدی برای جلوگیری از شیوع بیشتر 

بیماری کرونا داشته باشند.
وی بابیان این که در شرایط قرنطینه بر اساس الگوی مدیریت سه لایه نسبت به 
مدیریت استان اقدام خواهد شد تصریح کرد: بر اساس این الگو اعضای شورای 
معاونین به صورت تخصصی امور جاری را دنبال خواهند کرد و معاون سیاسی ، 
امنیتی و اجتماعی مسئولیت هماهنگی امور را بر عهده داشته و گزارش های 

مستمر را به این جانب ارائه خواهد نمود.

وی افزود: در مواقع اضطراری و برای موضوع های خاص و فوریتی استان 
نیز به صورت ارتباط تلفنی و تصویری شخصاً ورود کرده و تصمیم گیری صورت 

خواهد گرفت .
استاندار قم با اشاره به همدلی و هماهنگی موجود بین ارکان حاکمیت در 
استان ابراز امیدواری کرد که با تداوم این همدلی ها و هماهنگی میان اعضای 
شورای تأمین، شورای اداری استان و دعای خیر بزرگان و علما و مراجع عظام 
تقلید و هم استانی های عزیز امور قم بدون هیچ گونه وقفه و خللی پیگیری شده 

و انشالله با سربلندی این آزمون را پشت سر بگذاریم .
سرمست همچنین خدمت به زائران و مجاوران حضرت معصومه )س( را توفیق 
الهی دانست و گفت: امیدواریم با همت و همکاری مدیران و  آحاد شهروندان 

بتوانیم منشا ارائه خدمات متناسب با جایگاه این استان باشیم.
لازم به ذکر است بنا به توصیه پزشکان، استاندار قم از دیروز به مدت دو هفته به 

خاطر ابتلا به کرونا در قرنطینه خانگی بسر می برد.

استاندارقم:
 مدیریت بحران کرونا در قم با جدیت پیگیری می شود

شهردار قم گفت: بسترهای سرمایه گذاری در شهر قم باید بیش از 
پیش تسهیل شود و بتوانیم هرچه سریع تر اجرا و بهره برداری از پروژه های 

سرمایه گذاری را برای خدمات رسانی بهتر به مردم شاهد باشیم.
دکترسیدمرتضی سقائیان نژاد د در آیین امضا قرارداد سرمایه گذاری 
و مشارکت با بنیاد تعاون ارتش جمهوری اسلامی و سرمایه گذار بخش 
خصوصی با تاکید بر اینکه سالیانه بیش از هزار میلیارد تومان پروژه 
عمرانی در قم اجرا می شوداظهارداشت: سالیانه بیش از 300 هکتار 
فضای سبز در شهر ایجاد شده و در حال حاضر سرانه فضای سبز این 

شهر به بیش از 20 مترمربع رسیده است.
سقائیان نژاد با اشاره به بسته های حمایتی که برای سرمایه گذاران 

فراهم شده و اعتماد متقابل ایجادشده بین سرمایه گذاران و شهرداری، 
افزود: ظرفیت های سرمایه گذاری در شهر قم بسیار زیاد است و فقط 
قرار  به خود  را  تومان  میلیارد  از 600  بیش  رقمی  قرارداد  دو  همین 

می دهد.
وی اضافه کرد: 5 قرارداد سرمایه گذاری دیگر در دستور کار شورای 
سرمایه گذاری شهرداری است که سعی داریم در نیمه نخست سال 

تعیین تکلیف شود و بتوانیم خدمات بهتری را به مردم ارائه کنیم.
شهردار قم بیان کرد: بسترهای سرمایه گذاری در شهر قم باید بیش از 
پیش تسهیل شود و بتوانیم هرچه سریع تر اجرا و بهره برداری از پروژه های 

سرمایه گذاری را برای خدمات رسانی بهتر به مردم شاهد باشیم.

شهردار قم  خواستارشد:

بسترهای سرمایه گذاری در شهر قم باید تسهیل شود


